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دولت از تقویت دانشگاه ها 
حمایت می کند

حصول شفافیت در اقتصاد 
با تبدیل مجوزهای کاغذی 

به شناسه یکتا

وزیر اقتصاد: 

اقدامی ریشه ای برای 
حل فساد انجام داده ایم

مروری بر عملکرد بهارستان نشینان؛

از بهبود شفافیت تا استقلال بانک مرکزی  هیچ فردی در مقابله با 
5فساد مصون نیست
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برنامه اقتصادی شریان چیست؟
روز جمعه ۱۱ اســفندماه در حالی مــردم ایران پای 
صنــدوق رای می روند تا ســکان قانون گذاری را به افراد 
جدید بســپارند کــه نمی دانند کــه اصلی ترین مواضع 

اقتصادی این جریان ها چیست.
تنها ســه روز تا انتخابات مجلس دوازدهم باقی مانده 
اســت، اما برنامه هــای اقتصادی لیســت های انتخاباتی 
مشــخص نیســت و جریان های سیاسی در حال مطرح 
کردن مباحــث صرفا سیاسی هســتند. روز جمعه ۱۱ 
اسفندماه در حالی مردم ایران پای صندوق رای می روند 
تا ســکان قانون گــذاری را به افراد جدید بســپارند که 
نمی دانند کــه اصلی ترین مواضع اقتصادی این جریان ها 
چیســت. هرچند نمی توان توقع داشــت که جریان های 
سیــاسی تصمیم مشــخص و عینی دربــاره موضوعات 
تخصصی داشــته باشند چرا که شــرایط زمانی تعیین 
کننــده برخی تصمیمات اســت اما می تــوان چارچوب 
نظــری این جریان ها را مشــخص کرد، بــه طور نمونه 
موضع کلی شــان درباره ریشه مشکلات اقتصادی و تورم 
مزمن ایران چیست؟ آیا نسبت به مسئله ناترازی انرژی 
قائل به راه حل های قیمتی هســتند یا غیرقیمتی؟ برای 
رشــد اقتصادی، توجهشــان به خصوصی سازی است یا 
کارآمد کردن بخش های دولتی؟ در دوگانه های تثبیت و 
آزادسازی قیمت یا حمایت از تولید داخلی و واردات چه 
نظری دارند؟ همه این ها ســوالاتی است که توقع می رود 
فهرست های انتخاباتی به آن پاسخگو باشند و در صورت 
اخذ تصمیم یا اعلام موضعی، نســبت به آن مســئولیت 

پذیر باشند.
از همین جهت خبرگزاری ایســنا، در ایــام انتخابات 
مجلس دوازدهم تلاش دارد با بررسی ســخنان و مواضع 
چهره های منتسب به این فهرست ها،   پاسخ این سوالات 
را بیابــد. البته پیش از این در گزارشی نســبت به جای 
خالی برنامه های اقتصادی در لیست های انتخاباتی انتقاد 

کرده بودیم.
شبکه راهبردی یاران انقلاب اسلامی

یکی از تشــکل فعال در انتخابــات مجلس دوازدهم، 
شــبکه راهبردی یاران انقلاب اســلامی )شریان( در دل 
جریان اصولگرایی ایجاد شــده که متشکل از ۳۰ نامزد 
در حوزه انتخابیه تهران، ری، شــمیرانات، اسلامشــهر و 
پردیس اســت. هر چند این جریان با برخی لیست های 
دیگر ائتلاف کرده اما در این لیســت ۳۰ نفره نام  افرادی 
چون حمید رسایی، ابوالقاسم جراره، بیژن نوباوه، سمیه 
رفیعی و محمد رویانیان به چشم می خورد و حمیدرسایی 

نیز به عنوان سخنگوی این جبهه معرفی شده است.
از ارزش پول ملی تا انتقادات کلی از تورم

این تشکل هنوز برنامه های خود در بخش های مختلف 
از جمله بخش اقتصادی به طور دقیق و مشــخص ارائه 
نکرده است، اما  آنطور که ابوالقاسم جراره _دبیرکل جبهه 
شریان - اخیرا اعلام کرده قصد این ائتلاف  همگرایی در 
جبهه انقلاب اســت و ائتلاف نباید حول اشــخاص، بلکه  
باید بر اســاس شاخص ها باشد. به گفته وی اگر مسائلی 
در خصوص تخلف یا فســاد درباره مسئولان مطرح است 
آنها باید به افکار عمومی پاســخ دهند. مردم نگران این 

مسائل هستند.
صالح اســکندری - عضو شورای مرکزی جبهه شریان 
- نیز اعلام کرده که مجلس یازدهم مثل تمامی مجالس 
دارای نقاط  قوتی و ضعفی اســت. این مجلس از جانب 
رهبری به عنوان مجلس انقلابی نامیده شــده و اقدامات 
مهمی از جمله قانون جمعیــت و تحریم ها، از اقدامات 
ارزشــمند این مجلس بود. نقاط ضعفی هم وجود داشت 
که موجب شده مردم قدری ناراحت شوند. مساله شخص 
محوری از نقاط ضعف مجلس بود. مردم از ریسمان سفید 
و سیاه می ترســند. مردم در انتخابات شرکت می کنند 
ولی با افرادی مواجه می  شــوند که لزوما شایســتگی ها 
را نداشــته و عصاره فضایل ملت نیستند. وی همچنین 
افــزود: مجلس دوازدهم باید ادامــه دهنده نقاط قوت و 
برطرف کردن نقاط ضعف مجلس یازدهم باشــد. شریان 

برنامه دارد که ارزش پول ملی را تقویت کند.
البته گفتنی است که حمید رسایی به عنوان سخنگوی 
این جبهــه پیش تر در کانال تلگرامی خود از سیاســت 
های اقتصادی دولت سیزدهم و مشکل تورم انتقاد کرده 
بود.  به گفته وی تصمیم ســازانی که با نسخه های خود، 
مسبب تورم مذکور هســتند، نمی توانند دلسوز مردم و 
یاری دهنده دولت سیزدهم در راستای اهدافش باشند.  

رســایی همچنین اعلام کرده بود که برای تغییر جهت 
تــورم در اقتصاد به نفع طبقــات محروم و اهداف دولت 
سیزدهم که مدنظر رهبر انقلاب نیز است، در درجه اول 
می بایست رئیس جمهور با تغییر تصمیم سازان مذکور و 
تفکر حاکم بر آن ها، فاصله سیاســتی خود را به نمایش 
بگذارد.  در درجه دوم، نقطه آغاز جراحی اقتصادی باید 
از اصلاح نظام ارزی و سیســتم بانکی باشــد، نه جراحی 

معیشت مردم.  
کلی گویی در حوزه اقتصاد

مرور مواضع بــرخی از چهره های این جریان نشــان 
می دهد که در حوزه اقتصاد عمدتا کلی گویی می شــود 
و مواضــع صریحی وجــود ندارد، خبرگزاری ایســنا در 
گزارش های آینده خود مواضع اقتصادی سایر جریان های 

سیاسی را بررسی می کند.  

 برخورد قانونی با  برخورد قانونی با 
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وزیر صنعت، معدن و تجارت عنوان کرد؛

۳ برنامه وزارت صمت 
برای آینده

ایران صادرکننده بنزین 
می شود به شرط وجود 

خودروی استاندارد

حضور چینی ها برای 
سرمایه گذاری در 

شهرهای جدید

معاون وزیر اقتصاد:

مصارف اوراق»گام« متنوع می شود
رئیس  کل گمرک:

۱۲۰ میلیون دلار خودروی 
2ساخته شده وارد کشور شد
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قطار شهری و هوشمندسازی، در راه شهر جدید امیرکبیر
رئیس اتاق بازرگانی مشترک ایران و پاکستان مطرح کرد؛

ظرفیت تجارت ۵ میلیارد دلاری ایران و پاکستان
عمران  شــرکت  مدیــره  هیــات  عضــو 
شهرهای جدید امیرکبیر و مهاجران گفت: 
در راســتای هوشمندسازی شهر امیرکبیر، 
توســعه فیبر نوری را خواهیم داشت و کار 
را در ابتدا از محلــه ۲ و ۶ آغاز می کنیم. 
تمــام طراحی هــا در این شــهر همراه با 

انجام می شود. پیوست هوشمندسازی 
کریمی در جریان اردوی راویان پیشرفت 
و بازدیــد اصحاب رســانه از پــروژه های 
ساخت مسکن در شــهر جدید امیرکبیر و 
شــهر مهاجران در جمع خبرنگاران اظهار 
کــرد: طبق طــرح تفصیلی، شــهر جدید 
امیرکبیر دارای ۱۶۰۰ هکتار پهنه شــهری 
برای جمعیتی معادل ۱۰۰ هزار نفر است.

وی با اشــاره بــه اینکه این شــهر طبق 
طرح مذکــور به ۱۸ محله تقســیم بندی 
شده اســت، گفت: در حال حاضر محله دو 
با وســعت ۶۰ هکتار، برای ســاخت ۹۰۰ 
واحد ویلایی به مســاحت ۳۰۰ مترمربع به 
صورت کامل آماده ســازی شده است و در 
حال حاضر ســه پیمانکار ساخت واحدهای 

را آغاز کرده اند.
قانون جوانی  راســتای  افزود: در  کریمی 
جمعیــت نیز ۹۷ واحد به متقاضیان واگذار 
شــده و دیگر متقاضیان مسکن پیرو قانون 
جوانی جمعیت نیز، به محله ۴ هدایت می 

شوند.
وی با اشــاره به اینکه آماده سازی اراضی 
محله سه و چهار به وسعت ۶۰ و ۷۰ هکتار 
در حال انجام اســت، گفت: خاکبرداری و 
تســطیح این اراضی به پیشرفت ۳۵ درصد 
رســیده اســت و عملیات بسترسازی برای 
ســاخت ۲۵۰۰ واحد ویلایی با متراژ ۳۰۰ 

مترمربع در حال انجام است.
عمران  شــرکت  مدیــره  هیــات  عضــو 
مهاجران  و  امیرکبیــر  شــهرهای جدیــد 
بیان کرد: تامین و آماده ســازی زمین در 
انجام  این شرکت  توســط  شهرهای جدید 
می شــود و تامین زیرســاخت ها نیز باید 
توسط دســتگاه های خدمات رسان دنبال 
شود، اما در شهر امیرکبیر ایجاد شبکه آب 
و فاضــلاب تاکنون از محــل منابع داخلی 

شرکت دنبال شده است.
وی گفت: قطعا ظرفیت ســاخت ۲۰ هزار 
واحد مســکونی در شــهر جدید امیرکبیر 
وجــود دارد، ولی برای ســاخت ۲۰ هزار 

بایــد طراحی لازم صــورت گیرد و  واحد 
پیش از آن باید امکانات زیرساختی فراهم 
شــود. در گام نخست زمین سه هزار واحد 
که باید در دولت ســیزدهم اجرایی شــود، 

تامین شده است.
کریمــی اضافه کرد: ۲۰۰ نفر به شــکل 
انفــرادی متقاضی دریافــت زمین بوده اند 
که این افراد پس از عقد قرارداد تا سه ماه 
برای دریافت پروانه ســاخت فرصت دارند. 
مهلت ســاخت واحــد نیز ۲ ســال تعیین 
شده اســت و افراد می توانند از تسهیلات 
برای ســاخت واحد ۳۰۰ متری  بلندمدت 
خود که به شکل امانت ۹۹ ساله در اختیار 

استفاده کنند. قرار می گیرد،  متقاضیان 
کریمی اظهــار کرد: پروژه مســکن ملی 
اراک، ۸۱۰۰ واحــدی اســت در حالی که 
تعداد متقاضیان در شــهر مهاجران حدود 
۴۰ هــزار نفر اســت و هم اکنــون حدود 
۷۳۰۰ واحد در حال ســاخت است، اما کار 
در دستگاه های خدمات رسان قدری کند 
پیش می رود. تا ۲۲ بهمن ماه حدود ۴۰۰ 
تــا ۵۰۰ واحد آماده بهره برداری اســت و 
با سرعت  زیرســاختی  امکانات  تامین  باید 

بالا انجام شود.
وی در خصــوص رونــد ســاخت تصفیه 
خانه فاضلاب این شــهر اظهار کرد: برنامه 
این اســت که آب شــرب و آبیاری فضای 
سبز در شــهر امیرکبیر مجزا باشد و قطعا 
آبیاری فضای  برای  بهترین گزینه  پســاب 
سبز خواهد بود و در هر واحد مسکونی دو 
کنتور آب به عنوان شــرب و آبیاری فضای 

سبز تعبیه می شود.
کریمی بــا بیان اینکه فراخــوان مناقصه 
خط انتقال پســاب طی هفته جاری انجام 
خواهد شــد و افزود: ظرفیــت تصفیه خانه 
۶۰۰ مترمکعب در ۲۴ ســاعت است و این 
تصفیه خانه پاســخگوی هفت محله شــهر 

بود. امیرکبیر خواهد  جدید 
وی در خصوص راه اندازی قطار از شــهر 
جدیــد امیرکبیر تــا مهاجــران گفت: فاز 
نخســت مطالعات این پروژه انجام شــد و 
حرکــت های خوبی آغاز شــده اســت که 
بــه جمعیت پذیری شــهر امیرکبیر کمک 

شایانی خواهد داشت.
کریمــی با بیان اینکــه امیرکبیر در پهنه 
مرکزی کشور واقع شــده و قرارگیری آن 

در کنــار قم و اراک و خط راه آهن فرصت 
مغتنمــی برای نقش آفرینی اســت، گفت: 
این شهر باید به شکل جمعی و با مشارکت 
همه دســتگاه های دولتی مرتبط ســاخته 

شود.
هوشمندســازی  راســتای  در  گفت:  وی 
شهر، توســعه فیبر نوری را خواهیم داشت 
و کار را در ابتــدا از محلــه ۲ و ۶ آغاز می 
کنیم. تمام طراحی ها در این شــهر همراه 

انجام می شود. با پیوست هوشمندسازی 
میثم امجد مســئول نهضت ملی مســکن 
شــهر جدید امیرکبیر و مهاجران نیز اظهار 
کرد: در شــهر جدید امیرکبیر ۲۴ هزار و 
۱۵۱ نفر و در مهاجــران ۲۴ هزار و ۷۰۷ 
نفر بــرای نهضت ملی مســکن ثبت تقاضا 
شــد که پس از بررسی استعلامات در شهر 
امیرکبیــر ۴ هزار نفــر و در مهاجران نیز 

۲۶۰۰ نفر تایید شده اند.
وی با اشاره به اینکه در قالب نهضت ملی 
مســکن ۲۰۰ نفر به شکل انفرادی تقاضای 
زمین داشــتند، افزود: بازه زمانی ســاخت 
واحدها، در پروژه هــای صنعتی ۱۸ ماه و 

برای باقی پروژه ها بالای ۲۴ ماه است.
امجد با بیان اینکه با توجه به پیشــرفت 
پروژه ها، آورده متقاضی دریافت می شود، 
افــزود: در مرحلــه اول ۴۰ میلیون تومان 
دریافت شده اســت و با توجه به پیشرفت 
پروژه بیــن ۴۰ تا ۸۰ میلیون تومان آورده 
دریافت می شــود البته در برخی از پروژه 
هــا بیش از ۳ مرحلــه پرداخت وجه انجام 

شده است.
وی اضافه کرد: در شــهر جدید امیرکبیر، 
برای ســاخت ۴ هــزار واحد مســکونی ۳ 
 ۱۵۰ پــروژه  و  دارند  فعالیــت  پیمانــکار 
واحــدی، ۲۰۰ واحــدی، ۱۰۱ واحدی و 
۲۵۵ آنها به ترتیب ۲۲ درصد، ۷۰ درصد، 
۲.۵ درصد و ۱۱ درصد پیشــرفت فیزیکی 

دارند.
امجد با بیان اینکه امیدواریم که در دهه 
فجــر بیش از ۷۰ واحد مســکونی به بهره 
برداری برســد، افزود: پیش بینی می شود 
که تا پایان ســال پــروژه ۲۰۰ واحدی به 

بهره برداری برسد.
وی اضافه کرد: تمامی واحدها یک طبقه 
هســتند و ۳۰۰ متر مساحت )۱۰۰ متر بنا 

و ۲۰۰ متر حیاط( دارند.

رئیس اتاق بازرگانی مشــترک ایران و پاکســتان با 
بیان اینکه ظرفیت تجــارت ۵ میلیارد دلاری ایران و 
پاکستان وجود دارد، پیشــنهاداتی برای افزایش توان 

رقابتی کالاهای ایرانی در پاکستان مطرح کرد.
عبدالحکیم ریگی در گفت وگو با ایسنا، با بیان اینکه 
تجارت بین ایران و پاکســتان حدود ۲.۵ میلیارد دلار 
است، اظهار کرد: در صورت تامین زیرساخت ها ظرفیت 
تجارت بین دو کشــور تا پنج میلیارد دلار وجود دارد. 
البته برای تحقق این هدف لازم است توافق نامه تعرفه 
ترجیحی هم بازنگری شــود یا تجارت آزاد با پاکستان 

شروع شود.
وی در پاســخ به سوالی درباره اخباری که سال قبل 
از شــروع تجارت آزاد با پاکســتان منتشر شد، گفت: 
در ایــن مدت مذاکراتی برای آغاز تجارت آزاد بین دو 
دولت  و وزرای بازرگانی دو کشور انجام شده است. اگر 
این مواقفت نامه تصویب شود، الزام قانونی خواهد بود.

ریگی بــا بیان اینکه عضو نبودن ایران در ســازمان 
تجــارت جهانی بــا قراردادهای تجــارت آزاد جبران 
خواهد شــد، تصریح کــرد: پاکســتان تقریبا کالای 
ممنوعه وارداتی ندارد و این موضوع برای کشور مقابل 

هم باید با مذاکره حل شود.
رئیس اتاق بازرگانی مشــترک ایران و پاکســتان در 
ادامــه مزیت ایران برای رقابت با ســایر کشــورها در 
پاکســتان را موقعیت جغرافیایــی عنوان کرد و گفت: 
قرارداد تعرفه ترجیحی که بر اســاس آن برخی کالاها 
۱۰ تــا ۳۰ درصــد معاوفیت دارند، مرز مشــترک و 
کاهش هزینه حمل و نقــل از جمله مزیت های ایران 
برای رقابت در پاکستان است. البته برای افزایش توان 
رقابــت باید به دنبال کاهــش هزینه های حمل ونقل، 

تامین زیرساخت ها روان سازی در مرزها باشیم.
نگاهی به روند تجارت ایران و پاکستان

گفتنی است در ســال ۱۳۸۲ ایران و پاکستان یک 
موافقت نامه تعرفه ترجیحی منعقد کردند، اما از ســال 
۱۳۹۷ واردات بیش از ۲۰۰۰ قلم کالا ممنوع شــد و 
خیلی از کالاهای موجود در توافق نامه تعرفه ترجیحی 
ایران و پاکســتان نیز در این لیســت قرار گرفتند. اما 
آذر ماه ســال گذشته ســخنگوی وقت وزارت صمت 
از احیــای موافقت نامه تعرفه ترجیحــی بین ایران و 
پاکستان خبر داد و مقرر شد واردات برخی از کالاهای 
ممنوعه نیز از این کشــور آزاد شود و ایران نیز بتواند 
بــا تعرفه کمتر به پاکســتان کالاهایی را صادر کند تا 
کارکرد اصلی تجارت ترجیحی با پاکســتان احیا شد. 
اما به نظر می رســد این تصمیم هنوز به شــکل کامل 

اجرا نشده است.
به نظر می رســد یکی از مــواردی که محل اختلاف 

برای تجارت آزاد است، بخش نساجی و پوشاک است 
کــه پاکســتان در آن توان صادراتی خوبــی دارد، اما 

واردات این کالاها به ایران ممنوع است.
در مجموع بررسی آمار تجارت بین ایران و پاکستان 
نشــان می دهد تراز تجاری ایران با پاکستان به لحاظ 
ارزشی طی ۱۰ سال مورد بررسی همواره به نفع ایران 
بوده، اما طی دو سال اخیر واردات ایران از پاکستان از 
سرعت رشــد به مراتب بالاتری در مقایسه با صادرات 
ایران به پاکستان داشته و سهم برنج نیز از کل ارزش 
صادرات ایران از این کشــور بیــش از ۸۵ درصد بوده 

است.
بخش عمده ای از صادرات غیر نفتی ایران به پاکستان 
را ســایر گازهای نفتی و هیدروکربن های گازی شکل 
مایع شده غیر مذکور در ظروف هزار سانتی متر مکعب 
و بیشتر، سهم حدود ۱۵ درصد از ارزش کل صادرات 
تشــکیل می دهد. پس از این محصول، قیر نفت سهم 
حدود ۱۰ درصد از ارزش کل صادرات و شــیر خشک 
صنعتی از گاو که میزان مواد چرب آن بیشــتر از ۱.۵ 
درصد وزنی نباشــد سهم حدود ۹ درصد از ارزش کل 
صادرات عمــده کالاهای صادراتی به پاکســتان بوده 
است. گاز طبیعی مایع شده، روغن و سایر محصولات 
تقطیر قطران ذغال سنگ، سایر مواد پلاستیکی، بوتان 
مایع شــده، میله های آهنی و فــولادی، گوجه فرنگی 
و خرما ســایر کالاهای صادراتی به پاکستان هستند. 
در مجموع ۱۰ کالای عنوان شــده بیــش از نیمی از 
ارزش صادرات ایران به پاکســتان را تشکیل می دهد 
که می تواند نشــان از تنوع کم صــادرات ایران به این 

کشور باشد.
در این میان در ســال ۱۴۰۱ برنج کامل سفید شده 
صیقلی یا براق شــده با ســهم حدود ۷۶.۸ درصد از 
ارزش کل، برنج نیمه ســفید شده با سهم حدود ۸.۶ 
درصد و دانه کنجد به اســتثنای بذر آن با سهم حدود 
۴ درصد از ارزش کل، واردات عمده کالاهای وارداتی 
از پاکستان بوده است. بنابراین در مجموع بیش از ۸۵ 
درصد صادرات ایران از این کشــور شامل برنج است. 
ســایر کالاهایی که بیشترین واردات از پاکستان را به 
خود اختصاص داده اند شامل انبه تازه یا خشک کرده، 
موز ســبز یا خشک کرده، ســایر حیوانات از نوع گاو 
به جز مولد نژاد خالص، ســایر شترها و گونه های شتر 
به استثنای شتر دارای مولد نژاد خالص، ماشین آلات 
برای بســتن بطری ها، پیت ها و غیره و دســتگاه های 
گازدار کردن نوشــابه ها، سایر پلی استیرن و همچنین 
پارچه تار و پودباف از کنف یا سایر الیاف نسجی است. 
به طور کلی ۱۰ کالای یاد شده حدود ۹۸.۸ درصد از 
ارزش کل واردات ایران از پاکستان را تشکیل می دهد.
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وعده اعلام نرخ خرید تضمینی 

گندم این بارهم محقق نشد

پایانی بر قاچاق و کمبود 

شیرخشک

گارانتی هایی که صدای مصرف کنندگان 
لوازم خانگی را درآورد

آغازی دوباره برای »رتبه بندی معلمان« صادرات ۳/4 میلیارد دلاری 

4محصولات کشاورزی

8 مونتاژ کاری به جای داخلی سازی
دبیر شورایعالی مناطق آزاد خبر داد؛

7۲۰ هزار میلیارد تومان تقاضای سرمایه گذاری در مناطق آزاد 
کشور شكل گرفت

وزیر بهداشت مطرح کرد؛

آمارهای هشدار دهنده از پویش ملی سلامت

مشاور رئیس جمهور و دبیر شــورایعالی مناطق 
آزاد و ویژه اقتصادی کشــور از ۷۲۰ هزار میلیارد 
تومان تقاضای ســرمایه گذاری داخلی و خارجی در 
کشــور خبر داد و افزود: در منطقه آزاد انزلی ۴۳ 
هزار میلیارد تومان تقاضای ســرمایه گذاری صورت 
گرفت که نشان از استقبال سرمایه گذاران ایرانی و 

غیر ایرانی دارد.
به گزارش فرینا، حجت اله عبدالملکی در ســفر 
بــه منطقه آزاد انزلی و در حاشــیه افتتاح ۲ طرح 
ســرمایه گذاری  در گفت وگو بــا خبرنگاران اظهار 
کرد: هزار بســته ســرمایه گذاری در مناطق آزاد و 
ویژه اقتصــادی با ۹۰۰ هزار میلیــارد تومان )۲۰ 
میلیارد یــورو( تولید و پیش بینــی در حال انجام 
است که شــامل مطالعات امکان سنجی اقتصادی، 
تامین زمین، آب، برق، گاز و زیرســاخت مورد نیاز 
بــرای هر پروژه و مجوزهــای بی نامی که برای هر 

پروژه می شود. 
ایــن بســته های  عبدالملکــی تصریــح کــرد: 
ســرمایه گذاری موجب شد توجه ســرمایه گذاران 
به این مناطق جلب شــود و حدود ۱۸۰ بســته از 
این تعداد هزار بســته متقاضــی خود را پیدا کرده 
و تعداد بیشــتری نیز طرح های مــورد نیاز خود را 

اعلام کرده اند. 
وی یادآورشــد: با توجه به نامگذاری امســال به 
سال مهار تورم و رشــد تولید است، مناطق آزاد و 
ویژه اقتصــادی کارنامه و جهش خوبی را در حوزه 

سرمایه گذاری و خواهند داشت. 
مشاور رییس جمهور یکی از پروژه های راهبردی 
کشــور در بحث زیرســاختی را اتصال دریای خزر 
بــه خلیج فارس دانســت و افزود: ایــن پروژه که 
موسوم به پروژه اتصال دریا به دریا است در دولت 
سیزدهم در حال پیشــرفت است و قطعه آخر آن 
اتصال راه آهن رشــت به کاسپین در داخل منطقه 
آزاد انزلی که مراحــل پایانی را طی می کند امروز 

مورد بازدید قرار گرفت.
عبدالملکــی تصریح کرد: تجهیزات مورد نیاز این 
پروژه تهیه شده و کار با سرعت درحال انجام است 
که ظرف هفته هــای آینده داخل فنس این منطقه 
به اتمام خواهد رسید و بخش بیرونی هم توسط راه 
و شهرسازی به سرعت انجام خواهد شد. امیدواریم 
در آینده نزدیک پروژه اتصال دریای خزر به خلیج 
فارس از طریق ریل با حضور رئیس جمهور رســما 

کار خود را آغاز کند.
وی اظهــار کرد: یکی از بزرگتریــن بهره برداران 
کریدورهای کشــور مناطق آزاد کشــور هستند و 
بیش از ۸۰ درصد ترانزیت کشــور از طریق مناطق 

آزاد کشور انجام می شود.

دبیر شــورایعالی مناطق آزاد و ویــژه اقتصادی 
کشــور گفت: قطعه مهم راه آهن رشــت کاسپین 
تمام تاسیســات داخلی منطقه توسط این سازمان 
با منابع داخلی اجرا شــده اســت. در بخش خارج 
از فنــس تا رشــت نیز ۱۲ درصد مشــارکت مالی 
آن توســط منطقه آزاد انزلی انجام می شود و این 
منطقــه در اثر این پروژه فعال تر خواهد شــد ودر 
سال های آینده شاهد جهش اقتصادی بسیار خوبی  

در این بخش خواهیم بود.
عبدالملکی سیاســت نظام در ارتبــاط با مناطق 
آزاد را توســعه حــوزه عمل این مناطق و توســعه 
اثرگذاری اقتصادی آنها دانســت و افزود: با افزایش 
اثربخشــی این مناطق سرمایه گذاری و صادرات در 

کشور فزونی خواهد یافت. 
وی گفت: ۱۰ منطقه آزاد جدید افزون بر ۸ منطقه 
آزاد ایجاد شده در حال راه اندازی است و سه منطقه 
در حال آماده ســازی اساســنامه بــرای تصویب در 
شورای نگهبان است. هفت منطقه دیگر نیز اساسنامه 
آن در زمســتان ۱۴۰۱ به تصویب شــورای نگهبان 
رســید در مرحله اســتقلال اعضای هیئت مدیره و 
مدیران عامل می باشــد. تکمیل زیرساخت های این 
۱۰ منطقه از اولویت های مناطق آزاد اســت و بعد از 
آن ســرمایه گذاران و فعالان اقتصادی از مزایای این 

مناطق استفاده خواهند کرد. 
به گفته مشــاور رییس جمهور، با راه اندازی این 
مناطق ســرمایه گذاری، تولید و صادرات رشد قابل 

ملاحظه ای در سطح ملی خواهد داشت.
عبدالملکی بــا بیان اینکــه مهم ترین مبحث در 
توســعه کمی مناطق آزاد ایجاد مناطق مشــترک 
اســت گفت: امروز با ۲۱ کشــور دنیــا برای ایجاد 
مناطــق آزاد  درحال مذاکره هســتیم و به صورت 
مشــترک و بین المللی باپنج کشور روسیه، عمان، 
ترکیه، عراق و ســوریه ســند همکاری امضا شده 

و با کشــورهای امــارات متحده عربی، پاکســتان، 
افغانستان، ازبکســتان نیز مذاکرات در حال انجام 
اســت که روند پیشــرفت آن به اطلاع مردم ایران 

خواهد رسید.
وی در مورد ایجاد منطقه آزاد مشترک با روسیه 
نیز گفت: روســیه علاقمند به ایجاد منطقه آزاد در 
انزلی و چابهار اســت و سفرهای مکرری با مقامات 
مناطــق آزاد ایران و روســیه انجام شــده و متن 
تفاهمنامه برای شکل دهی کار به طرف روس ارائه 
شده است و ظرف ســه ماه آینده تفاهمنامه امضا 
خواهد شد و ما می توانیم مطالعات دقیق تر را برای 

ایجاد مناطق آزاد روسیه داشته باشیم. 
دبیر شورایعالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی ادامه 
داد: در بودجه سال جاری خودروهای پلاک منطقه 
آزاد می توانند در سرزمین اصلی با پلاک ملی تردد 
کنند و در روزهای اخیــر آیین نامه اجرایی آن به 
تصویب رســید و به معاون اول رئیس جمهور این 

آیین نامه ابلاغ شد. 
عبدالملکــی گفــت: صاحبــان ایــن خودروها با 
پرداخت حقوق و عوارض گمرکی مشخص می توانند 
از پلاک منطقه آزاد به پلاک ســرزمین اصلی تغییر 

داده و در کل سرزمین تردد داشته باشند.
وی تصریح کــرد: همچنین مصوبــه دیگری در 
دولــت مراحل پایانــی را در کمیســیون زیربنایی 
دولــت طی میکند و آماده طرح در جلســه هیئت 
وزیران اســت که در آن واردات خودرو به مناطق 
آزاد دیده شــده و به ازای هر خودروی بنزین سوز 
که از منطقه آزاد به سرزمین اصلی منتقل می شود 
اجازه واردات یک دســتگاه خــودروی احتراقی به 
منطقه آزاد تا سقف ۴۰ هزار دلار داده خواهد شد 
و واردات خودروهای هیبریدی و برقی نیز تا سقف 
۴۰ هــزار دلار واردات آن بــه مناطق آزاد میســر 

خواهد شد.

وزیر بهداشــت با بیان اینکه آمارهای به دست آمده 
از پویــش ملی ســلامت تا کنون به ویــژه در مناطق 
شهری هشــدار دهنده است؛ گفت: ســبک زندگی و 
تغذیه در مناطق شهری، وضعیت مناسبی ندارد و این 
درحالیســت که سه چهارم مردم کشورمان در مناطق 

شهری سکونت دارند.
به گزارش ایسنا، بهرام عین اللهی در نشست اعطای 
عالی  دوره شــورای  منتخبان ششــمین  اعتبارنامــه 
ســازمان نظام پرســتاری که در سالن شــهید سردار 
سلیمانی وزارت بهداشــت برگزار شد، ضمن قدردانی 
از دســت اندرکاران برگزاری این انتخابات، گفت: جا 
دارد از جامعه پرستاری که حضور و مشارکت گسترده 

ای در این دوره از انتخابات داشــتند، تشکر کنیم.
وی گفــت: باید قــدر لحظات مســئولیت را بدانیم؛ 
خداونــد این فرصــت را به منتخبان ششــمین دوره 
شــورای عالی سازمان نظام پرســتاری داده که مدتی 
از عمــر خود را بــرای خدمت به جامعه پرســتاری، 

دهند. اختصاص 
وزیر بهداشت پرستاران ایرانی را از بهترین پرستاران 
دنیا دانســت و عنوان کرد: در حادثه تروریستی هفته 
گذشــته در کرمان همچون ســایر برهه ها و بحران ها، 
شــاهد ایثارگری و رشادت نیروهای بهداشتی، درمانی 
و پرســتاران بودیم. برخی امدادگــران ما برای نجات 
مجروحــان، خود دچار مجروحیت شــدند که نشــان 

ایثار آنهاست. دهنده اوج 
عین اللهــی با بیــان این که بلافاصلــه پس از حمله 
تروریســتی، فوج عظیمــی از نیروهای بهداشــتی و 
درمانــی داوطلب بــرای خدمتگزاری بــه مجروحان 
حادثه تروریســتی به کرمان، عزیمــت کردند، گفت: 
جامعه ســلامت در حوادث مختلــف از جمله حادثه 

دارد. تروریستی کرمان، احساس مسئولیت 
وی از مردمــی بودن بــه عنوان یکــی از مهمترین 
ویژگی های جامعه پرســتاری کشــورمان یاد کرد و 
افزود: پرســتاران ما خود را از جامعه جدا نمی دانند و 
در همه صحنه ها و بحران ها از جمله دوران همه گیری 
کرونــا، مردمی بودن خود را به اثبات رســانده اند. به 
عنوان نمونه در عملیات والفجر ۸ وقتی به بیمارستان 
حضرت فاطمه)س( حمله شــیمیایی شــد، پرستاران 
فداکارانه و با وجود مصدومیت خود به یاری مصدومان 
شتافتند که این رشــادت ها و افتخارات باید منعکس 

و روایت شود.
وزیــر بهداشــت از معاونت های آموزشــی و درمان 
وزارت بهداشت خواست که از دیدگاه ها و مشورت های 
اعضای شورایعالی سازمان نظام پرستاری در کارگروه 
هــا، تصمیم گیری هــا و تصمیم ســازی های حوزه 

سلامت و پرستاری، کمک بگیرند.
به گفته عین اللهی، پرســتاران، مهمترین رکن نظام 
ســلامت هســتند که تأثیر قابل توجهی در کارآمدی 
نظام ســلامت و نقش مهمی در ارتقای سلامت جامعه 

دارند.
وی بــا بیــان اینکــه باید بــه نقش پرســتاران در 
پیشــگیری از بیماری ها و مراقبت های بهداشتی توجه 
بیشــتری شــود، افزود: در پویش ملی ســلامت ۳۷ 
میلیون نفر مشــارکت کرده اند که از این تعداد حدود 
۸۰۰ هزار بیمار مبتلا به فشارخون بالا و بیش از ۴۰۰ 
هزار مبتلا به دیابت کــه از بیماری های خود اطلاعی 

شدند. شناسایی  نداشتند، 
وزیر بهداشــت تاکید کرد: آمارهای به دست آمده از 
پویش ملی سلامت تا کنون به ویژه در مناطق شهری 
هشــدار دهنده است؛ چراکه سبک زندگی و تغذیه در 
مناطق شهری، وضعیت مناسبی ندارد و از سوی دیگر 
ســه چهارم مردم کشورمان در مناطق شهری سکونت 
دارند؛ بنابراین از نظام پرســتاری انتظار داریم که به 
حوزه بهداشــت، پیشــگیری و مراقبت های بهداشتی 
نیز وارد شود چراکه ســلامت باید پیشگیری باشد نه 

درمان محور.
عین اللهــی ارائه خدمــات پرســتاری در منزل را 
رویکردی بســیار ارزشمند دانســت و گفت: متأسفانه 
برخــی افراد فاقد مهــارت با مداخلــه در این حوزه، 
شــرایط خدمات پرســتاری در منزل را با مشــکلاتی 
روبــرو کرده اند که نیاز اســت پرســتاران کارآزموده، 
مجــرب و مورد تاییــد با ارائه خدمات پرســتاری در 

منازل موجبات ارتقای سلامت مردم را فراهم آورند.
وی تاکیــد کرد: وزارت بهداشــت موظف اســت در 
جهــت تامین نیازهــای مادی پرســتاران تلاش کند. 
اولین گام ما در این زمینه، اجرای قانون تعرفه گذاری 
پرستاری پس از ۱۵ ســال در دولت مردمی بود. این 
قانــون در ابتدای اجرا ممکن اســت ایراداتی داشــته 
باشــد اما باید به نقطه ای برســیم که پرداخت ها بر 

باشد. نیروها  اساس عملکرد 
بنابــر اعلام وزارت بهداشــت، عین اللهــی از عوامل 
تمایز پرســتاری در ایران نســبت به ســایر کشورها 
را وجــود مهــر و عاطفه سرشــار در بین پرســتاران 
کشــورمان دانســت و گفت: رفتار توام بــا مهربانی و 
عاطفه در قبال بیمــاران در فرهنگ ما رواج دارد. در 
حادثه تروریســتی کرمان دیدم که یک پرســتار برای 
بیماران بشــدت می گریست که این درجه از عاطفه و 
مهربانی در جوامع پرستاری سایر کشورها کمتر دیده 
می شود و وزارت بهداشــت آماده همکاری با سازمان 
نظام پرســتاری برای ترویج فرهنگ اسلامی و ایرانی 

است. پرستاری 
وزیر بهداشــت با اشــاره به فجایــع و جنایات رژیم 
صهیونیســتی در غزه و تاثر جامعه سلامت کشورمان 
از این جنایات، یادآور شــد: جوامع بین المللی مدعی 
حقوق بشــر، بســیار ناکارآمدند و خصلت ددمنشــانه 
نظام استکبار و اذناب آن در جنایات اخیر رژیم جعلی 
صهیونیستی به ویژه هجوم به بیماران و مراکز درمانی 

برای همگان، آشکار شده است.
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نشاء کاری ۹۸ درصدی شالیزارهای 
گیلان

تاکید وزیر کشور بر ساماندهی 
امور اتباع خارجی

نقش سیاست های ارزی در 
تحولات بازرگانی خارجی در 

اقتصاد ایران

رئیس جمهور در جلسه هیئت دولت:

امید به جامعه؛ با گشودن گره زندگی مردم برق ۹۰ درصد صنایع بدون 
3محدودیت تأمین می شود

2 مسیر ریلی خاوران - تبریز در اولویت ساخت قرار دارد
افزایش سهم ایران در تجارت انرژی با واردات گاز از ترکمنستان؛

ایران قطب گازی خاورمیانه می شود وقتی کارت های سوخت در اداره 
یــک کارشــناس بــازار انــرژی گفــت: بــا از ســرگیری پست خاک می خورد

واردات گاز از ترکمنســتان، ایــران به ســمت تبدیــل 
شــدن و ایجــاد هــاب گازی در خاورمیانــه حرکــت 

کــرد. خواهــد 
بــه گــزارش خبرگــزاری مهــر بــه نقــل از وزارت نفــت، 
ــه افزایــش  ــا بیــان اینکــه هرگون ســیدحمید حســینی ب
مــراودات در حــوزه انــرژی بــا کشــورهای همســایه بــه 
جایــگاه ایــران در بــازار گاز جهــان و افزایــش ســهم ایــران 
در تجــارت گاز کمــک می کنــد، افــزود: توســعه تجــارت 
گاز بــا کشــورهای همســایه، بــه چرخــش بهتــری انــرژی 
در کشــور منجــر خواهــد شــد.وی ادامــه داد: زمســتان 
ســال گذشــته در سرشــاخه ها بــا کمبــود گاز مواجــه 
شــدیم کــه ایــن کمبــود بیشــتر در مناطــق شــمال شــرق 
کشــور و نزدیکــی ترکمنســتان بــود و امســال بــا واردات 
گاز از ترکمنســتان می توانیــم بخشــی از ایــن نگرانــی 

بــرای کمبــود گاز را برطــرف کنیــم.
ــی  ــدگان فرآورده هــای نفت ــه صادرکنن عضــو اتحادی
ایــران بــا تأکیــد بــر اینکــه واردات گاز از ترکمنســتان 
همچنیــن می توانــد بــه پایــداری تأمیــن خــوراک گاز 
پتروشــیمی ها کمــک کنــد، گفــت: بــا توجــه بــه رونــد 
افزایــش مصــرف گاز در بخــش خانگــی و تجــاری، 
و  مواجه انــد  خــوراک  کمبــود  بــا  پتروشــیمی ها 
نمی تواننــد بــا ظرفیــت کامــل کار کننــد. ایــن در حالــی 
ــرای  ــاز پتروشــیمی های کشــور ب اســت کــه مجمــوع نی
خــوراک گاز حــدود ۴۰ میلیــون مترمکعــب اســت و 
واردات گاز از ترکمنســتان بخشــی از کمبــود خــوراک 

گازی پتروشــیمی ها را برطــرف خواهــد کــرد.
حســینی بــا بیــان اینکــه توســعه روابــط گازی بــا 
ترکمنســتان اقــدام مناســبی اســت، افــزود: در ایــن 

زمینــه چنــد ســالی فرصت هــا را از دســت دادیــم.
وی تصریــح کــرد: ترکمنســتان در ایــن ســال ها 
روابــط گازی خــود را بــا دیگــر کشــورها توســعه داده 
اســت، بنابرایــن بــرای انجــام مذاکــرات بایــد فعال تــر 
دولــت  در  اتفــاق  ایــن  کــه  عمــل می شــدیم  وارد 

ســیزدهم انجــام شــد و بــه نتیجــه رســید.
ایــن کارشــناس بــازار انــرژی بــا اشــاره بــه اینکــه یکــی 
از مــواردی کــه بــه امضــای ایــن قــرارداد منجرشــد، 
پرداخــت بدهی هــای گذشــته ایــران بــه ترکمنســتان 
بــود، گفــت: دولــت ســیزدهم توانســت از منابــع ایــران 

در عــراق، بدهــی ترکمنســتان را بپــردازد.

 حســینی بــه اهــداف ایــران بــرای تبدیــل شــدن بــه 
هــاب گازی خاورمیانــه اشــاره کــرد و افــزود: افــزون بــر 
واردات گاز از ترکمنســتان، ایــران می توانــد از مســیر 
ترکمنســتان و جمهــوری آذربایجــان گاز روســیه را 
دریافــت و بــه دیگــر کشــورها صــادر کنــد. روســیه 
تــا پیــش از جنــگ اوکرایــن تقریبــاً معــادل ۱۰ فــاز 
پارس جنوبــی بــه اروپــا گاز صــادر می کــرد، امــا اکنــون 
ایــن گاز مــازاد را در اختیــار دارد.وی ادامــه داد: البتــه 
بــرای دریافــت گاز روســیه از ایــن کشــورها، افــزون بــر 
خطــوط لولــه موجــود، بایــد زیرســاخت های تــازه ای نیــز 

شــود.  احــداث 

طــی چنــد روز گذشــته خبــری مبنــی بــر باقــی مانــدن 
حجــم زیــادی از کارت هــای ســوخت در شــرکت ملــی 
پســت منتشــر شــد کــه معــاون فنــی و بازرگانــی شــرکت 
ــر  ــه موث ــن زمین ــد موضــوع در ای ــد چن ــی پســت مــی گوی مل
بــوده اســت و مــی تــوان بــه نشــانی اشــتباه و مســئله 

پرداخــت اشــاره کــرد.
بازرگانــی شــرکت  و  فنــی  محمــد احمــدی- معــاون 
ــاره علــت باقــی  ــا ایســنا، درب ملــی پســت- در گفــت و گــو ب
مانــدن حجــم زیــادی از کارت هــای ســوخت در شــرکت 
پســت، توضیــح داد: مــا در حــوزه کارت ســوخت چنــد 
موضــوع داریــم کــه اولیــن آن ایــن اســت کــه از نظــر 
اینکــه  ایــراد وجــود دارد؛ اول  الــی دو  یــک  فرآینــدی 
مشــخصا بســیاری از آدرس هایــی کــه بایــد بــر روی کارت 
ایــراد هســتند و عمــا  ســوخت نوشــته شــود، دارای 
امــکان توزیــع درســت مرســولات بــرای مــا فراهــم نمــی 

. د شــو
وی افــزود: دوســتان ســامانه هوشــمند کارت ســوخت 
هــم بــه ایــن موضــوع آگاه هســتند کــه چنــد دلیــل دارد؛ 
یکــی از دلایــل ایــن اســت کــه مرســولات بــر اســاس 
ارتباطــات وب سرویســی بــا پســت دیتــای آنهــا از بانــک 
اطاعاتــی و کــد اســتاندارد پســت گرفتــه نمــی شــود، 
ایــن موضــوع اگــر کــه در فرآینــد ســایر مرســولات انجــام 
شــود، بخــش عمــده ای از خطاهــای اصــاح نشــانی خــود 
بــه خــود حــل میشــود. بنابرایــن تعــدادی از مرســولات بــه 
دلیــل عــدم ارتبــاط وب سرویســی دارای نشــانی اشــتباه 

  . هســتند
احمــدی گفــت: ایــن اتفــاق بــه دلیــل اینکــه کارت 
تولیــد  مشــکات،  برخــی  وجــود  دلیــل  بــه  ســوخت 
متوازنــی در طــول ســال نــدارد، بنابرایــن درخواســت 
و سفارشــها الان گرفتــه میشــود و بعــد دو الــی ســه مــاه 
متوقــف مــی شــود و ســپس حجــم زیــادی از درخواســتها 
را تولیــد مــی کننــد. ســال گذشــته تقریبــا از مــاه شــهریور 
بــه بعــد تــا نزدیــک دی مــاه، پســت عــدد پایینــی کارت 
ســوخت را تحویــل گرفــت. در بعضــی مــاه هــا میزانــش 
ــال در مــاه هــای بهمــن و اســفند  ــه طــور مث ــوده امــا ب کــم ب
ایــن اعــداد بــه ۷۰۰ هــزار تــا مرســوله هــم مــی رســید؛ 

بنابرایــن ایــن بحــث، دو تــا ایــراد ایجــاد مــی کنــد.
معــاون فنــی و بازرگانــی شــرکت ملــی پســت در ادامــه 
ســخنانش تشــریح کــرد: اولا چــون تعــدادی از نشــانی 
هــا ایــراد دارنــد، یــک دفعــه حجــم تعــداد مرســولات 
دارای نشــانی اشــکال دار در سیســتم مــا افزایــش پیــدا 
مــی کنــد و نکتــه دوم هــم ایــن اســت کــه چــون بیــن زمــان 
درخواســت و تولیــد و تحویــل کارت هــا بــه پســت فاصلــه 
ایجــاد مــی شــود؛ در ایــن بیــن تعــدادی از صاحبــان 
کارت هــا نقــل مــکان می کننــد، در نتیجــه نشــانی هــا 

تغییــر پیــدا مــی کنــد.
او افــزود: عمــده دلیــل افزایــش حجــم مرســولات در 

باجــه هــای معطلــه همیــن دو نکتــه اســت. امــا چیــزی کــه 
بیشــتر حائــز اهمیــت اســت ایــن اســت کــه چنــد چالــش 
دیگــر هــم اضافــه شــد کــه مــی تــوان بــه افزایــش قیمــت 
بابــت کارت  کارت ســوخت اشــاره کــرد. مبلغــی کــه 
ســوخت دریافــت مــی شــد، ۱۰ هــزار تومــان بــود کــه بــر 
اســاس مصوبــه ای کــه اواخــر ســال گذشــته اتفــاق افتــاد، 
۱۰۰ هــزار تومــان شــد، بنابرایــن یکــی از مســائلی کــه مــا بــا 
آن رو بــه رو شــدیم، همیــن موضــوع بــود چراکــه چالــش 
ــا همــکاران  ــه عنــوان مصــرف کننــده در مواجهــه ب مــردم ب

مــا بــود.
جلســات  دلیــل  همیــن  بــه  مــا  کــرد:  تصریــح  وی 
مســتمری را بــا مجموعــه پــروژه کارت هوشــمند ســوخت و 
متولیــان دیگــر داشــتیم کــه ایــن موضــوع ســبب افزایــش 
حجــم مرســولات در باجــه هــای معطلــه مــی شــود و بایــد 
راهکارهــای اجرایــی و عملیاتــی پیــش بینــی شــود کــه 
البتــه راه حــل هایــی پیــش بینــی شــد کــه مــی تــوان بــه 
موضــوع اصــاح فرآینــد ثبــت نشــانی از مبــدا اشــاره کــرد

او ادامــه داد: درواقــع ســامانه هــای مــا ابتــدا وقتــی 
کــه خودروهــای نــو شــماره درحــال صــادر شــدن کارت 
سوختشــان از مبــدا هســتند یــا کســانی کــه بــه دنبــال 
ثبــت نــام کارت ســوخت المثنــی هســتند، قبــل از اینکــه 
نشــانی براســاس اظهــارات فــرد گرفتــه شــود، بایــد از 
اصــاح  نشــانی ها  پســت  اطاع رســانی  پایــگاه  روی 
شــوند یــا حتــی در مــواردی کــه خــود اظهــاری وجــود 
دارد، از ســرویس هویــت ســنجی مکانــی شــرکت ملــی 
پســت اســتفاده شــود تــا مــا مطمئنــا بدانیــم کــه مصــرف 
ــد. ــد حضــور دارن ــدگان در نشــانی کــه اظهــار مــی کنن کنن

احمــدی بــا بیــان اینکــه درخواســت دوم ایــن بــود کــه 
هویــت ســنجی مکانــی و نشــانی صحیــح افــراد انجــام 
شــود، ادامــه داد: موضــوع دیگــر هــم پرداخــت اســت کــه 
فرآینــد توزیــع کارت ســوخت را بــه یــک چالــش تبدیــل 
کــرده اســت یــا حتــی زمانــی کــه بــه باجــه هــای معطلــه 
مراجعــه مــی کننــد، بــه دلیــل همیــن موضــوع پرداخــت 
زمــان بیشــتری طــول مــی کشــد بنابرایــن صــف ایجــاد 
مــی شــود و درنهایــت نارضایتــی آن دامــن پســت را 

. میگیــرد
او افــزود: خواهشــمان ایــن اســت کــه ایــن مبلــغ بــه 
صــورت پیــش دریافــت باشــد کــه چالــش مشــابه کمتــری 
بــرای مــا داشــته باشــد همچنیــن درخواســت کردیــم 
بــا توجــه بــه اینکــه مــا دسترســی بــه شــماره صاحبــان 
مرســولات نداریــم لطفــا بــه گیرنــدگان پیامــی مبنــی بــر 
اینکــه کارت ســوخت در دفاتــر مانــده و جهــت دریافــت 

آن اقــدام کننــد، ارســال شــود.
معــاون فنــی و بازرگانــی شــرکت ملــی پســت در پایــان 
گفــت: ایــن اتفــاق هــم بایــد از ســوی ســامانه هوشــمند 
کارت ســوخت یــا ســایر دســتگاه هــای متولــی مدیریــت 

شــود.

راهکار دانش بنیان برای مدیریت انرژی در فصل پیک مصرف
بــا توجــه بــه آغــاز پیــک مصــرف انــرژی در کشــور، 
یکــی از شــرکت های دانش بنیــان راهــکاری مبتنــی 
مصــرف  کنتــرل  منظــور  بــه  اشــیاء،  اینترنــت  بــر 
انــرژی ارائــه داده اســت کــه بــه گفتــه آنهــا در دو فــاز 
قــادر بــه کاهــش مصــرف ۱۰ هــزار مگاواتــی بــرق در 

کشــور خواهــد شــد.
شــرکت  ایــن  مدیــر  اکبریــان،  ســعید  دکتــر 
دانشــگاه  رشــد  مرکــز  در  مســتقر  دانش بنیــان 
زمینــه  ایســنا،  بــا  گفت وگــو  در  شــریف  صنعتــی 
فعالیــت ایــن شــرکت را در حــوزه اینترنــت اشــیاء و 
کنتــرل هوشــمند و ســبز انــرژی دانســت و اظهــار 
کــرد: فعالیــت مــا از ســال ۹۵ و پایان نامــه مــن در 
دکتــری حرفــه ای کارآفرینــی دانشــکده کارآفرینــی 
جهــت هوشمندســازی و کنتــرل مصــرف بــرق بــا 
عنــوان »چگونــه می تــوان از هــوش تجــاری و تلفــن 
بــرق در مصــارف خانگــی  بــرای مدیریــت  همــراه 

اســتفاده کــرد« آغــاز شــد.

بــه  باتوجــه  کــرد:  خاطرنشــان  فنــاور  ایــن 
رشــد تصاعــدی مصــرف بــرق و انــرژی در کشــور، 
ســال های  در  انــرژی  بحــران  می شــود  پیش بینــی 
 ۹۶ ســال  از  بنابرایــن  کنیــم،  تجربــه  را  آینــده 
شــروع بــه ســاخت نمونــه اولیــه از ایــن دســتگاه و 
ثبــت اختــراع آن کــردم و در نهایــت در ســال ۹۸ بــه 
عنــوان یــک اختــراع ثبــت شــد و مــورد تاییــد پــارک 
علــم و فنــاوری دانشــگاه شــریف نیــز قــرار گرفــت 
و در فــرا بــورس پذیرفتــه شــد و در ســال ۹۹ نیــز بــه 
عنــوان یکــی از طرح هــای منتخــب اســتارت آپی در 

شــد. پذیرفتــه  شــریف  نــوآوری  ایســتگاه 
بــه  طــرح  ایــن   ۱۴۰۰ ســال  در  وی،  گفتــه  بــه 
عنــوان یکــی از ایده هــای برگزیــده جشــنواره قــرن 
انتخــاب شــد و در ســال ۱۴۰۱ مــورد تاییــد ســازمان 
جهانــی انــرژی قــرار گرفــت و هــم اکنــون نیــز بــه 
عنــوان یــک محصــول دانش بنیــان آمــاده کمــک 
بــه بحــران انــرژی در کشــور اســت.اکبریان گفــت: 

بخــش ســاختمان بــا داشــتن بیــش از ۳۵ میلیــون 
مشــترک، بیــش از ۵۰ درصــد مصــرف کل بــرق کشــور 
را بــه خــود اختصــاص داده اســت، لــذا بیــش از نیمــی 
از بــرق کشــور در مصــارف خانگــی مصــرف می شــود 
و بهتریــن راهــکار بــرای مصــرف بهینــه در بخــش 
زمــان  در  مخصوصــا  مصــرف  مدیریــت  خانگــی، 

پیــک از ســوی مشــترکین بــرق خانگــی اســت.
وی اضافــه کــرد: بنابرایــن دســتگاه مــا بهتریــن 
راه حــل هوشمندســازی کنتــرل مصــرف بــدون نیــاز 
بــه ســرمایه گذاری کان کشــور اســت؛ چــرا کــه ایــن 
دســتگاه در فــاز اول می توانــد بــا کاهــش مصــرف 
۳۰۰۰ مــگاوات )برابــر بــا تولیــد بــرق ســه نیــروگاه 
۱۰۰۰ مگاواتــی( در مصــرف بــرق صرفه جویــی ایجــاد 
کنــد و در فــاز دوم قــادر اســت بــا کاهــش ۱۰ هــزار 
مگاواتــی بــرق در کشــور از قطعــی بــرق در تابســتان 
کاهــش مصــرف  بــا  زمســتان  در  هــوا  آلودگــی  و 

مــازوت جلوگیــری کنــد.

  سال چهارم
 شماره 290

  چهار شنبه 20  دی ماه 1402
  قیمت: 10000 تومان

پشت پرده موتور سازان داخلی؛

  سال چهارم
 شماره 295

  چهار شنبه 25  بهمن ماه 1402
  قیمت: 10000 تومان

دبیر شورای عالی مناطق آزاد تاکید کرد؛

اهمیت کریدور شمال - جنوب برای بخش های تولیدی کشور

  سال چهارم
 شماره 297

  چهار شنبه 9  اسفند ماه 1402
  قیمت: 10000 تومان

در حالیکه گوشــی های آیفون۱۴ و ۱۵ به صورت قاچاق وارد کشــور می  شوند؛ 
شواهد نشــان می دهد برخلاف ادعای وزیر ارتباطات این گوشی های تلفن همراه 

بدون کوچکترین مشکلی از خدمات اپراتوری استفاده می کنند.
به گزارش خبرنگار مهر، بنا بر بخشنامه گمرک در اسفندماه سال گذشته، واردات 
مدل های جدید گوشــی آیفون به کشور ممنوع اعلام شد. بر اساس این تصمیم، 
گوشــی تلفن همراه با نشــان تجاری اپل مدل ۱۴ و کلیه مدل های بعد از آن، از 
فهرست کالاهای مجاز همراه مسافر و پستی ورودی به کشور خارج شد؛ پیش از 

این ثبت سفارش و واردات تجاری این گوشی ها نیز امکان پذیر نبود.
»ارزبری بالا« و »عمل متقابل نســبت به تحریم هــا« از جمله مهم ترین دلایلی 
است که مسئولان برای ممنوعیت واردات آیفون ۱۴ به بالا مطرح کرده اند. با این 
تفاســیر، کلیه گوشی های آیفون ۱۴ و ۱۵ موجود در بازار، مصداق کالای قاچاق 

بوده که به صورت غیرقانونی وارد کشور شده اند.
هــر چند ممنوعیت واردات مدل های جدید آیفون بــا اعتراض برخی از کاربران 
فضای مجازی و فعالان بازار تلفن همراه مواجه شــده، اما شــواهد نشان می دهد 
کــه این ممنوعیت تاکنون موجب صرفه جویی ارزی بیش از ۵۰۰ میلیون دلاری 

شده است.
البته برخی از کارشناســان اقتصادی در همان مقطع، مدیریت مصارف ارزی در 
حوزه تلفن همراه را به تمامی گوشــی های بالای ۶۰۰ دلار بســط داده بودند، به 
عقیــده این افراد تا زمانی که کلیه تلفن های همراه بالای ۶۰۰ دلار با ممنوعیت 
مواجه نشود، عملًا مدیریت مصارف ارزی در حوزه این کالا، به طور کامل تحقق 

پیدا نمی کند.
آمارها بیانگر آن بوده که تا پایان دی ماه بیش از یک میلیارد دلار انواع اپل )اغلب 
آیفون ۱۳( به کشــور وارد شده است همچنین در سال جاری واردات تلفن های 
همراه بالای ۶۰۰ دلار نیز رشــد عجیبی داشــته است، در واقع مطابق با اعداد و 
ارقام اعلامی از ســوی گمرک، واردات این نوع گوشــی ها با رشد ۶۰۰ درصدی 
همراه بوده اســت، به بیانی درآمد ۱۷۰ میلیارد تومانی دولت در سال ۱۴۰۱ به 
بیش از ۱,۰۰۰ میلیارد تومان در ســال جاری رســیده است که خود حکایت از 

مدیریت غیرصحیح مصارف ارزی دارد.

۳۰۰ هزار دستگاه آیفون ۱۴ و ۱۵ در کشور فعال است!
اما نتیجه عجیب تر در بازار تلفن همراه کشــور، به فعال بودن بیش از ۳۰۰ هزار 
دســتگاه آیفون ۱۴ و ۱۵ مربوط می شود، در واقع مطابق با ادعای یکی از فعالان 
بازار تلفن همراه، تاکنون حدود ۳۰۰ هزار دســتگاه معادل ۴۰۰ میلیون دلار از 
مدل های جدید آیفون به دست خریداران رسیده که بعضاً بدون کمترین مشکلی 

در حال استفاده از آن هستند.
بررسی ها نشان می دهد که تغییر تنظیمات مدل های آیفون ۱۴ و ۱۵ در مقاطع 
زمانی ۲۰ تا ۳۰ روز، موجب می شود که آنتن دهی با مشکل مواجه نشود، درواقع 
با وجود اینکه تلفن های همراه رجیســتر نشده، تنها قادر به فعالیت در یک بازه 
زمانی ۳۰ روزه هستند، اما اینگونه تنظیمات سبب می شود، مشکلی در آنتن دهی 

ایجاد نشود.
همچنین دستگاه های مبدل سیم کارت کننده )آیکاس IQos(، نیز به عنوان یکی از 
اصلی ترین شیوه های دورزدن طرح رجیستری تلفن همراه شناخته می شود، نکته 
عجیب اینجاست که این دستگاه ها به صورت کاملًا علنی در تمامی فروشگاه های 

اینترنتی و حتی سطح بازار به فروش می رسد.

وزیر ارتباطات: سامانه رجیستری دور نمی خورد!
البته عیســی زارع پور، وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در هفته های گذشــته، 
فعال بودن برخی از گوشی های آیفون ۱۴ و ۱۵ را مقطعی عنوان کرده بود. وی در 
این خصوص اظهار داشت: برخی افراد در استفاده از تلفن همراه خود از سیم کارت 
جایگزین یا تجهیزات ســیم کارت خور دیگری استفاده می کنند و این مسئله در 
حال پیگیری اســت؛ به عبارتی نمی توان گفت ســامانه رجیستری دور زده شده 

است.
از زمــان رونمایی از آیفون ۱۴ یعنی شــهریور ۱۴۰۱ تا بــه امروز حدود ۱۸ ماه 
ســپری شــده و با فرض اینکه وزارت ارتباطات تا چندین ماه از شیوه دور زدن 
رجیستری آیفون با خبر نبوده است، اما تعلل یک ساله پیرامون مقابله با این شیوه 

به هیچ وجه قابل توجیه نیست.
متأســفانه، بی توجهــی به این امر شــرایطی را در آینده ایجــاد خواهد کرد که 
قاچاقچیــان انواع مدل های تلفن همراه را در بازار کشــور توزیع کنند، تلفن های 
همراهی که بدون مشــکل فعال هستند، با این تفاسیر، افزایش تقاضا در بازار ارز 
آزاد و وفور کالای تقلبی در بازار تلفن همراه چندان دور از انتظار به نظر نمی رسد، 

موضوعی که به طور حتمی بر واردات رسمی تلفن همراه نیز اثرگذار خواهد بود. 
موبایل های قاچاق آنتن می دهند؟

چرا موبایل های قاچاق آنتن می دهند؟
در حالیکه گوشــی های آیفون۱۴ و ۱۵ به صورت قاچاق وارد کشــور می  شوند؛ 
شواهد نشــان می دهد برخلاف ادعای وزیر ارتباطات این گوشی های تلفن همراه 

بدون کوچکترین مشکلی از خدمات اپراتوری استفاده می کنند.
به گزارش خبرنگار مهر، بنا بر بخشــنامه گمرک در اسفندماه سال گذشته، 
واردات مدل های جدید گوشی آیفون به کشور ممنوع اعلام شد. بر اساس این 
تصمیم، گوشی تلفن همراه با نشان تجاری اپل مدل ۱۴ و کلیه مدل های بعد 
از آن، از فهرست کالاهای مجاز همراه مسافر و پستی ورودی به کشور خارج 
شــد؛ پیش از این ثبت سفارش و واردات تجاری این گوشی ها نیز امکان پذیر 

نبود.
»ارزبری بالا« و »عمل متقابل نســبت به تحریم هــا« از جمله مهم ترین دلایلی 
است که مسئولان برای ممنوعیت واردات آیفون ۱۴ به بالا مطرح کرده اند. با این 
تفاســیر، کلیه گوشی های آیفون ۱۴ و ۱۵ موجود در بازار، مصداق کالای قاچاق 

بوده که به صورت غیرقانونی وارد کشور شده اند.
هــر چند ممنوعیت واردات مدل های جدید آیفون بــا اعتراض برخی از کاربران 
فضای مجازی و فعالان بازار تلفن همراه مواجه شــده، اما شــواهد نشان می دهد 
کــه این ممنوعیت تاکنون موجب صرفه جویی ارزی بیش از ۵۰۰ میلیون دلاری 

شده است.
البته برخی از کارشناســان اقتصادی در همان مقطع، مدیریت مصارف ارزی در 
حوزه تلفن همراه را به تمامی گوشــی های بالای ۶۰۰ دلار بســط داده بودند، به 
عقیــده این افراد تا زمانی که کلیه تلفن های همراه بالای ۶۰۰ دلار با ممنوعیت 
مواجه نشود، عملًا مدیریت مصارف ارزی در حوزه این کالا، به طور کامل تحقق 

پیدا نمی کند.
آمارها بیانگر آن بوده که تا پایان دی ماه بیش از یک میلیارد دلار انواع اپل )اغلب 
آیفون ۱۳( به کشــور وارد شده است همچنین در سال جاری واردات تلفن های 
همراه بالای ۶۰۰ دلار نیز رشــد عجیبی داشــته است، در واقع مطابق با اعداد و 
ارقام اعلامی از ســوی گمرک، واردات این نوع گوشــی ها با رشد ۶۰۰ درصدی 
همراه بوده اســت، به بیانی درآمد ۱۷۰ میلیارد تومانی دولت در سال ۱۴۰۱ به 
بیش از ۱,۰۰۰ میلیارد تومان در ســال جاری رســیده است که خود حکایت از 

مدیریت غیرصحیح مصارف ارزی دارد.

۳۰۰ هزار دستگاه آیفون ۱۴ و ۱۵ در کشور فعال است!
اما نتیجه عجیب تر در بازار تلفن همراه کشــور، به فعال بودن بیش از ۳۰۰ هزار 
دســتگاه آیفون ۱۴ و ۱۵ مربوط می شود، در واقع مطابق با ادعای یکی از فعالان 
بازار تلفن همراه، تاکنون حدود ۳۰۰ هزار دســتگاه معادل ۴۰۰ میلیون دلار از 
مدل های جدید آیفون به دست خریداران رسیده که بعضاً بدون کمترین مشکلی 

در حال استفاده از آن هستند.
بررسی ها نشان می دهد که تغییر تنظیمات مدل های آیفون ۱۴ و ۱۵ در مقاطع 
زمانی ۲۰ تا ۳۰ روز، موجب می شود که آنتن دهی با مشکل مواجه نشود، درواقع 
با وجود اینکه تلفن های همراه رجیســتر نشده، تنها قادر به فعالیت در یک بازه 
زمانی ۳۰ روزه هستند، اما اینگونه تنظیمات سبب می شود، مشکلی در آنتن دهی 

ایجاد نشود.
همچنین دستگاه های مبدل سیم کارت کننده )آیکاس IQos(، نیز به عنوان یکی از 
اصلی ترین شیوه های دورزدن طرح رجیستری تلفن همراه شناخته می شود، نکته 
عجیب اینجاست که این دستگاه ها به صورت کاملًا علنی در تمامی فروشگاه های 

اینترنتی و حتی سطح بازار به فروش می رسد.

وزیر ارتباطات: سامانه رجیستری دور نمی خورد!
البته عیســی زارع پور، وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در هفته های گذشــته، 
فعال بودن برخی از گوشی های آیفون ۱۴ و ۱۵ را مقطعی عنوان کرده بود. وی در 
این خصوص اظهار داشت: برخی افراد در استفاده از تلفن همراه خود از سیم کارت 
جایگزین یا تجهیزات ســیم کارت خور دیگری استفاده می کنند و این مسئله در 
حال پیگیری اســت؛ به عبارتی نمی توان گفت ســامانه رجیستری دور زده شده 

است.
از زمــان رونمایی از آیفون ۱۴ یعنی شــهریور ۱۴۰۱ تا به امروز حدود ۱۸ ماه 
ســپری شــده و با فرض اینکه وزارت ارتباطات تا چندین ماه از شیوه دور زدن 
رجیستری آیفون با خبر نبوده است، اما تعلل یک ساله پیرامون مقابله با این شیوه 

به هیچ وجه قابل توجیه نیست.

چراموبایلهایقاچاقآنتنمیدهند؟



ل یا 22هفته نامه اقتصادی و اجتماعیر سال چهارم، شماره 297 ،چهار شنبه 9 اسفند ماه 1402

مواضع اقتصادی شورای وحدت چیست؟
علیرغم نزدیک شــدن بــه انتخابات مجلس، هنــوز برنامه اقتصادی 
جامعی از سوی لیســت های انتخاباتی منتشر نشده و این لیست ها به 
ارائه برخی مواضع اقتصادی به صورت مختصر اکتفا کرده اند، برای مثال 
اخیرا لیســت شورای وحدت به ارائه مواضعی در رابطه با پیگیری مهار 

تورم و حمایت از بخش خصوصی پرداخته است.
با وجود اینکه دو روز تا آغاز انتخابات دوزدهمین دوره مجلس شورای 
اســلامی باقی مانده و ائتــلاف برخی از جریان هــای سیاسی فعال در 
لیست های معرفی شده نمایان است، با این حال مطالبات اقتصادی به 
نحوی که در قالب برنامه مشخص اقتصادی هر لیست انتخاباتی ارائه و 

منتشر شود، وجود ندارد.
بی شــک مطالبات اقتصادی امروز جایگاه مهمی در فرهنگ روزمره 
مردم دارد و کســانی که قرار اســت کاندیداهای خود را در میان این 
لیســت ها انتخاب کنند، باید از برنامه های اقتصادی یا مواضع اقتصادی 
آنها مطلع باشــند. برای کسی که قرار اســت رأی دهد اهمیت بالایی 
دارد تا بداند آیا لیســتی که حاصل ائتلاف برخی از چهره های شاخص 
و همچنین جریان های فعال در کشــور است، برنامه ای برای مهار تورم، 

کاهش فقر و افزایش اشتغال دارد یا خیر؟
مجلس در راس امور است

امــام خمینی )ره( در ابتدای انقلاب با صراحت فرمودند: »مجلس در 
راس امور اســت.« بنابراین مســئله اقتصاد به عنوان یکی از مهم ترین 
جنبه های زندگی اجتماعی باید در راس مطالبات کاندیداهای مجلس 

شورای اسلامی قرار گیرد.
اما تا امروز در لیســت های انتخاباتی مجلس، یک برنامه مشــخص 
اقتصادی با جزئیات آن منتشر نشده است. به بیانی برنامه های اقتصادی 
و روش تحقق این برنامه ها هنوز از سوی جریان یا لیستی عنوان نشده 

است.
در این میان با گریزی به لیســت شورای وحدت نکاتی کلی در رابطه 
با مطالبات اقتصادی بیان شده است. اخیرا منوچهر متکی - سر لیست 
شــورای وحدت - مطالبه عمومی گرانی و مهارتورم و بررسی عملکرد 
تیم اقتصادی دولت را در کانون فعالیت این لیســت اعلام کرد و گفت: 

تورم و گرانی مهم ترین مطالبه مردم و رهبری است.
همچنین سید محمد جواد جلالی - یکی از اعضای لیســت شــورای 
وحدت - در پاسخ به ایســنا در رابطه با مواضع و برنامه های اقتصادی 
این لیســت، به حمایت از بخش خصــوصی پرداخت و یکی از اقدامات 
مورد نظر لیست خود را در صورت ورود به مجلس آینده، تقویت بخش 

خصوصی و اعطای اختیارات بیشتر به این بخش عنوان کرد.
با این حال، سرلیســت شــورای وحــدت، نحوه پیگیــری مطالبات 
اقتصادی یا برنامه اقتصادی مدونی را بیان نکرده است. بی شک کسی 
که قرار است به لیست شورای وحدت رای دهد، باید بداند که در صورت 
ورود لیست شورای وحدت به مجلس شورای اسلامی، رویکرد این شورا 
برای اصلاح سیاســت گذاری های مالیاتی چگونه است و یا اینکه لیست 
شورای وحدت در صورت ورود به مجلس چه برنامه هایی را برای قانون 
گذاری و اصلاح قوانین به نفع تولیدکنندگان داخلی و مصرف کنندگان 

در نظر دارد.
از آنجــایی که وظیفه مجلس قانون گذاری و نظارت بر اجرای قوانین 
است، کاندیداهای مجلس باید یک برنامه مشخص و هدفمند در رابطه 
با قوانین اقتصادی داشته باشند. البته تا امروز جای خالی این برنامه ها 
در بیانیه ها و اخبار منتشــر شده از سوی لیست های انتخاباتی مشاهده 

می شود.
باید منتظر ماند تا در صورت ورود لیســت های انتخاباتی و یا پیروزی 
برخی از لیســت ها در انتخابات، آیا برنامه اقتصادی خود برای مجلس 

آینده را رسما عنوان میکنند یا خیر؟
لازم به ذکر اســت؛ خبرگزاری ایســنا تا روز انتخابات مجلس مواضع 
اقتصادی لیست های انتخاباتی را رصد و در صورت انتشار یا ارائه برنامه 
اقتصادی از سوی لیست های انتخاباتی آن ها را به اطلاع عموم می رساند

قابل توجه خریداران؛
از طلافروشان صورت حساب الکترونیکی بخواهید

خریداران طلا به این نکته توجه داشــته باشــند که هنگام خرید طلا از 
فروشــنده صورت حساب الکترونیکی درخواســت کنند که به سه دسته 

تقسیم می شود.
از ابتــدای دی ماه ۱۴۰۲ صاحبان مشــاغل با میــزان فروش بیش از 
۱۸ میلیارد تومان در شــش ماهه نخست امسال، مشــاغلی با هر میزان 
فروش کالا بر اســاس موضوع جزء ۲ بند ط تبصره ۶ قانون بودجه ۱۴۰۲، 
طلافروشان و فروشندگان مواد معدنی ملزم شده اند از ابتدای دی ماه امسال 

در سامانه مودیان، صورت حساب الکترونیکی صادر کنند.
یکی از وظایفی که فروشنده دارد آن  است که بعد از صدور این صورت 

حساب حتما نسخه چاپی یا قابل چاپ را در اختیار خریدار قرار دهد.
صورت حســاب الکترونیکی دارای یک شــماره منحصر به فرد مالیاتی 
است که به هر صورتحساب توسط سازمان امور مالیاتی اختصاص می یابد. 
صورت حساب های الکترونیکی به سه دسته صورتحساب الکترونیکی نوع 
اول، صورتحساب الکترونیکی نوع دوم و صورتحساب الکترونیکی نوع سوم 

تقسیم بندی می شود.
خریداران وقتی این صورت حســاب را دریافت  کردند اگر در کســوت 
مودی بودند در کارپوشه خود می توانند آن را ببینند و تا ۳۰ روز می توانند 
نسبت به تایید یا رد این صورت حساب اقدام کنند. در غیر این صورت به 
صورت خودکار این صورت حساب تایید شده تلقی شده و اعتبار آن برای 

خریدار تایید می شود.
صورت حساب الکترونیکی به سه دسته تقسیم می شود:

الف( صورتحساب الکترونیکی نوع اول:
در این نوع صورت حســاب مشــخصات خریدار درج شده است. یعنی 
خریدار این صورت حســاب خودش یک مودی است که می خواهد بابت 
ارزش افزوده که زمان خرید به فروشــنده پرداخت می کند بعدا از سازمان 
امور مالیاتی اعتبار دریافت کند. لذا خریدار باید مشخصات خود را از جمله 
کد ملی یا شناسه ملی )شرکت( یا کد اقتصادی خود را در اختیار فروشنده 

قرار دهد که بتواند صورت حساب نوع یک را صادر کند.
ب( صورتحساب الکترونیکی نوع دوم:

صورت حساب نوع دوم صورت حســابی است که مشخصات خریدار را 
ندارد. یعنی مصرف کننده نهایی مردم هســتند و زمانی که به فروشنده ها 
مراجعه می کنند صورت حســابی دریافت می کنند که حتما یک شناسه 
منحصر به فرد مالیاتی ۲۲ کاراکتری دارد. نام کالا و مشخصات در آن قید 
شده و مشخصات مربوط به واحد و وزن این کالا و در واقع سایر مشخصات 

و قیمت تمام شده در آن درج شده است.
نکته قابل توجه آن اســت که اصل طلا از مالیات بر ارزش افزوده معاف 
اســت و صرفا اجرت و دستمزد آن مشــمول مالیات است. طبق صورت 
حساب نوع دوم صرفا اجرت و سود مشمول مالیات است. بنابراین خریداران 

به هیچ عنوان بابت کالای معاف، مالیات بر ارزش افزوده پرداخت نکنند.
ج( صورت حساب الکترونیکی نوع سوم:

این نوع صورت حساب شــامل رسید یا گزارش دستگاه های کارتخوان 
یا درگاه های پرداخت الکترونیکی اســت که دارای شماره منحصر به فرد 
مالیاتی هستند. در این نوع صورت حساب نیز اعتبار مالیاتی ارزش افزوده 

برای خریدار لحاظ نمی شود.

مروری بر عملکرد بهارستان نشینان در آستانه انتخابات؛خبر...

از بهبود شفافیت تا استقلال و اقتدار بانک مرکزی
قانــون جدید بانک مرکزی خرداد ســال جاری توســط 
مجلــس به تصویب رسید و این قانون ۱۱ آذرماه از ســوی 
رییس جمهور ابلاغ شــد، مهم ترین مزیت های قانون جدید 
بانک مرکزی را می توان استقلال بانک مرکزی از شبکه بانکی 

و تقویت اقتدار بانک مرکزی دانست.
قانون بانک مرکزی جمهوری اســلامی ایران که در جلسه 
علنی مورخ ۳۰ خرداد ۱۴۰۲ مجلس شــورای اســلامی به 
تصویب رسید و در تاریخ ۱۱ آذرماه ۱۴۰۲ توســط رییس 

جمهور ابلاغ شد.
البته مجلس شــورای اســلامی در نیمــه آبان ماه ۱۴۰۱ 
براســاس پیشــنهاد کمیسیون اقتصادی طرح قانون جدید 
بانک مرکزی را در بیــش از ۶۰ ماده تصویب کرد، در ادامه 
مجمع تشخیص، پس از ماه ها بحث و بررسی، سرانجام طرح 
قانــونی بانک مرکزی را با اعمال اصلاحــات و تغییرات لازم 
تصویب نهایی کرد و این قانون آذر ماه سال جاری در روزنامه 

رسمی کشور منتشر شد.
یکی از ریشه های تورم های مزمن و بی ثباتی های چند دهه 
گذشــته، ناترازی نظام بانکی و تحمیل تمامی ناترازی های 
کلان اقتصادی در ترازنامه بانک مرکزی بوده اســت. بالطبع، 
اصلاح قوانین ناظر بر نظام بانکی از اولین و اساسی ترین ارکان 

اصلاح وضعیت نظام بانکی به حساب می آید.
در همین راستا، از ابتدای دهه ۸۰ اصلاح قوانین در حوزه 
پــول و بانک با تدوین لوایح دوگانه بانکداری و بانک مرکزی 
در بانک مرکزی آغاز شــد، امــا در دولت های نهم و دهم به 
ســرانجام نرسید. در دولت یازدهم نیز اصلاح قوانین پولی و 
بانکی با ســرعت کمتری جلو رفت و بارها وعده ارائه لایحه 

به مجلس داده شد اما لایحه ای در این زمینه ارسال نشد.
با توجه به عدم ارسال لایحه از طرف دولت، در سال ۱۳۹۴ 
مجلــس طرحی با عنوان بازنگــری در قانون عملیات بانکی 
بــدون ربا را پیش برد و یک فوریــت آن را تصویب کرد، اما 
مجددا مسئولان بانک مرکزی و دولت بارها درخواست توقف 
بررسی طرح و وعده ارســال لایحــه را بیان کردند که هیچ 

کدام عملی نشد.
در نهایت بــا توجه به تعلل هــای صورت گرفته، کارگروه 
بازنگری در قوانیــن بانکی کمیسیون اقتصادی شــروع به 
بررسی و تکمیل طرح کرد. نهایتا پس از برگزاری جلســات 
فــراوان نمایندگان مجلس با دولــت و بانک مرکزی، طرح 
»بانکداری جمهوری اســلامی ایران« در سی ام فروردین ماه 
۱۳۹۵ اعلام وصول شد اما در کمیسیون اقتصادی در هنگام 
رای گیری آبستراکسیون رخ داد و بررسی طرح متوقف شد.

با شــروع مجلس دهم در ســال ۱۳۹۵ طــرح بانکداری 
جمهوری اســلامی ایران با استقبال بیشتری مواجه شد، اما 
با توجه به انتقادات مطرح شــده قسمت بانک مرکزی طرح 
بانکداری جمهوری اســلامی ایران در اولویــت قرار گرفت. 
همچنین در این اثنــا لایحه ای با عنوان »اصلاح قانون پولی 
و بانکی کشــور« از طرف دولت، ارســال شد که با توافق به 
میان آمده بین دولت و مجلس، مطالب مندرج در آن با طرح 

بانک مرکزی ادغام شد.
در نهایت در ســال ۱۳۹۶ طرح بانک مرکزی اعلام وصول 
و به کمیسیون اقتصادی ارجاع شــد. در سال ۱۳۹۸ کلیات 
طرح بانک مرکزی تصویب و برای بررسی بیشتر به کمیسیون 

اقتصادی ارجاع شــد. بــا توجه بــه روی کارآمدن مجلس 
جدید، در اردیبهشــت ماه ۱۴۰۰ مجددا کلیات طرح بانک 
مرکزی تصویب و برای بررسی بیشــتر به صورت دو شوری 
به کمیسیون اقتصادی ارســال شد. کمیسیون اقتصادی نیز 
گزارش نهایی متن شــور دوم را در خردادماه سال ۱۴۰۱ به 

صحن علنی ارسال کرد.
پــس از تصویب طــرح در صحن مجلــس و رفع ایرادات 
شــورای نگهبان، اختلافات باقی مانده در تشخیص مصلحت 
نظام مورد بررسی قرار گرفت. در حال حاضر، تمامی احکام 
اختلافی به جز یک ماده، تعیین و تکلیف و مورد تصویب قرار 

گرفته و در پاییز سال ۱۴۰۲ جهت اجرا ابلاغ شد.
در خصــوص ارتقای فرآیندهــای تصمیم گیری در بانک 
مرکزی می توان گفت، در شــرایط فعــلی تصمیم گیری در 
شــورای پول و اعتبار انجام می شود که در ترکیب آن غالبا 
افــراد غیرمتخصص حضور دارند. تصمیمات نیز در محیطی 
غیرشــفاف اتخاذ می شود که این عدم شــفافیت و منتفی 
ســاختن فشار افکار عمومی، هزینه اتخاذ تصمیمات غلط را 
برای اعضای شــورا بسیار کاهش داده است. همچنین هیچ 
ساختار قانونی به منظور تصمیم ســازی برای سیاست گذار 
پولی )شــورای پول و اعتبار(، در قالب یک ساختار نظام مند 

در نظر گرفته نشده است.
از طرفی حضور وزیران دولتی غیرمرتبط در ترکیب هیات 
عالی تعارض منافع ســازمان محور ایجاد کرده است. به این 
معنا که وزرا می توانند از شورای پول و اعتبار برای رسیدن به 
اهداف و ماموریت های وزارتخانه خود، استفاده کنند. در قانون 
جدید بانک مرکزی تخصص گرایی در نظام تصمیم گیری در 
محوریت قرار گرفته و تلاش شــده بانک مرکزی متخصص 
به عنوان مرجع تصمیم گیری در مسائل پولی و بانکی تعریف 
شــود. به عبارت دقیق تر اعضای حقیقی )غیراجرایی( هیات 
عــالی به صورت تمام وقت در بانــک مرکزی حضور دارند و 
دارای تحصیلات عالی دانشگاهی مرتبط خواهند بود. رئیس 
کل نیز باید داری مدرک مرتبط و سوابق برجسته در حوزه 

اقتصاد کلان باشد.
در خصوص بهبود کیفیت تصمیمات اتخاذ شده دو شورای 

تخصصی سیاست گذاری پولی و ارزی و تنظیم گری و نظارت 
بانکی مــواد )۱۲( تا )۱۴( برای تصمیم ســازی هیات عالی 
تعریف شــده است که متخصصین مربوطه در آن عضو بوده 
و مواد پیشنهادی برای تصمیم گیری هیات عالی را طراحی 

و تدوین می کنند.
 در خصوص بهبود پاسخگویی، بانک مرکزی در ماده )۵۳( 
موظف شده است گزارش عملکرد و برنامه های بانک مرکزی 
مشتمل بر سیاست های پولی، ارزی و اعتباری، نظارت بانکی، 
تحولات اقتصادی، دلایل انحراف احتمالی نرخ تورم و ســایر 
متغیرهای هدف از پیش بینی های ارائه شــده، عملکرد بانک 
مرکزی و شــبکه بانکی در حمایت از تولید، اشــتغال، رشد 

اقتصادی و ... را به مجلس شورای اسلامی ارائه کند.
در زمینه شفافیت ماده )۱۱( اصل بر انتشار عمومی و عدم 
محرمانگی مصوبات هیات عالی و ســایر ارکان بانک مرکزی 
قرار داده شده است که می تواند وضعیت فعلی را بسیار بهبود 
بخشد. همچنین بانک مرکزی موظف است نهایتا تا ۱۰ روز 
کاری بعد از برگزاری جلســه، مشــروع مذاکرات و مصوبات 

هیات عالی را منتشر کند.
در شرایط فعلی، بخش های مختلف بانک مرکزی با تعارض 
منافع مواجه هستند. یکی از این موارد تعارض منافع آشکار 
عضویــت نماینده بانک ها در هیات انتظــامی بانک مرکزی 
اســت. این بدان معناســت که در صورت تخلــف بانک ها و 
پیگیری پرونده توسط بانک مرکزی در نهایت یکی از بانک ها 
نیز به عنوان مســئول رسیدگی به پرونده حق رای دارد که 

مصداق بارز تعارض منافع است.
همچنین درهای گردان بین بانک مرکزی و بانک ها مورد 
دیگر تعارض منافع در شــرایط فعلی اســت. در این شرایط 
مســئولان شــاغل در بانک مرکزی پس از پایان مسئولیت 
خود یا در حین مسئولیت، در بانک ها مشغول به کار شده یا 
بالعکس مدیران بانک ها و موسســات تحت نظارت، در بانک 

مرکزی مشغول به فعالیت می شوند.
در نهایت رابطه سهامداری مدیران بانک مرکزی یا اقوام و 
خویشــاوندان آنها در بانک ها و موسسات تحت نظارت بانک 
و سهامداری بانک مرکزی در شرکت های پرداخت، از دیگر 

موارد شــکل گیری تعارض منافع در شرایط فعلی است که 
قانون جدید برای آنها چاره اندیشی کرده است.

فصــل دوازدهم قانون بانک مرکزی بــه مدیریت تعارض 
منافــع پرداخته که وضعیت فعلی را به طور معناداری ارتقاء 
می بخشــد. همچنین در بند »چ« مــاده )۷( تعارض منافع 
ناشی از درهای گردان کنترل شــده است. بدین صورت که 
اعضای حقیقی هیات عالی باید به صورت تمام وقت در این 
مسئولیت فعالیت داشته و نمی توانند هیچ گونه سمت دیگر 

در بخش دولتی و غیردولتی داشته باشند.
تعارض منافع مربوط به هیات انتظامی و عضویت نماینده 
بانک ها در آن در ماده )۲۲( مرتفع شده است. موارد دیگری 
نظیــر الزام قانونی ارکان بانک مرکــزی به پرکردن کاربرگ 
تعارض منافع در بند »الف« ماده )۶۰(، جلوگیری از تعارض 
منافع ناشی از ســهامداری در بنــد »ت« ماده )۶۰( و ... در 
ماده )۶۰( مورد توجه قرار گرفته است. همه این موارد باعث 
شــده به نحو بسیار مطلوبی موضوع تعارض منافع در قانون 

جدید اصلاح شود.
مهم ترین مزیت های قانون جدید بانک مرکزی را می توان 
اســتقلال بانک مرکزی از شبکه بانکی و تقویت اقتدار بانک 
مرکزی دانست. قوانین موجود در زمینه نظارت بانک مرکزی 
حاوی اشــکالات و نواقص جدی است که مهم ترین آنها عدم 
تعریف صریح و مشــخص هدف نظارت بانکی، عدم تعریف 
قوانین ناظر به ورشکســتگی بانکی یا گزیر و کاهش ضمانت 
اجرای مقررات بانک مرکزی با تفویض صدور احکام به هیات 

انتظامی است.
در فصول چهارم و پنجم قانــون جدید موضوع اختیارات 
نظــارتی بانک مرکزی و تحکیم اقتــدار آن مورد توجه قرار 
گرفته اســت. مواردی نظیر تشکیل شــورای تنظیم گری و 
نظارت مــاده )۱۴(، ایجاد بســترهای لازم برای نظارم ماده 
)۱۹(، دریافــت اطلاعات لازم برای نظارت صحیح بر بانک ها 
و موسســات ماده )۲۰(، ایجــاد هیات های انتظامی بدوی و 
تجدید نظر که فاقد مشکلات فعلی باشد ماده )۲۲(، تدارک 
تنبیهات لازم برای مقابله بــا بانک های متخلف ماده )۲۳(، 
اتخــاذ تصمیمات مربــوط به لغو و تعلیق مجــوز بانک ها و 
موسســات متخلف )۲۴(، اقدامات اکتشــافی، پیشگیرانه و 
اصلاحی موضوع مــواد )۲۹( )۲۷( بــرای کاهش تخلفات، 
تعیین سرپرســت موقت برای موسسه اعتباری و شرایط آن 
مواد )۳۰( )۳۲(، گزیر موسسات اعتباری مختلف ماده )۳۳( 
و سایر اقدامات در راستای تقویت نظارت موثر بانک مرکزی 

اصلاح شده است.
همه این موارد می تواند مشکلاتی که سلطه بانک ها بر بانک 
مرکزی به دلیل قدرت بزرگ شکســت ناپذیر آنها به وجود 
می آورد را مهــار کند. در مجموع موضوعات مهم اثرگذار در 
ایــن زمینه مورد توجه قرار گرفته و می توان گفت قســمت 
نظارت بانک مرکزی در قانون جدید به مراتب شرایط فعلی 

را بهبود می بخشد.
در ایــن خصوص دبیر کمیسیون حقــوقی کانون بانک ها 
و موسســات اعتباری خصوصی نیز به ایســنا گفت که همه 
قوانیــن از جمله قانون بانک مرکــزی نیازمند اجرا کامل و 
در عین حال مناســب اســت تا مردم بتوانند از ثمرات آن 

بهره مند شوند.

برنامه شانا برای اقتصاد چیست؟
نقطه نظــرات و اعلام برنامه های اعضای گروه شــورای 
ائتلاف نیروهای انقلاب و جبهه پایداری نشان می دهد که 
این لیست بر اهمیت مسائل اقتصادی تاکید دارد اما گویی 
هنوز برنامه  خاصی برای حل مشــکلات و سامان دادن به 

آن در نظر ندارد.
تنها دو روز تا انتخابات مجلس دوازدهم باقی مانده است، 
اما برنامه های اقتصادی لیســت های انتخاباتی مشــخص 
نیست و گروه های انتخاباتی بحث ها و در حقیقت دعواهای 
سیاسی می کننــد و مجالی برای اظهارنظرها و بیان نقطه 
نظرات در مورد مشــکلات اقتصادی و آینده اقتصاد کشور 

قائل نیستند.
یــکی از جبهه های فعال در انتخابات مجلس دوازدهم،  
جبهه متشکل از شــورای ائتلاف نیروهای انقلاب )شانا( و 
جبهه پایداری اســت که از آن تحت عنوان پرحاشیه ترین 
لیســت اصولگرایان یاد می شود و متشکل از ۳۰ نامزد در 

حوزه انتخابیه تهران، ری و  اسلامشهر است.
در این لیســت، نام  افرادی چــون محمدباقر قالیباف، 
مرتضی آقاتهرانی، فاطمــه حائری شیرازی، سید محمود 
نبویان، سعیدآجرلو، مهدی شریفیان و... به چشم می خورد 
و ابراهیم رسولی نیز به عنوان سخنگوی این جبهه معرفی 

شــده اســت. در حالی صحبت های چنــدانی در رابطه با 
موضوعات اقتصادی در این جبهه، مطرح نیست که حواشی 
لیست _وحدت قالیبافی ها و پایداری_ بیشتر مورد توجه 

فضای افکار عمومی است.
بررسی ها نشــان می دهد که تقریباً آخرین اظهارنظرها 
در مورد مسائل اقتصادی توسط سرلیست شانا، مربوط به 
بهمن ماه ســال جاری و آخریــن آن دو روز پیش )هفتم 

اسفند ماه( است.
قالیباف در بهمن ماه در دیدار  با اعضای هیأت رئیســه 
اتاق بازرگانی ایران و اعضای اتاق تهران اســت که ضمن 
اشــاره به تاکید رهبر معظم انقــلاب بر به کارگیری بخش 
خصوصی، گلایه کرد که گاهی صرفاً به دنبال یافتن مشکل 
هستیم تا حل کردن آن؛ بنابراین  ما باید مسئله ها را پیدا 
کنیم و بعد با کسب قدرتِ حل مسئله به دنبال حل مسئله 
باشیم؛ اما متأســفانه نه صورت مسئله را می شناسیم و نه 
به دنبال حل آن می رویم، بلکه مشــکلات را از نقطه ای به 
نقطه دیگر انتقال می دهیم که باعث پیچیدگی و سخت تر 
شدن آن می شــود و نمونه آن نیز ناترازی در حوزه انرژی 

است.
وی خاطرنشان کرده است که دولت، مجلس و قوه قضائیه 

از امنیت سرمایه گذاری می گویند و به آن اعتقاد دارند؛ پس 
چرا در نهایت به نتیجه نمی رسیم و سال هاست با مشکلات 

مشابه مواجه هستیم؟ چه چیزی مانع کار است؟
رئیس نهاد قانونگذاری کشــور معتقد است که برجام 
در زمانی که هنوز ترامپ هم نیامده بود، تنها توانســت 
چهار میلیارد دلار ارز برای سرمایه گذاری وارد کشور کند، 
اما به اعتقاد بنده می توانیم با تصمیم گیری درست ظرف 
کمتر از ۲۰ ماه و با اســتفاده از ظرفیت بخش خصوصی 
و بدون تکیه بر ســرمایه گذاری های خارجی، بین پنج تا 
هفت میلیارد دلار، ســرمایه در گام های بعدی این حوزه 

داشته باشیم.
محمدباقر قالیباف در مراسم تجدید میثاق کاندیداهای 
لیســت شــورای ائتلاف تهران با امام )ره( در روز دوشنبه 
)هفتم اسفندماه( که با حضور غلامعلی حداد عادل برگزار 
شــد، بر اولویت دهی مجلس آینده در پیشــرفت مسائل 
اقتصــادی و فرهنگی تاکید کرد و گفت: در مجلس آینده  
پیشــرفت کشور، مسائل اقتصادی و فرهنگی را در اولویت 
می گذاریم تا بتوانیم انجام وظیفه کنیم. اگر مردم در شهر 
تهران ما را انتخاب کردند و توفیق خدمت پیدا شد، متعهد 

باشیم که راه امام و شهدا را در پیش گیریم.

حجت الاسلام مرتضی آقاتهرانی-عضو جبهه پایداری- نیز 
همچون سایر اعضای این جبهه، بر وحدت میان این جبهه 
تاکید دارد اما  برنامه ریزی اقتصادی مشخصی را اعلام نکرده 

است.
ســعید آجرلو- دیگــر عضو این جبهــه- نیز یک فعال 
سیاسی اســت و در آستانه انتخابات، اظهار نظر اقتصادی 
ندارد؛ بلکه بر این حوزه صحبت کرده که _نهاد انتخابات 
مهم اســت و در ۴۵ سال زنده بودن و پویا بودن سیاست 
داخلی را مشــاهده کرده که باعث تحولات در جامعه شده 
است؛ انتخابات مجلس دوازدهم و تاکید رهبری بر موضوع 
مشارکت مهم اســت و موج تحریم طلبی خوشبختانه از 
ســوی برخی افراد در جریان اصلاح طلب شکسته شده و 
در بخش های مهمی از بیانیه ۱۱۰ نفر مشــاهده شده که 
مرزی با اصلاح طلبان گذاشــته شده حرکت خوبی است 
و باید رقابت حول محور و مفهوم توســعه و پیشرفت بین 

جناح راست و چپ داشته باشیم.
بر این اساس این جبهه هنوز برنامه ای برای اقتصاد کشور 
اعلام نکرده اســت. پیشتر خبرگزاری ایسنا لیست صدای 
ملت، شورای وحدت و شریان را بررسی کرده بود و آن ها 

نیز مواضع اقتصادی مشخص و مدونی نداشتند.

امسال چند نفر وام ازدواج گرفتند؟
مدیر اداره اعتبــارات بانک مرکزی گفت: از ابتدای 
سال تا هفتم اســفند ۱۴۰۲ بالغ بر تعداد ۷۴۲ هزار 
فقره تســهیلات قرض الحسنه ازدواج به مبلغ ۱۵۱.۸ 
هزار میلیارد تومان توسط شبکه بانکی پرداخت شده 
است که نسبت به مدت مشــابه آن در سال گذشته 

۲۸ درصد رشد داشته است.
مهدی صحابی با بیان اینکه عملکرد  شــبکه بانکی 
طی مــدت مذکور برای پرداخت تســهیلات بیش از 
تکالیف تعیین شــده بوده اســت، گفــت: با توجه به 
سهمیه تکلیفی در نظرگرفته شده بابت این تسهیلات 
کــه تا تاریخ هفتم اســفند ۱۴۰۲ مبلغ ۱.۳۸۶ هزار 
میلیاردریال اســت، عملکرد شــبکه بانــکی در این 
خصوص بیش از ۱۰۹ درصد اســت که نشان دهنده 
همــکاری خوب شــبکه بانکی در اعطای تســهیلات 

موصوف در سال جاری است.
وی با اشــاره به تأکیدات رئیس جمهوری مبنی بر 

صفر شــدن و کاهش صف تســهیلات قرض الحسنه 
ازدواج، تأکید کرد: براین اساس این بانک تمهیداتی 
اندیشیــد تا به رغم پیوســتگی و سیال بودن جریان 
ورود و خــروج متقاضیــان این تســهیلات، علاوه بر 
تعهدات و سهمیه های ابلاغی به بانک های عامل بابت 
اعطای تســهیلات ازدواج در سال جاری برای کاهش 
تعــداد متقاضیان در صف تســهیلات قرض الحســنه 
ازدواج، بانک های عامل نســبت به پرداخت تسهیلات 
ازدواج به ۱۲۵ هزار نفر از متقاضیان در صف ازدواج 
و پرداخت تســهیلات قرض الحســنه فرزند به تعداد 
۱۱۰ هزار نفر از متفاضیان در صف تســهیلات مورد 

اشاره تا پایان سال جاری اقدام کنند. 
وی افزود: همچنین تفاهم شــد بانک قرض الحسنه 
مهر و قرض الحســنه رســالت نیز نسبت به پرداخت 
تســهیلات قرض الحســنه ازدواج و فرزنــدآوری به 
متقاضیــان اقدام نمایند. براین اســاس، با عنایت به 

تفاهمــات به عمــل آمده تعــداد متقاضیان در صف 
تســهیلات یادشــده در تاریخ هفتم اسفند ۱۴۰۲ از 
تعــداد ۲۷۰ هزار نفر )در تاریخ  ۲۴ دی ماه ۱۴۰۲( 

به تعداد ۱۸۳ هزار نفر کاهش یافته است.
مدیر اداره اعتبارات با بیان اینکه از زمان راه اندازی 
سامانه تسهیلات قرض الحسنه ازدواج تاکنون همواره 
صف متقاضیان تســهیلات ازدواج وجود داشته است، 
تصریح کرد: به طور میانگین در سنوات اخیر در پایان 
هر سال با صف بیش از ۱۵۰هزار نفری از متقاضیان 
همراه بوده است که با توجه به رشد سقف فردی این 
تســهیلات و عدم تناسب ان با رشد سپرده ها و منابع 
قرض الحسنه در چند سال گذشته، این صف افزایش 

یافته است.
وی خاطرنشــان کــرد: در راســتای تســهیل در 
شــرایط ضمانت و اخذ وثایق در پرداخت تســهیلات 
قرض الحســنه در ســال جاری موضوع بــه کرات به 

شــبکه بانکی ابــلاغ و تأکید شــده و در صورت بروز 
هرگونه تخلــف در این زمینه موضوع از ســوی این 
بانــک مورد نظارت و بررسی ویژه قرار گرفته اســت. 
ضمن آنکه حسب تأکیدات رئیس جمهوری در جلسه 
مورخ سوم اسفند ۱۴۰۲ شورای عالی جوانان، مجدداً 
مکاتبــاتی با شــبکه بانکی در ایــن خصوص صورت 

پذیرفته و تأکیدات لازم انجام شده است.
صحابی در پایان عنوان کرد: براین اساس، عملکرد 
شبکه بانکی در پرداخت تسهیلات یادشده به صورت 
مــداوم در حال رصــد و پایش اســت و پیگیری به 
حداقل رســاندن متقاضیان در صف تسهیلات مذکور 
به جدیت در دســتور کار بانــک مرکزی و بانک های 
عامل قــرار دارد و به گونه ای کــه انتظار می رود تا 
پایان سال جاری شــاهد کاهش هر چه بیشتر تعداد 
متقاضیان در صف تســهیلات قرض الحســنه ازدواج 

باشیم. 

مالیات بر ارزش افزوده بهبود یافت
یکی از اقدامات مجلس یازدهم تصویب قانون دائمی مالیات 
بر ارزش افزوده در سال ۱۴۰۰ بود که جایگزین قانون آزمایشی 

سال ۱۳۸۷ شد. در قانون جدید بسیاری از فرآیندها نسبت به 
قانون قبلی بهبود یافته که برای مثال مطابق مواد ۵ و ۱۳ این 
قانون، مبنای محاسبه مالیات و عوارض ارزش افزوده مودیان 
عضو ســامانه مودیان، صورت حساب الکترونیک افراد در این 

ســامانه اســت و دیگر این مودیان الزامی به تسلیم اظهارنامه 
ندارند.با نزدیک شــدن به انتخابات دوازدهمین دوره مجلس 
شورای اســلامی در اسفند ماه، یکی از موضوعاتی که می توان 
به آن اشاره کرد عملکرد بهارستان نشینان در مجلس یازدهم 

اســت، عملکردی که می تواند با توجه به انتظارات و مطالبات 
چــراغ راهی برای افرادی باشــد کــه در دور بعدی بر کرسی 
مجلس تکیه زده و می توانند صدای مردم باشند و در راستای 

تسهیل زندگی و پیشرفت کشور گام های اساسی بردارند.

اقتصاد کلان
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بهبود امنیت سرمایه گذاری در کشور
مرکز پژوهش هــای مجلس در گزارش اخیر خــود به پایش امنیت 
سرمایه گذاری به تفکیک استان ها و حوزه های کاری در تابستان ۱۴۰۲ 
پرداخته که در این میان ســه اســتان کهگیلویه و بویراحمد، تهران و 
چهارمحال و بختیاری نامناســب ترین و سه استان هرمزگان، گلستان 
و خراسان شــمالی مناســب ترین وضعیت را از منظر شــاخص امنیت 

سرمایه گذاری کسب کرده اند.
دفتر مطالعــات اقتصادی مرکز پژوهش هــای مجلس در گزارشی با 
عنوان »پایش امنیت ســرمایه گذاری به تفکیک استان ها و حوزه های 
کاری در تابســتان ۱۴۰۲« با استفاده از آمارهای رسمی منتشر شده و 
در دســترس و نیز با به کارگیری ارزیابی ۷۸۱۲ فعال اقتصادی نمونه از 
میان فعالان اقتصادی همه استان های کشور، به بررسی وضعیت امنیت 
ســرمایه گذاری در تابستان سال ۱۴۰۲ را با ۳۸ مولفه و هفت نماگر به 

تفکیک ۳۱ استان پرداخته است.
در این گزارش آمده اســت که شاخص کل امنیت سرمایه گذاری در 
ایران که با اســتفاده از دو مجموعه داده هــای پیمایشی و آماری تهیه 
می شود در تابســتان ۱۴۰۲ با کمیت ۵.۶۶ از ۱۰ )۱۰ بدترین حالت( 
ســنجیده شده  اســت. مقدار عددی این شاخص در مطالعه فصل قبل 
)بهار ۱۴۰۲( ۵.۷۳، در فصل زمســتان ۱۴۰۱، ۶.۱۰ و در هر دو فصل 
قبل تر )پاییز و تابســتان ۱۴۰۱(، ۶.۸۲ بوده که نشان  می دهد کمیت 
عددی امنیت ســرمایه گذاری در تابستان ۱۴۰۲ نسبت به فصول قبل 
از آن، با توجه بــه ارزیابی فعالان اقتصادی مشــارکت کننده در فصل 

تابستان، به مقدار قابل  توجهی مناسب تر ارزیابی شده است.
 بر اساس این گزارش به نظر می رسد، عامل اصلی روند بهبودی شاخص 
امنیت سرمایه گذاری در تابستان ۱۴۰۲، به میزان به علت ارزیابی شدن 
مناســب مولفه های پیمایشی از سوی فعالان مشارکت کننده در پایش 
بوده است؛ البته با وجود آنکه در بهار و تابستان سال ۱۴۰۲ با نوسانات 
شــدید نرخ ارز در بازه زمانی سنجش، مواجه نبوده ایم و شاخص تورم 
مصرف کننده نیز چندان دچار افزایش نبوده اســت. بنابراین مولفه های 
آماری نیز در ادامه بهار ۱۴۰۲، در تابستان ۱۴۰۲ نیز با کمیت عددی 
۳.۹۳ وضعیت مناســب تری نسبت به بهار ۱۴۰۲ )۴.۱۹( از خود نشان 
داده اند، به نحوی که نهایتا شــاخص امنیت سرمایه گذاری در این فصل 
مناســب ترین وضعیت را از ابتدای شروع سنجش این شاخص از خود 

نشان داده است.  
این گــزارش مطرح می کند که پــس از تلفیق داده هــای آماری و 
یافته های پیمایشی، به ترتیب استان های کهگیلویه و بویراحمد، تهران 
و چهارمحال و بختیاری نامناسب ترین و استان های هرمزگان، گلستان 
و خراسان شمالی مناسب ترین وضعیت را از دیدگاه فعالان کسب وکار از 
منظر شاخص امنیت سرمایه گذاری در تابستان ۱۴۰۲ کسب کرده اند. 
در حالی که در پایش بهار ۱۴۰۲ نامناســب ترین استان ها چهارمحال و 
بختیاری، کهگیلویه و بویراحمد و خوزستان و مناسب ترین استان ها نیز 

هرمزگان، گلستان و خراسان شمالی بوده اند.
 ایــن گزارش بیان می کنــد که در پایش تابســتان ۱۴۰۲ وضعیت 
شاخص امنیت سرمایه گذاری در ادامه فصل گذشته روند رو به بهبودی 
را نشــان می دهد. البته مقایسه سنوات گذشته همواره نشان می دهد که 
شــاخص امنیت ســرمایه گذاری همواره در این دو فصل مناسب ترین 

وضعیت را در میان فصول سال از خود نشان داده است.

فقط ۲۹ درصد متقاضیان وام ودیعه مسکن گرفتند؛

دست خالی مستاجران 
و بی خیالی بانک ها

اگرچه بانک ها موظفند به تمامی متقاضیان وام ودیعه مسکن تا 
سقف ۲۰۰ میلیون تومان تسهیلات پرداخت کنند و طبق قانون 
در صورت امتناع از این موضوع مشمول جریمه مالیاتی می شوند، 
اما آمار نشان می دهد از حدود یک میلیون و ۳۰۰ هزار متقاضی 
دریافت وام اجاره، فقط به ۲۹ درصد افراد وام پرداخت شده است

عملکــرد بانک ها در پرداخت وام اجاره به مســتاجران چندان 
امیدوارکننده نیست. این در حالی است که رییس جمهور همواره 

بر رفع مشکلات مسکن اقشار پایین تاکید دارد.
تخمین زده می شــود که حدود ۹ میلیون خانوار اجاره نشین 
در کشــور زندگی می کنند که راهکارهــایی از جمله خانه دار 
کردن این اقشــار در قالب طرح نهضت ملی مســکن، احداث 
مسکن استیجاری و پرداخت تسهیلات کمک ودیعه در دستور 
کار دولــت قرار دارد. در بخش نهضت ملی مســکن توفیقاتی 
حاصل شده و برای دو میلیون و ۵۰۰ هزار واحد تامین زمین  
صورت گرفته اما در دو حوزه دیگر عملکردها چندان مناســب 
نبوده اســت. بخصوص سیستم بانکی در پرداخت وام اجاره به 

نوعی جاخالی می دهد.
از زمان تصویب تســهیلات کمک ودیعه مســکن که همزمان 
با اپیدمی ویروس کرونا در ســال ۱۳۹۹ آغاز شــد تا کنون یک 
میلیون و ۲۹۴ هزار متقاضی واجد شــرایط ثبت نام کرده اند که 
بانک هــا با ۳۸۱ هزار و ۷۶۲ متقاضی به میزان حدود ۲۹ درصد 

قرارداد امضا کرده اند.
سال ۱۳۹۹ سقف تســهیلات کمک ودیعه مسکن ۵۰ میلیون 
تومان بود که در سال های بعد افزایش یافت و امسال با رشد ۳۰۰ 
درصدی نســبت به سه سال قبل به ۲۰۰ میلیون تومان افزایش 
یافته اســت. متقاضیان صرفا یک بار می توانند از این وام استفاده 
کنند. یعنی اگر کسی در سه ســال گذشته وام را دریافت کرده 

دیگر وام به او پرداخت نخواهد شد.
برای دریافت تسهیلات کمک ودیعه باید قرارداد توسط مالکان 
و مســتاجران در ســامانه خودنویس ثبت و قرارداد کد رهگیری 
رایگان دریافت شــود. پیــش از انعقاد قــرارداد، اطلاعات واحد 

مسکونی باید در سامانه املاک و اسکان به ثبت برسد.
برخی مستاجران از سنگ اندازی سیستم بانکی در پرداخت وام 
اجاره خبر می دهند. بررسی های میدانی نشان می دهد بجز بانک 
مسکن، ســایر بانک ها تمایل چندانی به پرداخت وام های مسکن 
از جمله تســهیلات کمک ودیعه ندارند. از طرف دیگر مالکان از 

انعقاد قرارداد در سامانه خودنویس خودداری می کنند.
بر اســاس بخشنامه ای که سال گذشته بانک مرکزی به بانک ها 
اعلام کرد اگر بانک/موسســه اعتباری غیر بانکی نسبت به اعطای 
تســهیلات موضوع این دســتورالعمل به متقاضیان بدون داشتن 
توجیه بانکی در سقف سهمیه ابلاغی اقدام نکند، مشمول جریمه 
مالیاتی منــدرج در تبصره )۵( ذیل ماده )۴( قانون جهش تولید 

مسکن می شود.
بــا همه این اوصاف ایرادتراشی های نظام بانکی از جمله معرفی 
ضامن رسمی، معرفی دو ضامن یا ارایه سند خانه به عنوان وثیقه 
به سدی برای اجاره نشینان تبدیل شده است. جالب آن که برخی 
بانک ها از مســتاجران که فاقد مســکن هستند می خواهند سند 

خانه را وثیقه بگذارند.

خبر...

حصول شفافیت در اقتصاد با تبدیل مجوزهای کاغذی به شناسه یکتا
مطابق قانون بهبود مســتمر محیط کســب و کار، 
از ابتدای ســال ۱۴۰۳ مجوزهــای کاغذی بی اعتبار 
هســتند و بی شــک با تبدیل مجوزهای کاغذی به 
الکترونیکی و ایجاد یک ســامانه جامع اطلاعاتی، گام 

مهمی در تحقق شفاقیت اقتصادی برداشته می شود.
مجوزهــای الکترونیــکی بــر خلاف تصــور عموم 
مزیت های زیادی برای جامعه و اقتصاد به همراه دارد، 
از کوتاه شــدن دســت انحصار گران و حذف امضای 
طــلایی گرفته تا ایجاد شــفافیت و جلوگیری از فرار 
مالیاتی که مانعی در توســعه زیرســاختی و خدمات 
رسانی محسوب می شــود، همگی از مزیت های مهم 
دریافت شناســه یکتا و تبدیــل مجوزهای کاغذی به 

الکترونیکی است.
در این رابطــه انور حبیب زاده بــوکانی - دبیر اول 
کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی _ با توجه 
به مزیت های اخذ مجوزهــای الکترونیکی و دریافت 
شناســه یکتا در جهــت تحقق شــفافیت اقتصادی، 
اظهار کرد: تبدیل مجوزهای کاغذی به شناســه یکتا، 
در نهایت به نفع اقتصاد تمام خواهد شــد و در آینده 
امکان فرار مالیــاتی برای فعالان اقتصادی فاقد مجوز 
به صفر خواهد رسید، بنابراین دولت باید مشوق های 
مالیاتی برای افرادی کــه در این زمینه همکاری های 

لازم را انجام داده اند در نظر بگیرد.
این نماینده مجلس با بیان اینکه گذشت زمان لزوم 
حرکت، توســعه فناوری و تغییر روش ها را تســریع 
می کند، گفت: »مطابق قانون از سال ۱۴۰۱ مجوزهای 
کســب  و کار باید الکترونیکی می شــدند و صاحبان 
کســب و کار باید شناســه یکتا دریافت می کردند. از 
آن تاریــخ تا بــه امروز از همه دارنــدگان و صاحبان 

مجوزهای قدیمی درخواســت شــد که تا پایان سال 
۱۴۰۲ مجوزهای الکترونیک خــود را دریافت کنند. 
باید تا پایان ســال جاری این جایگزینی اعمال شود؛ 
چراکــه امروزه مجوزهای کاغذی در جهان منســوخ 

شده است.«
البته باید در نظر داشــت، فقــدان اطلاعات کافی، 
صحیح و بهنــگام، دولت ها را با مشــکلاتی همچون 
افزایــش قیمت تمام شــده در نظام توزیــع و تولید، 
انحراف تسهیلات از تولید، اقتصاد غیر رسمی، قاچاق 
و احتکار و انحراف پرداخت یارانه به بنگاه های تولیدی 
و خدماتی روبرو میکند و لازم اســت بسترهای ایجاد 
شفافیت اقتصادی فراهم شود تا بتوان با برخورداری از 
اطلاعات جامع و یکپارچه و با رصد شــرایط اقتصادی 

موجود برنامه ریزی مطلوب و مناسب با این شرایط را 
انجام داد.

بنابرایــن یکی از مولفه های بســتر ســاز در تحقق 
شــفافیت اقتصــادی حرکــت به ســمت مجوزهای 
الکترونیکی و ایجاد یک بانک اطلاعاتی جامع اســت 
تا بر اساس آن، اشخاصی که دارای مجوزهای قانونی 
هســتند، بتوانند از تســهیلات حمایتی و مزیت هایی 
ویژه در قیاس با کســانی که دارای مجوز نیســتند، 

برخوردار شوند.
در این راستا، دبیر اول کمیسیون اقتصادی مجلس 
شورای اسلامی خاطرنشان می کند: دریافت تسهیلات 
یکی از خدماتی اســت که مشمول کسبه ای می شود 
که نسبت به تبدیل مجوزهای کاغذی خود به شناسه 

یکتا اقدام کرده اند و در این زمینه هماهنگی های لازم 
میان بانک مرکزی با بانک های عامل انجام شده است

فرهنگ سازی لازمه اجرای هر برنامه
نباید فراموش کرد که عملیــاتی کردن هر طرح و 
برنامه کلان در ســطح ملی، نیازمند فرهنگ ســازی 
و اطلاع رسانی کافی اســت و آموزش و اطلاع رسانی، 
مهم ترین گام در تحقق فرهنگ سازی در هر برنامه ای 
به حســاب می آید، در این زمینه لازم است در میان 
اصناف و صاحبان مشــاغل و کسب و کارها اطلاعات 
مناســب و مزیت های برخورداری از شناســه یکتا و 
آگاهی رســانی در این رابطه انجام شود تا کسانی که 
از دارنــدگان مجوزهای کاغذی و قدیمی هســتند از 
مزیت های شناسه یکتا و مجوزهای جدید مطلع شوند

بی شک، اخذ و تبدیل مجوزهای الکترونیکی بیش 
از هــر بخشی به نفــع جامعه و صاحبان مشــاغل و 
اصناف خواهد بود، حذف بروکراسی اداری در فرایند 
دریافت مجوز، کوتاه شدن دست انحصار گران و حذف 
امضاهای ملقب به امضاهای طلایی )پرداخت های غیر 
قانونی و رشــوه( همگی خبر از مزیت های مجوزهای 

الکترونیکی و شناسه یکتا می دهد.
در این رابطــه، حبیب زاده بــوکانی اظهار می کند: 
اطلاع رســانی و آموزش دو مولفه ای هستند که روند 
تبدیل مجوزهای کاغذی به شناســه یکتا را تســریع 
می کنند؛ چراکه تبدیــل مجوزها امری قانونی و لازم 
الاجرا است که فواید آن مشمول صاحبان مجوز کسب 
و کار می شــود و برای افرادی که بــه صورت قانونی 
در عرصه اقتصادی فعالیت می کنند، شــکی نســبت 
به اجــرای قانون بــرای تبدیل مجوزهــا و پرداخت 

مالیات های حقه وجود ندارد.

متقاضیان دریافت پروانه کسب الکترونیک بخوانند
با توجه به قانون بهبود فضای کسب و کار و الزام در 
تغییر رویه صدور مجوزهــا از کاغذی به الکترونیکی، 
اصناف و صاحبان مشــاغل باید قوانین و شرایط اخذ 
مجوزهای جدید را به خوبی مطالعه کنند تا در فرایند 

اخذ یا تبدیل مجوز، با مشکل روبرو نشوند.
مجوزها و پروانه های کســب و کار از ابتدای ســال 
۱۴۰۳ بایــد الکترونیکی شــده و مجوزهای کاغذی 
دیگر اعتبار ندارند. با عزم دولت برای تبدیل مجوزهای 
کســب و کار از فیزیکی )کاغــذی( به الکترونیکی در 
فرصــت باقی مانده تا پایان ســال جــاری، اصناف و 
مشــاغل باید به نکات و شــرایطی که برای دریافت و 

یا تبدیل مجوز لازم است، توجه ویژه داشته باشند.
پروانه های جدید کسب و کار چگونه هستند

پروانه های کسب جدید یک فایل الکترونیکی حاوی 
شناســه یکتا هســتند که با گوشی های هوشمند به 
صورت ۲۴ ساعته قابل استعلام هستند. مطابق قانون، 
همــه ادارات و مامــوران حکومتی فقــط همین یک 
فایل و شناســه یکتا را به عنوان مجوز یا پروانه کسب 
می شناسند و حق ندارند به غیر از شناسه یکتا، پروانه 

کسب کاغذی را به عنوان جواز مطالبه کنند.
صاحب هــر پروانه الکترونیــکی، در بانک اطلاعات 
کســب و کارها )mojavez.ir( یک صفحه دارد که 
در آن شناســه یکتا، نشانی و اطلاعات اولیه آن مجوز 

برای همه قابل رویت و استعلام است.
ابتدا از نوع پروانه کسب خود مطلع شوید

در مجموع ۲۸۴۰ نوع پروانه کسب در کشور وجود 
دارد که ۹۲ درصد آنها ثبت محور هســتند، یعنی ۳ 
روزه صادر می شوند. بقیه پروانه ها ) ۲۳۴ مورد( تایید 
محور هستند؛ یعنی در فرایند صدور آنها اداره اماکن 
ابتدا باید محل کســب را تایید کند. پروانه های ثبت 

محور، طی ۷ روز صادر می شوند.
بنابراین باید با دقت از نــوع پروانه ای که قصد اخذ 
آن را دارید، مطلع باشید. به همین دلیل لازم اســت 
حتما در ابتدای کار همه شــرایط را دقیق بخوانید و 
اگر واجد شرایط بودید درخواست خود را ثبت کنید. 
همچنیــن می توانید در درگاه مــلی مجوزها، هزینه 
صدور هر پروانه را که در صفحه راهنما نوشــته شده، 

مشاهده کنید.
وظیفه اتحادیه ها در فرایند صدور مجوز چیست؟

در فرایند صدور پروانه کسب، اتحادیه ها دو نکته را 
باید مورد توجه خود قرار دهند. ابتدا صحت ســند یا 
اجاره نامه )شــامل اصالت سند واحد صنفی در محل 
مســکونی یا غیرقانونی نباشد( و دوم تاییدیه آموزش 
احکام که گذراندن آن شــش ســاعت کلاس اجرایی 
اجباری است و حداقل باید متقاضی ببیند و با موفقیت 

بگذراند.
اتحادیه ها برای تایید این دو مورد می توانند متقاضی 
پروانه کســب را به صورت حضوری فراخوانده تا سند 
وی را چــک کنند، اما هرگز اجــازه ندارند غیر از این 
دو مــورد در بخش یا فرایند دیگــری از صدور پروانه 
کسب دخالت کرده  یا وجهی بابت صدور پروانه کسب 

بگیرند.
همراه داشتن کارت ملی هنگام مراجعه مامور پست

برای گرفتن پروانه کسب، احراز نشانی محل کسب 
ضروری اســت تا ۴۸ ساعت بعد از ثبت درخواست در 
درگاه ملی مجوزها، مامور پســت برای احراز نشــانی 
مراجعه می کند و باید کارت ملی خود را همراه داشته 

باشید تا احراز نشانی شما سریع انجام شود.
صدور مجوز آسان اما نظارت پسینی بیشتر است

در روش جدید صدور پروانه کســب، شرایط صدور 

تسهیل و مبتنی بر اعلام، اقرار و تعهد شده است. باید 
شرایط را با دقت بخوانید؛ چراکه اتحادیه ها موظف اند 
بعد از صدور پروانه به شدت نظارت کنند و در صورت 
اثبات نداشتن هر یک از شرایط می توانند پروانه کسب 
را تعلیق یا باطل کنند. علاوه بر این صاحبان مشــاغل 
پروانه باید مقررات صنفی را به دقت رعایت کنند؛ چرا 
که درصورت بی توجــهی به آن ها اتحادیه ها می توانند 

پروانه را تعلیق یا باطل کنند.
محدودیت های نداشتن شناسه یکتا

کار صنفی بدون مجوز جدید شناســه یکتا در نظام 
جدید مالیاتی، شــما را دچار مشکل می کند. شناسه 
یکتای مجوزها به ســازمان مالیاتی متصل است و در 
آینده نزدیک به حساب های تجاری بانک ها هم متصل 
می شــود و هر صاحب کسب و کاری که شناسه یکتا 
نداشــته باشد، هم با مشــکل مالیاتی روبرو و هم در 

مبادلات بانکی دچار محدودیت می شود.
تنها مرجع درخواســت مجــوز، درگاه ملی مجوزها 

است
برای ثبت درخواســت و دریافت مجوز کسب و کار 
 )mojavez.ir( فقط باید بــه درگاه ملی مجوزهــا
مراجعه کرد و نیازی به مراجعه حضوری نیست. احراز 
هویت شــما هم غیر حضوری انجام خواهد شد. برای 
این کار در ابتدای ثبت درخواســت، سامانه کد ملی، 
شماره همراه و کد پستی شما را گرفته تا احراز هویت 
انجام شود. همچنین احراز نشانی شما هم حداکثر تا 
۴۸ ســاعت در محلی که قصد دریافت پروانه کســب 

دارید توسط مامو پست انجام می شود.
برای استعلام توسط سامانه چه مدارکی لازم است

بــرای دریافت برخی مجوزها داشــتن یک ســری 
مدارک لازم است. مدارک پایه مثل کارت ملی، عکس، 

کارت پایــان خدمت، گواهی بهداشــت برای مغازه و 
آشپزخانه و گواهی عدم سو پیشینه، با توجه به مجوز 

مورد، باید فراهم شوند.
نکتــه: لازم نیســت اصل یــا کپی مــدارک پایه 
را بارگــذاری کنیــد و با ارائه کدمــلی، درگاه ملی 
مجوزهــا )mojavez.ir( همــه آنهــا را بصورت 
هوشــمند )الکترونیک(  و آنی اســتعلام می کند و 
اگر این مدارک را داشته باشید فرایند ثبت نام تان 

ادامه پیدا می کند.
بــرخی از پروانه ها نیاز بــه دریافت مجوزهای دیگر 

دارند
برخی از رســته های صنفی مثــل اغذیه فروشی، 
نیاز به گواهی یا تایید بهداشــت دارد. برای گرفتن 
تاییدیه بهداشتی لازم است به سامانه سامح وزارت 
 )sameh.behdasht.gov.ir( بهداشــت 
مراجعــه کنید. لینک آن در همــان صفحه مربوطه 
در درگاه مــلی مجوزها هم وجــود دارد. فرایند آن 
هم غیر حضــوری بوده و پس از ثبت درخواســت 
شما مامور بهداشت به مغازه یا آشپزخانه شما آمده 
و اگر شــرایط بهداشتی اعلام شــده در درگاه ملی 
مجوزهــا رعایت کرده باشیــد، تاییدیه را به صورت 

الکترونیک صادر می کند.
در شــهرهای کوچک اتاق اصناف شهر پروانه کسب 

صادر می کند
در برخی از شــهرهای کوچک، ممکن اســت رسته 
مورد نظر شــما اتحادیه نداشته باشد. بر اساس قانون، 
هر واحد صنــفی باید عضو یک اتحادیه باشــد تا بر 
کار آن نظارت شــود. اگر رسته مورد نظرتان اتحادیه 
نداشته باشد، پروانه شما توسط اتاق اصناف شهر صادر 

می شود تا کار خود را آغاز و منتظر پروانه نمانید.

ضرورت بکارگیری سامانه اطلاعات اقتصادی

شفافیت اقتصادی زیربنای توسعه اقتصادی و فسادزدایی
دولت ها جهت دســتیابی به اقتصــادی باثبات، 
کارآمد و پویا باید توانایی رصد، برنامه ریزی و اجرای 
برنامه های حوزه اقتصادی را داشته باشند و مسئله 
رصــد، برنامه ریزی و اجرا در ابعاد مختلف به مقوله 

شفافیت فضای اقتصادی، گره خورده است.
کشورهای پیشرو به علت وابستگی به درآمدهای 
تولیــدی جامعــه و مالیات ســتانی، دولت جهت 
حداکثرســازی و مهم تر از آن تــداوم درآمدهای 
خود، نیاز به درجه بالایی از آگاهی نسبت به فضای 
کســب وکار، وضعیت مبادلات تجــاری و مالکیت 
دارد. این امــر از طریق اخذ اطلاعات و رصد دقیق 
جریان هــای اقتصادی میســر می شــود و به دلیل 
احساس این ضرورت، سامانه های مختلفی به منظور 
شفاف سازی اطلاعات اقتصادی در این کشورها اجرا 
و راه اندازی و هم گام با روند رشــد فناوری، شکل و 

قالب آن نیز کامل تر و به روزتر شده است.
حال، بــا وجود این که در بند ۱۹ سیاســت های 
کلی اقتصــاد مقاومتی بر »شفاف ســازی اقتصاد و 
سالم سازی آن و جلوگیری از اقدامات، فعالیت ها و 
زمینه های فسادزا در حوزه های پولی، تجاری، ارزی 
و ...« تاکید شــده، اما در کشــور ما که اقتصاد آن 
متکی به منابع طبیعی است، به علت وابستگی اندک 
دولت به اقتصاد داخلی و کسب وکار مردم، ضرورت 
ایجاد بسترهای لازم برای رصد اطلاعات اقتصادی، 

چندان احساس نشده است.
در حالی که یکی از الزامات توســعه، آگاه شدن 
دولت ها نســبت به این نکته اســت که شــفافیت 
اطلاعات، بســتری جهت درآمــدزایی پایدار برای 

حکومت اســت و بــه مرور رهایی بخــش دولت از 
وابستگی به درآمدهای پرنوسان، موقتی و اخلال گر 

نفت، خواهد بود.
همچنین باید توجه داشت که منافع مالی ناشی از 
افزایش شفافیت اطلاعات، منحصر در دولت نیست 
و می تواند برای سایر دســتگاه ها نیز متصور باشد. 
برای مثال، سامانه های ثبت ترددهای درون شهری 
و بین شــهری، از طریق امکان رهگیــری مکانیزه 
تخلفات، می تواند منبع درآمدی برای شهرداری ها، 

راهداری و دیگر ارگان های مرتبط باشد.
شفافیت در تجارت خارجی

از جمله اقداماتی که اخیرا در کشــورهای توسعه 
یافته دردســت اقدام قرار دارد، بسترسازی جهت 
ایجاد »شجره نامه الکترونیکی کالاها« است. به این 
معنی که همه کالاها در کلیه مراحل مربوط به ماده 
خام اولیه، فرآیند تولیــد، انبارش، توزیع و مصرف 

نهایی، مورد رصد و رهگیری قرار دارند.
به عبارتی بــرای هر واحد کالا شناســنامه ای از 
فرآیند تولیــد، توزیع و مصرف ایجاد می شــود تا 
گردش کالا، تغییرات کیــفی کالا )ارزش افزوده( و 
گردش پولی ناشی از آن ثبت و ضبط شود. به دنبال 
این شفافیت و مستندســازی، اعمال سیاست های 
مالیاتی و تنظیم گری دولت با درجه صحت و دقت 

بالاتری به انجام خواهد رسید.
افزایش ســطح اشــتغال و کاهــش آسیب های 

اجتماعی
اشراف دولت ها بر جریان اقتصادی نه تنها موجب 
افزایش درآمد دولت می شــود، بلکــه به دلیل نیاز 

دولت به تداوم این درآمدها به خودی خود موجبات 
مبــارزه  دولت با انواع فســاد و رانــت را نیز فراهم 
می آورد؛ چراکه از طریق افزایش امنیت کسب  و کار 
و تشویق مردم به امر تولید است که چرخه  درآمد 
دولت )ناشی از مالیاتِ بخش خصوصی( از حرکت 
باز نمی ایســتد. به عبارتی مقوله  شفافیت اقتصادی 
یک بازی بــرد - برد برای هــر دو بخش دولتی و 
خصوصی  اســت. اما متاســفانه به علت نبود نظام 
شــفافیت اطلاعاتی، آن چه در احوالات امروز کشور 

ما می توان دید، اتفاقی کاملا متناقض  است.
احراز هویت و انکارناپذیری در فضای مجازی

همچنین با رشد روزافزون تعاملات الکترونیکی و 
اقبال به توسعه تجارت الکترونیکی، چالش اعتماد 
به »تعاملات الکترونیکی و صحت اسناد الکترونیکی 
مبادله شده« به عنوان چالش جدیدی در این عرصه 
مطرح اســت. اعتماد و امنیــت در فضای مجازی، 
نیازمند برخورداری از زیرســاخت مطمئن و قابل  
اعتماد اســت که در نظام قانونی کشورهای به  کار 

گیرنده، پذیرفته شده باشد.
لزوم شفافیت در حوزه جریان پولی

جریان پول که به عنوان ابزار تســویه معاملات به 
کار می رود، باید به صورت یکپارچه در سراسر کشور 
مستند شود تا بتوان برداشت یا واریز وجوه را به یک 
معامله کالا، خدمت، دارایی یا اســتقراض منتسب 
کرده و جریانات مالی مشکوک به پول شویی را اعم 
از تعییــن مبدأ، مقصد، میزان و هدف از جابه جایی 

وجوه به موقع تشخیص داد.
به طور خلاصه، شــفافیت حوزه هــای متعددی 

را شــامل می شــود که مهم ترین آن ها را می توان 
در شــفافیت ورود و خروج کالا بــه اقتصاد )تولید، 
بازیافت، صادرات و واردات(، شفافیت در حوزه ثبت 
موقعیــت جغرافیایی )تردد و انبــارش( کالا درون 
کشــور به منظور جلوگیری از قاچاق کالا، شفافیت 
در حــوزه ثبت تغییرات مالکیــت و معاملات کالا، 
خدمات و دارایی در کشــور و شــفافیت حوزه های 
خدماتی مهــم و اثرگذار مانند؛ ســلامت، آموزش 

عالی، آموزش وپرورش، خلاصه کرد.
فقــدان اطلاعات کافی، صحیــح و بهنگام، دولت 
کنونی و دولت های گذشته را با مشکلاتی همچون 
افزایش قیمتِ تمام شــده در نظــام توزیع و تولید، 
انحــراف تســهیلات از تولید، اقتصاد غیررســمی، 
قاچاق و احتکار، نیاز به دخالت مستقیم در تنظیم 
بازار کالاهای اساسی مصرفی و واسطه ای، نگرانی از 
ذخایر کالاهای استراتژیک و انحراف پرداخت یارانه 
به بنگاه های تولیدی و خدماتی مواجه نموده است

بنابراین، مستندســازی و شفاف ســازی اطلاعات 
اقتصــادی، می توانــد بخش قابل توجــهی از این 
نواقــص و محدودیت ها را مرتفــع نماید و تاسیس 
ســامانه شــفافیت اطلاعات اقتصادی، تنها یکی از 
گام هــای ابتدایی برای تحقق شــفافیت به منظور 
کســب و پردازش اطلاعات، است و آن چه می تواند 
تضمین کننــده تحقق کامل شــفافیت و بقای آن 
در یک حوزه باشــد، طرحی فرآیندهای مناســب 
برای به روزرســانی و پایش مداوم اطلاعات، تقاطع 
و به اشــتراک گذاری اطلاعات با ســایر سامانه های 

حاکمیتی است.

اقتصاد  ایران
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رئیس سازمان ملی استاندارد: 
تولید پژو پارس ادامه دارد

رئیس سازمان ملی استاندارد ایران گفت: با گرفتن تعهدات، اصلاح و 
بهبود ارتقا خودروهایی که عیوب فنی در ایمنی و کیفیت دارند از جمله 
پژو پارس تا رسیدن نتایج مرکز آزمون بین المللی استاندارد ادامه دارد

مهدی اســلام پناه در گفت وگوی تلویزیــونی افزود: تا زمان رسیدن 
نتایــج در جهت رفع دغدغه ثبت نام کنندگان، تولید کننده خودرو در 
چنــد شیفت می تواند به تولید بپــردازد تا دغدغه مصرف کنندگان را 

رفع کند.
وی افزود: نتایج آزمون بین المللی بعد از اینکه اخذ شود شورای عالی 
اســتاندارد با در نظر گرفتن حقوق مصرف کننده و استاندارد و ایمنی 

تلاش می کند تا بتواند رفتار کیفی تولید را ارتقا دهد.
پیش از این نیز در اواخر دی ماه امسال رئیس سازمان ملی استاندارد 
بر استانداردهای اجباری در صنعت خودرو، تاکید و اعلام کرده بود که 
گروه صنعتی ایران خودرو تا نیمه اســفند ماه امسال برای خودروی پژو 
پارس مجوز تولید خواهد داشت و پس از آن برابر قانون اعمال می شود

همچنین در اوایل بهمن ماه امســال بود کــه علی مردان عظیمی با 
بیان اینکه ایران خودرو، به تعهدات خود در تحویل خودروی پژو پارس 
 عمل می کند، گفته بود کــه از مردم به خاطر تاخیر در تحویل پوزش 
می طلبیم. تا پایان ســال تولید می کنیم و درصدد هستیم برای سال 
آینده پژو پارس تولید شود اگر به خاطر استانداردها این امر محقق نشد 
خودروی جایگزین که از لحاظ اســتانداری از پارس امروز بهتر خواهد 

بود را تحویل مردم خواهیم داد.
مدیرعامل ایران خودرو گفته اســت که سفارش کسانی که در سامانه 
برای پژو پارس ثبت نام کرده اند، حذف نمی شود. امیدواریم سال آینده 
تولیــد افزایش دهیم، به طور قطع نوبت از بیــن نمی رود؛ در غیر این 
صورت خودروی جایگزین از جمله دنا یا سورن تحویل همه کسانی که 

ثبت نام کردند، می دهیم.

آمادگی فرودگاه امام خمینی )ره( برای انجام 
پنج هزار پرواز در سفرهای نوروزی 1403 

مدیرعامل شــهر فرودگاهی امام خمینی)ره( از آمادگی این فرودگاه 
برای انجام پنج هزار پرواز در ســفرهای نوروزی ۱۴۰۳ خبر داد و گفت: 
تاکنون یک هزار و ۴۰۰ درخواســت فوق العاده از ســوی شرکت های 

داخلی و خارجی ثبت شده است.
به گزارش وزارت راه و شهرســازی، »ســعید چلندری« با اشــاره به 
تمهیدات فرودگاه امام خمینی )ره( برای سفرهای نوروزی ۱۴۰۳ اظهار 
داشــت: فرودگاه امام خمینی )ره( آمادگی خود را برای انجام پنج هزار 

پرواز در طول طرح سفرهای نوروزی ۱۴۰۳ اعلام کرده است.
وی افزود: تا این لحظه یک هزار و ۴۰۰ درخواست پرواز فوق العاده ثبت 
شــده که ۸۰۰ درخواست توسط شرکت های داخلی و ۶۰۰ درخواست 
از سوی شــرکت های خارجی ارائه شده است که البته درخواست های 

شرکت های هواپیمایی خارجی به طور کامل واصل نشده است.
مدیرعامل شرکت شهر فرودگاهی امام خمینی گفت: تا ثبت ۳۰۰۰ 
درخواســت پرواز فوق العاده از سوی شــرکت های داخلی و خارجی را 

پیش بینی کرده ایم.
چلندری با اشــاره برنامه های فرهنگی این فرودگاه امام خمینی )ره( 
در ایــام نوروز و تقارن آن با ماه مبارک رمضان، بیان داشــت: برای این 
ایام توزیع ۲ هزار و ۵۰۰ وعده افطاری برای مســافران و پرسنل شهر 
فرودگاهی امام خمینی )ره( در نظر گرفته شــد که البته تامین منابع 
مالی این اقدام توسط بانیان و خارج از منابع درآمدی و اعتبارات شرکت 

شهر فرودگاهی امام )ره( است.
وی ادامــه داد: از دیگر برنامه ها می توان بــه پخش زنده قرائت قرآن 
کریم توسط قاریان بین المللی کشــورمان پیش از اذان مغرب، حضور 
گروه های تواشیح، برنامه های نمایشی، سرگرمی، طنز، برپایی سفره های 
هفت سین در داخل پایانه ها و برنامه های متنوع فرهنگی متناسب با ایام 

ماه مبارک رمضان و نوروز اشاره کرد.
رئیس هیئت مدیره و مدیرعامل شرکت شهر فرودگاهی امام خمینی 
)ره( از تشــکیل چهار کارگروه برای خدمات رسانی به مسافران تشکیل 
شده اســت و جانشین ویژه مدیرعامل این شرکت به صورت مستقیم و 

شبانه روزی پاسخگوی سوالات مسافران در این ایام است.
چلندری با اشــاره به عملکرد فرودگاه امام خمینی )ره( در سفرهای 
نوروزی ۱۴۰۲، یادآور شــد: افزون بر ۴۴۱ هــزار نفر در قالب ۲ هزار 
و ۹۷۰ پــرواز از طریــق فرودگاه امام خمینی )ره( جابه جا شــدند که 
بیشترین پروازهای خارجی به مقصد استانبول با ۷۸۳ پرواز و ۱۳۰ هزار 
مســافر، رتبه دوم به مقصد دوبی با ۴۲۸ پرواز و ۷۹ هزار مسافر و رتبه 

سوم به مقصد نجف ۳۴۴ پرواز و ۵۲ هزار مسافر بود.
وی افزود: پرترافیک ترین روز ســفرهای نــوروزی ۱۴۰۲ در فرودگاه 
امام خمینی )ره( ۲۹ اســفند ۱۴۰۱ با ۱۷۲ پرواز محسوب می شود و 
پرترافیک ترین روز از نظر مســافر هــم هفتم فروردین ۱۴۰۲ با رکورد 
جابه جایی ۲۲ هزار و ۶۰۰ مسافر بود.مدیرعامل شرکت شهر فرودگاهی 
امام خمینی )ره( خاطرنشــان کرد: در فرودگاه بین المللی امام خمینی 
)ره( ۳۲ شــرکت خارجی و ۱۴ شــرکت داخلی، پرواز انجام می دهند.

چلندری در پایان با اشــاره به پروژه های عمرانی شــهر فرودگاهی امام 
خمینی )ره( گفتد: عملیات اجرایی بیش از ۱۴ پروژه در شهر فرودگاهی 
امام خمینی )ره( رو به  اتمام است که در نیمه دوم فروردین ماه با حضور 

وزیر راه وشهرسازی به بهره برداری می رسد.

آغاز پیش فروش بلیت های نوروزی ناوگان 
عمومی مسافربری، از 20 اسفند

پیش فروش بلیت های نوروزی ناوگان عمومی مســافربری جاده ای به 
صورت حضوری و اینترنتی از ۲۰ اسفند آغاز می شود.

به گزارش  ســازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای، مدیرکل دفتر 
حمل و نقل مســافر این سازمان اظهار داشــت: پیش فروش اینترنتی 
بلیت از طریق ســایت های اینترنتی، ســایت های استانی و سایت های 
اختصاصی شــرکت های حمل و نقل مســافر انجام می شود و با انجام 
سفرهای برنامه ای کاربران، خدمات رسانی مناسب تری دربخش حمل 
و نقل جاده ای فراهم می شــود.»داریوش باقرجــوان« با بیان این که 
ارائه کد ملی و تلفن همراه هنگام خرید بلیت از طرف مسافران الزامی 
است، افزود: با توجه به افزایش تقاضا در برخی مسیرها، از سوی استان 
ها نیازسنجی انجام می شــود و حداکثر ظرفیت ناوگان برای خدمات 
رســانی به کارگرفته می شود.وی خاطرنشــان کرد: افزون بر ۱۱ هزار 
دستگاه اتوبوس، ۱۹هزار دستگاه مینی بوس و ۳۰ هزار دستگاه سواری 
کرایه در ایام نوروز در محورهای مختلف درون استانی و برون استانی، 
مسافران را جابه جا می کنند.باقرجوان با بیان اینکه نظارت و پیگیری 
مســتمر بر فروش بلیت های نوروزی و رسیدگی به شکایات مسافران 
از ســوی ســازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای وادارات استان ها 
انجام می شود، ادامه داد: سامانه جامع اطلاع رسانی ۱۴۱ و تلفن گویای 
۱۴۱، وب ســایت ۱۴۱ و سامانه پیامکی ۱۰۰۰۱۴۱، پل های ارتباطی 
این ســازمان با کاربران بوده و می توانند شــکایات و نظرهای خود را 

ثبت کنند.

رئیس دبیرخانه ستاد هماهنگی مبارزه با مفاسد اقتصادی:خبر...

هیچ فردی در مقابله با فساد مصون نیست
رئیس دبیرخانه ســتاد هماهنگی مبارزه با مفاسد 
اقتصادی با بیان اینکه در مقابله با فســاد هیچ فردی 
مصون نیست و خط قرمزی وجود ندارد، بیان کرد: با 
برخورد قضایی با متخلفان در گذشــته، چندین هزار 

میلیارد تومان به خزانه دولت و مردم بازگشت.
به گــزارش وزارت اقتصــاد، محمدرضا یزدی عصر 
چهارشــنبه در آیین رونمــایی از ســامانه مدیریت 
ریسک فساد، با بیان اینکه در ابتدای دولت سیزدهم 
در هماهنگی بین ســه قوه برای پیشگیری، مقابله و 
برخورد با فساد جلســات متعددی برگزار شد، اظهار 
داشت: همه قوا نســبت به اطمینان بخشی به فعالان 
اقتصادی، تجار و بازرگانان در خصوص انجام اقدامات 
صورت گرفته، اهتمام داشــتند که در راستای رقابت 
سالم برای توسعه کشور است و آنها بتوانند در فضایی 
بدون نگرانی، رقابت داشــته باشــند و ما یک مسیر 

بسیار سالمی برای آن ها پیش بینی کنیم.
وی ادامــه داد: یکی از مهم تریــن مطالبی که در 
جلسات اول صحبت شد، تعدد قوانین و مقرراتی بود 
که ممکن اســت فعالین اقتصادی را با ابهام و تردید 
و عدم تصمیم گیری مواجــه کند و باید این اقدام را 
دنبال کنیم و اجازه ندهیم مقررات زیادی یا آیین نامه 
ها و امثالهم اجازه بــه اینها ندهد که نتواند کار خود 

را انجام بدهند.
یزدی به هماهنــگی دولت سیزدهم و دو قوه دیگر 
بــرای انجام اقداماتی در راســتای ســلامت اداری و 
اقتصادی در آینده اشــاره کرد و گفت: در این راستا 
کارهایی صورت پذیرفته که نمونه بارز آن این اســت 
کــه در این فرآیند اگر فســادی رخ دهد زود خود را 
نشــان می دهد، به طوری که در چند ماه گذشــته 

تخلف و فسادی روی داده بود سریع خود را نشان داد 
که این موضوع بیانگر مسیر صحیح و امیدوارکننده ای 

است که در حال طی کردن هستیم.
وی ضمن اعلام صریح و شــفاف ایــن نکته که اگر 
شخصی مسیری را همراه با فساد طی کرده، شناسایی 
و با آن برخورد شــده و مراحــل رسیدگی قضایی نیز 
در حال طی شدن اســت، تصریح کرد: پیگیر پرونده 
های تخلف در گذشــته نیز هستیم؛ به طور مثال در 
همین چند ماه گذشــته، دو تا ســه پرونده ای که از 
ابتدای این دولت و استقرار جدید در ستاد هماهنگی 
مبارزه با مفاســد اقتصادی رخ داد و با دو تا ســه نفر 
از فاســدینی که در دهه ۸۰ و اوایل دهه ۹۰ تخلفی 

داشتند، برخورد شده است.
رئیس دبیرخانه ســتاد هماهنگی مبارزه با مفاسد 
اقتصادی از مهم ترین موارد دنبال شده در این دولت 
را بازگشــت اموال از دســت رفته بیت المال توسط 
متخلفیــن عنوان کرد و افزود: در چند روز گذشــته 
شاهد به ثمر نشستن پرونده هایی بودیم که چندین 

هزار میلیارد تومان به خزانه دولت و مردم بازگشت.
وی با اشاره به اولویت بندی در موضوعات مهم بیان 
کــرد: نباید با آدرس های غلط بــه جزئیات بپردازیم 
که ما توانســتیم با هماهنگی خوب سه قوه توانستیم 
جلوی برخی مفاســد و مجاری اقتصادی ســه قوه از 
جمله در حوزه پــولی و بانکی، گمرک بحث مقابله با 

زمین خواری را بگیریم.
یزدی اضافه کرد: در مســأله ایجاد شفافیت و ایجاد 
دولــت الکترونیــک مسیری خوبی را پیــش رفتیم؛ 
متاسفانه مقررات و قوانینی داشتیم که اجازه نمی داد 
تا اطلاعات از دستگاهی به دستگاه دیگری برود که در 

این راســتا با اصلاح برخی از مقررات، درصدد اصلاح 
برخی دیگر هســتیم و بعضی از قوانین با هماهنگی 
قوه قضاییه و دادســتان کل کشور اطلاعات به صورت 
خاص در اختیار دســتگاه هایی که نیاز داشتند، قرار 
گرفت و به زودی با شــفافیت کــه در این دولت بین 
دستگاه ها و قوا ایجاد شده می توانیم جلوی برخی از 

مفاسد را بگیریم.
وی بر فرهنگ سازی در مقابله با فساد تأکید کرد و 
گفت: سعی شده تا در دستگاه های مختلف اعم از سه 
قوه و دستگاه ها نسبت به ایجاد فرهنگ مقابله با فساد 

برای فرآیندها و اقدامات دنبال شود که وزارت اقتصاد 
در این زمینه پیشرو و پیش قدم بودند.

یزدی ادامه داد: از این پس و با اجرای فرآیند پیش 
گیری و مقابله با فســاد هیچ فردی مصون نیســت؛ 
روسای هر ســه قوه براین امر تأکید دشتند که برای 
هیــچ کس خط قرمزی نداریم؛ برای مقابله با فســاد 
اولویت بندی هایی برای ســه قــوه صورت گرفت که 
هشــت اولویت اصلی برای قوه مجریه، چهار اولویت 
برای قوه مقننه و چهار اولویت برای قوه قضاییه پیش 

بینی شد.

معاون وزیر اقتصاد اعلام کرد؛

تجارت خارجی کشور از 138 میلیارد دلار گذشت
رئیس کل گمرک ایران اعلام کرد: حجم تجارت خارجی کشور )مجموع 
صادرات  و واردات( در ۱۱ ماهه سال جاری با احتساب صادرات نفت خام 
و خدمــات فنی و مهندسی به ۱۳۸ میلیــارد و ۸۴۰ میلیون دلار رسید 

که در مقایسه با مدت مشابه سال قبل ۲.۷ درصد افزایش داشته است.
محمد رضوانی فر افزود: در ۱۱ ماهه ســال جاری با احتســاب صادرات 
نفت خام و خدمات فنی مهندسی شــاهد بیش از ۱۹ میلیارد دلار مازاد 

تجارت خارجی بوده ایم.
به گفته وی در جهت شــفافیت و نشان دادن تصویر واقعی تر و تبیین 
ابعاد صحیح تر از اقتصاد و تجارت خارجی کشور، آمار صادرات نفت، برق 
و خدمات فنی و مهندسی از دو ماه پیش به آمار صادرات کشــور اضافه 

شده است.
رضوانی فر در خصوص آمار صادرات غیرنفتی به استثنای صادرات برق، 
نفت و خدمات فنی مهندسی گفت: در ۱۱ ماهه سال جاری ۱۲۴ میلیون 
و ۷۵۶ هــزار تن کالا بــه ارزش ۴۴ میلیارد و ۸۹۰ میلیون دلار به خارج 

از کشور صادر شد.
معاون وزیر اقتصاد اظهار داشــت: در ۱۱ ماهه سال جاری ۳۲ میلیارد 
و ۵۹۰ میلیــون دلار نفت و یک میلیارد و ۹۰ میلیون دلار خدمات فنی 
مهندسی صادر شده که بدین ترتیب مجموع صادرات کشور در این مدت 

به رقم ۷۸ میلیارد و ۸۹۰ میلیون دلار رسیده است.
به گفته وی میزان کالاهای صادراتی بدون احتساب صادرات برق، نفت 
و خدمــات فنی مهندسی و صادرات از محــل تجارت چمدانی به لحاظ 
وزنی نسبت به مدت مشابه ســال قبل ۱۱.۴۲ درصد افزایش و از حیث 

ارزش ۸.۸۷ کاهش داشته است.
رئیس کل گمرک با اشــاره به اینکه با در نظر گرفتن صادرات نفت ۱۹ 
میلیــارد دلار مازاد تجارت خارجی داریم، تاکیــد کرد: تجارت خارجی 

کشور بدون احتســاب صادرات نفت ۱۵ میلیارد دلار کسری دارد . البته 
باید توجه شــود شیب منفی کســری تجاری بدون نفــت در بهمن ماه 

کاهشی بوده است.
وی در خصوص ســه قلم عمده کالاهای صــادراتی گفت: در این مدت 
گاز طبیعی مایع شــده با ۳ میلیارد دلار، پروپان مایع شده با ۲ میلیارد و 
۸۰۰ میلیون دلار و متانول با ۲ میلیارد دلار سه قلم عمده کالای صادراتی 

بودند.
رضوانی فــر افزود: در بین اقلام عمده کالاهای صادراتی، ســنگ آهن با 
۶۴ درصد، گازهای نفتی و هیدروکربورهای گازی شکل مایع شده با ۵۴ 
درصد، محصولات نیمه تمام از آهن یا از فولاد با ۲۸ درصد از بیشــترین 
رشد به لحاظ ارزشی در بین اقلام عمده کالای صادراتی برخوردار بوده اند

به گفته وی، گاز طبیعی مایع شده با ۵۵ درصد، پروپان مایع شده با ۲۲ 
درصد و بوتان مایع شده با ۹.۲۱ درصد به لحاظ ارزشی در ۱۱ ماهه سال 
جاری بیشترین کاهش در ارزش را در بین اقلام عمده کالای صادراتی به 

خود اختصاص دادند.
متوسط ارزش گمرکی هر تن کالای صادراتی در این مدت با ۱۸ درصد 
کاهــش به ۳۶۰ دلار رسید. همچنین صادرات کالاهای پتروشیمی با ۴۵ 
میلیون و ۶۰۰ هزار تن و به ارزش حدود ۱۸ میلیارد دلار، از نظر وزن ۹.۴ 
درصد کاهش و از حیث ارزش حدود ۲۹ درصد کاهش داشــته است که 

ناشی از کاهش قیمت جهانی فرآورده های پتروشیمی بوده است.
رضوانی فر در خصوص ۵ کشــور اول مقصد صادراتی کشــورمان افزود: 
در این مــدت ۱۲ میلیارد و ۷۰۰ میلیــون دلار کالا به چین، ۸ میلیارد 
و ۶۰۰ میلیــون دلار به عراق، ۵ میلیــارد و ۹۰۰ میلیون دلار به امارات 
متحده عربی، ۳ میلیارد و ۸۰۰ میلیون دلار به ترکیه و ۲ میلیارد دلار به 
هند صادر شــد. بدین ترتیب ۷۵ درصد از وزن و ۷۳ درصد از ارزش کل 

صادرات کشور در ۱۱ ماهه سال جاری به ۵ کشور فوق الذکر صادر شد
معاون وزیر اقتصاد و رئیس کل گمرک ایران با اشاره به افزایش واردات 
به لحاظ وزنی و ارزشی اظهار داشت: در ۱۱ ماهه سال جاری ۳۵ میلیون 
و ۷۶۶ هزار تن کالا به ارزش ۵۹ میلیارد و ۸۸۰ میلیون دلار وارد کشور 
شــده اســت که این میزان به لحاظ وزنی ۶.۴ درصــد و از حیث ارزش 
۱۱.۱۱ درصد افزایش داشته اســت. همچنین در این مدت ۶۰ میلیون 
دلار برق وارد کشــور شده است که نسبت به مدت مشابه سال قبل ۴۸ 

درصد کاهش داشته است.
رئیس کل گمرک ایران در خصوص سه قلم عمده کالاهای وارداتی در 
۱۱ ماهه ســال جاری اظهار داشت: در این مدت ذرت دامی با ۳ میلیارد 
و ۵۰۰ میلیــون دلار، گوشی تلفن همراه هوشــمند با ۲ میلیارد و ۶۰۰ 
میلیون دلار و دانه سویا با یک میلیارد و ۸۰۰ میلیون دلار سه قلم عمده 

کالای وارداتی بودند.
بــه گفته وی در این مدت واردات طلا به اشــکال خــام، تراکتور ها و 
قطعات منفصله اتومبیل های ســواری در بین اقلام عمده کالای وارداتی 
از بیشــترین افزایش به لحاظ ارزش و برنج و گندم از بیشــترین کاهش 

برخوردار بودند.
رضوانی فر اظهار داشــت: امارات متحده عربی بــا ۱۸ میلیارد و ۸۰۰ 
میلیــون دلار، چین با ۱۶ میلیارد و ۸۰۰ میلیون دلار، ترکیه با ۶ میلیارد 
و ۸۰۰ میلیــون دلار، آلمان با یــک میلیارد و ۹۰۰ میلیون دلار و هند با 
یک میلیارد و ۸۰۰ میلیون دلار ۵ کشــور عمده طرف معامله واردات در 

۱۱ ماهه سال جاری بودند.
این گزارش حاکی اســت، متاســفانه علی رغم پیگیری گمرک، وزارت 
نیرو اطلاعات به روز شده برق در خصوص ۱۱ ماهه را ارائه نکرده است و 

اطلاعات صادرات برق ۹ ماهه می باشد.

تقویت همکاری صنعتگران و کارآفرینان ایران و روسیه
دبیــرکل مجمع کارآفرینــان ایران در دیدار با مدیــر بخش بین الملل 
اتحادیه صنعتگران و کارآفرینــان روسیه و هیات همراه، بر ایجاد تعامل 
و امضــای تفاهمنامه مشــترک به منظور تقویت همــکاری صنعتگران و 

کارآفرینان تاکید کرد.
به گــزارش مجمع کارآفرینان ایران، »حمیدرضا غزنوی« در این دیدار 
افــزود:  صنایع مختلفی از جمله شــوینده، بهداشــتی و آرایشی، صنایع 
غذایی، صنایع لبنی، شیشــه و بلور و چینی و غیره در مجمع کارآفرینان 
ایران حضور دارند که در حال حاضر عمده سهم بازار کشور را در اختیار 

گرفته اند.
وی با اشــاره به اینکه همه پیشران های اقتصادی عضو مجمع فعالان 
بخش خصوصی هســتند، گفت: بسیاری از این افراد در جهش صادرات 
نیــز موفق عمل کرده اند، به طوری که برخی از این صنایع به بیش از ۵۰ 

کشور جهان صادرات دارند.
دبیر کل مجمع کارآفرینان ایران در ادامه تاکید کرد: این مجمع مانند 
همتایان خود در ســایر کشورها توانســت با تایید نظام حکمرانی کشور 
بیشترین تمرکز را بر روی پیشران های اقتصادی داشته باشد. در حقیقت 
مجمع کارآفرینان ایران در مدت ۱۰ سال فعالیت خود توانست به عنوان 
یک نهاد خصوصی مورد تاییــد بخش خصوصی اقتصاد و حاکمیت قرار 

بگیرد.
وی با اشــاره به اهداف پیش روی مجمع کارآفرینان گفت: ما به دنبال 
آن هســتیم تا با وسیع تر شــدن شــرکت های عضو مجمع بتوانیم در 
زنجیره ارزش جهانی نقش مثبتی ایفا کنیم. البته که توانسته ایم در این 
یک دهه تعاملات سازنده ای داشته باشیم. از این رو چندماهی است که با 

مرکز همکاری های تحول و پیشرفت ریاست جمهوری مشغول همکاری 
هســتیم تا بتوانیم در وهله نخست با کشــورهای همسایه و سپس سایر 

کشورها همکاری های تشکلی برقرار کنیم.
دبیر کل مجمع کارآفرینان ایران با بیان اینکه روسیه یکی از کشورهای 
مد نظر ما برای برقراری روابط تشکلی دو سویه است، ابراز امیدواری کرد 
بتوانیم با آشــنایی کارآفرینان دو کشور و ایجاد دفتر مشترک در روسیه 

همکاری خود را آغاز کرده و توسعه دهیم.
غزنوی با اشــاره به زمینه های متعدد ایجاد همکاری، خاطرنشان کرد: 
شرکت ها و پیشــران های اقتصادی روسیه می توانند از تولیدکنندگان و 
کارآفرینان ما محصولات، مــواد اولیه و یا خدمات دریافت کنند، زیرا در 
ایران مزیــت های بسیاری از جمله نیروی کار متخصص و ارزان و انرژی 
وجود دارد. حتی شــاید بتوانیم با همکاری پیشــران های دو کشور خط 

تولیداتمان را در روسیه راه اندازی و افتتاح کنیم.
وی در این باره افزود: ما حتی می توانیم با تعامل دوسویه فروشگاه های 
زنجیــره ای تولیدکنندگانمان را در همه حوزه های موجود در روسیه راه 
اندازی کنیم. البته باید پیش از امضای هر تفاهمنامه ای به شــرکت های 

روسیه اعلام شود که در چه حوزه ای نیازمند تعامل و همکاری هستند.
دبیرکل مجمع کارآفرینان ایران درباره ایجاد تعامل با سایر کشورها نیز 
اعلام کرد: اکنون در حال مذاکره با کشورهایی از جمله عمان، عراق، قطر 

و چین هستیم.
در ادامه این نشســت، »آنا ســولوویوا« مدیر بخش بین الملل اتحادیه 
صنعتگــران و کارآفرینــان روسیه بیان داشــت: اتحادیــه صنعتگران و 
کارآفرینان روسیه با چهار دفتر رسمی در سراسر روسیه و یک دفتر اصلی 

در مسکو، به عنوان بخش خصوصی با همه اتحادیه های روسیه و دولت 
در تعامل دو سویه است.

وی بــا بیان اینکه این اتحادیه صنایع متعدد و مختلفی را شــامل می 
شــود، گفت: صنایع بسیاری نظیر خودرو، فولاد، داروســازی، تجهیزات 
پزشکی، ســاختمان، شیمیایی، موادغذایی، امور بانکی و غیره عضو این 

مجموعه هستند.
مدیر بخش بین الملل اتحادیه صنعتگران و کارآفرینان روسیه با اشاره 
به اینکه این اتحادیه از ســال ۱۹۹۰ مشــغول به فعالیت اســت، اظهار 
داشت: ۱۳۰ بخش در حوزه های محلی و اشتغال عضو مجمع ما هستند. 
همچنین این اتحادیه در همه امور صنعتی، اشــتغال، رقابت، مشارکت، 
بهــره وری، امنیت شــغلی، قوانین و مقرراتی دارند کــه از این طریق با 

شرکت ها و پیشران های اقتصادی همکاری دو سویه دارند.
سولوویوا با بیان اینکه این اتحادیه با کمپانی ها در مسیر توسعه پایدار 
همــکاری ویژه ای دارند، اظهار امیدواری کرد بتوانیم با ایران نیز همانند 
سایر کشــورها ارتباطات موثر و پایداری داشته باشیم و بتوانیم از طریق 

ارتباطات دولتی همکاری و تعاملات مستمری را برقرار کنیم.
وی همچنین با اشــاره به برگزاری یک نمایشــگاه ســالیانه در ســن 
پترزبورگ گفــت: ما می توانیم در زمان برگزاری این نمایشــگاه زمینه 
مناسبی برای ایجاد روابط و تعامل صنایع دو کشور ایران و روسیه برقرار 

کنیم.
سولوویوا با اشاره به اینکه ما اکنون با اتاق های بازرگانی سایر کشورها 
نیز در ارتباط مســتمر هســتیم، افزود: ما می توانیم از این طریق زمینه 

همکاری چندکشور با یکدیگر از جمله ایران را فراهم کنیم.

ارائه 400 فرصت شغلی در نخستین نمایشگاه کار دانشگاه شهید بهشتی
نمایشــگاه کار کاپ )کارآفرینی، اشــتغال، پیشــرفت( به همت آکادمی کاپ با همکاری پارک علم و فناوری 

دانشگاه شهید بهشتی در دو بخش مجازی و حضوری با ارائه ۴۰۰ فرصت شغلی پاسخگوی کارجویان است.
نمایشگاه کار کاپ )کارآفرینی، اشتغال، پیشرفت( توسط آکادمی کاپ با همکاری پارک علم و فناوری دانشگاه 
شهیدبهشــتی در بخش مجازی از ۲۹ بهمن آغاز و تا ۱۶ اســفند ادامه دارد، بخش حضوری هم از ۱۴ الی ۱۵ 
اســفند از ساعت ۹ الی ۱۷ در سالن نمایشــگاهی مرکز همایش های بین المللی دانشگاه شهیدبهشتی برگزار 

می شود .
دبیر اجرایی نخســتین نمایشگاه کار دانشگاه شهید بهشــتی در این خصوص گفت: در این دوره از نمایشگاه 
بیش از ۴۰۰ فرصت شــغلی از حدود ۴۰ شرکت در زمینه های مختلف در وب سایت نمایشگاه ارائه شده است 
که متقاضیان با مراجعه به درگاه اینترنتی نمایشگاه به نشانی www.cupjobexpo.ir می توانند به فرصت 

های شغلی متناسب با خود دسترسی داشته باشند.
علیرضا کیانفر با بیان اینکه نمایشگاه کار می تواند به عنوان واسط ارتباط صنعت و دانشگاه عمل کند، افزود: 
به صورتی که شرکت های مختلف با حضور در نمایشگاه کار بتوانند از تمامی ظرفیت های موجود در دانشگاه 

از جمله ظرفیت ها در زمینه تحقیق و توسعه همچنین در زمینه نیروی انسانی بهره مند شوند.
وی یادآور شد: با توجه به  لزوم ارتباط دانشگاه و جامعه مخاطب کارجوی نمایشگاه کار فقط دانشجویان و فارغ 
التحصیلان دانشگاه شهیدبهشتی نیستند بلکه برگزاری نمایشگاه کار، یکی از خدماتی است که دانشگاه می تواند 

به کارجویان متخصص که در سطح جامعه به دنبال شغل مناسب هستند ارائه کند.
دبیر اجرایی نخســتین نمایشــگاه کار دانشگاه شهید بهشتی خاطرنشــان کرد: نمایشگاه کار دانشگاه شهید 
بهشــتی همچنین شامل رویداد های جانبی آموزشی است به صورتی که چهار پنل جانبی در روز ۱۵ اسفند از 
ســاعت ۹ الی ۱۷ به صورت حضوری در محل برگزاری نمایشــگاه و همچنین چهار رویداد آموزشی به صورت 

مجازی برگزار می شود.

بازار 
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در چهلمین جلسه کمیسیون راهبری اقتصاد دیجیتال؛

وزیر ارتباطات:  رفع موانع اقتصاد دیجیتال 
را با همه ظرفیت ها دنبال می کنیم

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در چهلمین جلســه کمیسیون راهبری 
اقتصاد دیجیتال با اشاره به بندهای قانونی پیش بینی شده در قانون برنامه 
هفتم برای توســعه اقتصاد دیجیتال گفــت: باید با همه ظرفیت برای رفع 

موانع اقتصاد دیجیتال تلاش کنیم.
به گزارش  وزارت ارتباطات، چهلمین جلســه کمیسیون راهبری اقتصاد 
دیجیتال به ریاســت »عیسی زارع پور« وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات 
با حضور اعضای این کمیسیون برگزار شــد و در این جلســه پیش نویس 
آیین نامه اجرایی نحوه فعالیت ســکوها و کســب و کارهای حوزه سلامت 

رقومی مورد بررسی قرار گرفت.
زارع پــور افزود: به همین منظور جلســات کمیسیون راهبری به صورت 
جــدی و منظم باید برگزار شــود و چالش های احصا شــده حوزه اقتصاد 
دیجیتال در دســتور کار قرار گیرد تا این حوزه به جایگاه شایســته خود 

در کشور برسد.
وزیــر ارتباطات با اشــاره به مشــکلاتی که در مدت اخیــر برای برخی 
پلتفرم هــا ایجاد شــده، گفت: نبود قانون در این حــوزه باعث بی انگیزگی 
و نگــرانی مدیران پلتفرم ها و فعالان این حوزه شــده و باید با تدوین لوایح 
قانونی لازم و پیگیری تصویب آنها در مجلس شــورای اسلامی، این حوزه را 

نظام مند کرده و حقوق و تکالیف سکوها و کاربران مشخص کرد.
رئیس کارگروه ویژه اقتصاد دیجیتال دولت با بیان اینکه بر اساس برنامه 
هفتم توسعه در ســال آینده دستگاه ها باید برنامه خود را برای استفاده از 
فناوری های نوین در قالب آیین نامه های پیشــنهادی به دولت ارائه کنند، 
تصریح کــرد: این اتفاق می تواند منجر به ایجاد یک موج گســترده برای 

توسعه اقتصاد دیجیتال و هوشمند سازی در کشور شود.
در این جلســه همچنین رضــا باقری اصل جانشیــن رئیس کمیسیون 
راهبــری اقتصاد دیجیتال و معاون امور دولت، مجلس و اســتان های وزیر 
ارتباطات گزارشی از روند بررسی آیین نامه اجرایی نحوه فعالیت ســکوها و 

کسب وکارها ارائه کرد.
براســاس این گزارش، اعضای حاضر در جلســه نظرات و پیشنهادات 
خــود را درباره پیش نویــس آیین نامه اجرایی نحوه فعالیت ســکوها و 
کســب و کارهای حوزه ســلامت رقومی مطرح کردند و مقرر شــد این 
نظرات در جلســه ای دیگــر به جمع بندی برســد و بــرای تصویب به 

کارگروه اقتصاد دیجیتال ارائه شود.

معاون وزیر جهاد کشاورزی پیش بینی کرد:
تولید 1/8 میلیون تن 

آبزیان در برنامه هفتم توسعه
رییس ســازمان شیلات ایران گفت: تولید یــک میلیون و ۸۰۰ هزار تن 
آبزیان با رویکرد توجه بیشــتر به آبزی پروری در مقایسه با صید در برنامه 

هفتم توسعه پیش بینی شده است.
به گزارش وزارت جهاد کشــاورزی، »سیدحسیــن حسینی« در برنامه 
کمیسیون هــای عالی مدیریت بهره برداری ذخایر آبزیان، به قانون حفاظت 
از منابع آبزیان اشــاره کرد و افزود: با توســعه عمودی و پرورش گیاهان و 

سایر آبزیان، پیکره آبی به مزارع تبدیل می شود.
معاون وزیر جهاد کشــاورزی اظهار داشت: بر اساس سند امنیت غذایی 
در افق ۱۴۱۱ تولید ۲ میلیون و ۶۰۰ هزار تنی آبزیان برنامه ریزی شــده و 

سهم استان ها ابلاغ شده است.
وی با اشاره به ابلاغ سیاســت های کلان توسعه دریامحور و نقش آفرینی 
حوزه شیلات، در راســتای تحقق منویات رهبر معظم انقلاب، تصریح کرد: 
این سیاست ها در ۹ بند و ۳۶ سیاست در ستاد توسعه دریامحور ابلاغ شد و 
توسعه رو به دریا با محورهای رشد تولید، پایداری و تاب آوری و خوداتکایی 

مد نظر قرار گرفت.
حسینی ادامه داد: نقش آفرینی شیلات در حوزه های توسعه کشت گیاهان 
آبزی، جانوران، آبزی پروری، صید و صیادی، بازسازی ذخایر و توسعه کشت 

عمودی و غیره برنامه ریزی شده است.
وی گفت: بهره برداری یک طرفه امکان پذیر نبوده و باید پیکره آبی را به 

مزارع آبزی پروری تبدیل کنیم.
حسینی اضافه کرد: ظرفیت دریا برای تولید نهاده های دامی نباید مغفول 

بماند، زیرا ظرفیت های بسیاری برای تولید گیاهان آبزی وجود دارد.
رییس ســازمان شیلات ایران بر فرهنگ سازی و ارزان سازی آبزیان تاکید 
و تصریح کرد: ســازمان شیلات در انجام دو مقوله فوق نقش آفرینی موثری 

دارد.
وی ادامه داد: علاوه بر توســعه، عامل ســرمایه گذاری در برداشتن سقف 

تولید بسیار موثر است.
افزایش حجم سرمایه گذاری در حوزه شیلات به ۲۰ همت در سال جدید

حسینی از جذب ۱۵ همت )هزار میلیارد تومان سرمایه گذاری( تا پایان 
ســال جاری خبر داد و گفت: در سال آینده، حجم سرمایه گذاری با آورده 

بخش خصوصی به ۲۰ همت خواهد رسید.
وی به تولید و صادرات تشــویق و تاکید و خاطرنشــان کرد: نگاه تولید با 

هدف افزایش صادرات در اولویت قرار گیرد.

سازمان تامین اجتماعی اعلام کرد:
شرکت مقرری بگیران بیکاری در دوره های 

مهارت آموزی الزامی است
اعــلام کرد: شــرکت مقرری بگیران  اجتماعی  تامین  ســازمان 
بیــکاری در دوره های مهارت آموزی ســازمان فــنی و حرفه ای 

است. الزامی 
ســازمان تامین اجتماعی روز چهارشــنبه در اطلاعیه ای تاکید کرد: 
این ســازمان برای اجرای ماده ۹ قانون بیمه بیکاری در زمینه آموزش 
و بازآموزی بیمه شــدگانی که به دلایل غیرارادی کار خود را از دســت 
می دهند، با وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی و سازمان فنی و حرفه ای 

کشور؛ تفاهم نامه سه جانبه امضا کرده است.
در ایــن تفاهم نامه که بــه امضای علی حســن رعیتی فرد معاون 
روابط کار وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، میرهاشــم موســوی 
مدیرعامل ســازمان تأمین اجتماعی و مهرداد عظیمی معاون وزیر و 
رئیس سازمان فنی و حرفه ای کشور رسیده، مقرر شده است سازمان 
فنی و حرفه ای دوره های آمــوزش مهارتی ویژه مقرری بگیران بیمه 
بیکاری را با هدف فراهم آوردن زمینه اشتغال مجدد آنان؛ متناسب  
با فرصت های شــغلی مورد نیاز بازار کار هــر منطقه و نیز تقاضای 

کارفرمایان برگزار کند.
براســاس این گزارش، به موجب ایــن تفاهم نامه ادارات تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی اســتان ها ملزم شده اند مقرری بگیران بیمه بیکاری را که 
حداقــل ۶ ماه از مدت دریافت مقرری بیکاری آنان باقی مانده اســت، 
براســاس سن، جنس، رشته تحصیلی، مهارت و شغل قبلی طبقه بندی 
کرده و متناســب با نیاز بازار کار منطقه و تقاضــای کارفرمایان برای 
نیــروی کار، برای گذرانــدن آموزش های مهارتی به ســازمان فنی و 

حرفه ای معرفی کنند.
از دیگر تعهدات ســازمان تأمین اجتماعی در این تفاهم نامه این است 
که با اخذ مستندات هزینه کرد، هزینه های آموزش فنی و حرفه ای را از 
محل اعتبارات بیمه بیکاری هر ۶ ماه یک بار به حساب سازمان آموزش 

فنی و حرفه ای واریز کند.

خبر... رئیس سازمان برنامه و بودجه:

دولت از تقویت دانشگاه ها حمایت می کند

رئیس ســازمان برنامه و بودجه کشــور با تاکید بر 
اینکه این ســازمان از پیشنهادات دانشــگاه ها برای 
حل مسائل استقبال می کند، گفت: رئیس جمهور بر 
تقویت دانشگاه ها تاکید دارد و دولت از توانمندسازی 

دانشگاه حمایت می کند.
داود منظور روز چهارشــنبه در نشست هم اندیشی 
با روسای دانشگاه های برتر تهران اظهار داشت: رئیس 
جمهور بر تقویت دانشگاه ها تاکید دارند و در سازمان 
برنامه و بودجه براســاس ماموریــتی که داریم تلاش 

می کنیم از این موضوع حمایت شود.
وی افزود: فعالیت دانشــگاه ها در راســتای تربیت 

دانشــجو و اســتاد و تولید علم و دانش اســت و این 
موضــوع ایجاب می کنــد تعامل نزدیکی با رؤســای 
دانشگاه ها داشــته باشیم تا کشور در مسیر پیشرفت 

و رشد شتاب بگیرید.
معــاون رئیس جمهــور تأکید کرد: هــر میزان در 
دانشــگاه ها هزینه کنیم، نوعی سرمایه گذاری است 
و بیشــتر از آنچه در صنایع سرمایه گذاری می شود، 

بازدهی دارد.
منظور در پاسخ به پیشنهاد یکی از دانشگاه ها مبنی 
بر امکان تامین بودجه دانشــگاه بدون وابســتگی به 
بودجــه دولت، گفت: تا آنجایی کــه بتوانیم و اختیار 

داشته باشیم حاضر هستیم حتی به صورت آزمایشی 
کار را جلو ببریم.

وی ادامه داد: مهم این اســت که بر روی مفادی که 
پیشنهاد شده به توافق برسیم.

رئیس سازمان برنامه و بودجه بیان کرد: دانشگاه ها 
در دنیا بخش عمده نیازهای خود را خودشــان تامین 
می کننــد و دولت کمــک کننده آنها اســت، البته 
دانشــگاه ها درآمدهای اختصاصی دارند که سهم آن 

بسیار کم است.
منظور بیان داشــت: دولت منابع محدودی دارد و 
باید همه حوزه ها را پوشــش دهد؛ واقعیت این است 
که منابــع بودجه توان پاســخگویی بــه هزینه های 

جدیدی را ندارد.
وی خطاب به رؤســای دانشگاه گفت: تمایل داریم 
از پیشنهادات به ویژه پیشنهادات دانشگاه ها استفاده 

کنیم.
رئیــس ســازمان برنامــه و بودجه تاکیــد کرد: با 
پیگیری هــای وزیر علوم احکام خوبی در برنامه هفتم 
و لایحه بودجه در حوزه دانشــگاه ها دیده شده است 
که امیدواریم در سال آینده شاهد تحولی در آموزش 

عالی باشیم.
منظور ادامه داد: تلاش کردیم بودجه بخش پژوهش 

و فرهنگی در سال آینده افزایش خوبی داشته باشد.
وی گفت: اگر بتوانیم در موضوعات پالایشــگاهی و 
پتروشیمی که مزیت نسبی کشور است، زنجیره ارزش 
را کامل کنیم می توانیم یک ضرب در ۱۰ می شــود؛ 
متاسفانه وضعیت امروز پتروشیمی و پالایشی ما نوعی 

خام فروشی است.

معاون رئیس جمهور اظهار داشت: اینکه ما چگونه 
باید زنجیر ارزش را کامل و تعداد محصولات را بتوانیم 

متنوع کنیم نیازمند همکاری دانشگاه هاست.
منظور بیان کرد: متاســفانه خام فروشی دردســر 
کمتری دارد و باید به ســمت ایجــاد زنجیره ارزش 
حرکــت کنیــم و باید الزامــات آن فراهم شــود تا 
تولیدکننده به سمت ایجاد زنجیره ارزش حرکت کند

وی ادامه داد: البته صنعــت پالایشی و پتروشیمی 
ما نسبت به ۲۰ ســال پیش پیشرفت بسیاری داشته 
است و امروز صادرات غیر نفتی کشور تقریباً نیازهای 
نیازهــای ارزی کشــور را تامیــن می کند که بخشی 

توسط صادرات پتروشیمی هاست.
رئیس ســازمان برنامه و بودجه گفت: باید با تنوع 
بخشی در تولیدات محصولات و ایجاد زنجیره ارزش 
درآمدهای کشــور را افزایش دهیم کــه در برنامه 
هفتم فصلی تحت عنوان توسعه زنجیر ارزش دیده 
شــده و باید تولیدکننده برای این موضوع تشــویق 

شود.
منظور تاکید کرد: متاسفانه در دولت گذشته افزایش 
هزینه های حقوق و دســتمزد را به شکلی داشتیم که 
منابع لازم برای آن در نظر گرفته نشد، لذا امروز شاهد 

بدهی های انباشته شده هستیم.
نجفی خواه معاون ســازمان برنامه و بودجه نیز در 
ادامه جلسه با اشاره به اینکه موضوع عدم تکامل نظام 
حکمرانی دانشــگاه ها مشــکل اصلی این حوزه است، 
گفــت: پیش بینی های لازم در قانــون برنامه هفتم و 
بودجه ۱۴۰۳ توسط ســازمان صورت گرفته و برای 

سال های آینده بسیار مناسب خواهد بود.

معاون وزیر صمت پیشنهاد داد؛

ایجاد سیستم تهاتر برای رفع موانع صادرات و واردات میان ایران و روسیه

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی خبر داد:

هدف گذاری ایران و عمان برای افزایش تجارت به 4 میلیارد دلار

بانک مرکزی:

نتیجه سیاست تثبیت در شاخص های کلان اقتصادی نمود یافته است

رئیس هیات عامل سازمان گسترش و نوسازی صنایع ایران در دیدار با 
رئیس مرکز صادرات روسیه، راهکارهای گسترش همکاری های صنعتی را 
بررسی کرد و سیستم تهاتر موازی برای صادرات و واردات ماشین آلات و 

تجهیزات صنعتی را پیشنهاد داد.
بــه گزارش ایــدرو، بابک احمدی در این دیدار با اشــاره به تجارب 
همکاری هــای گذشــته در حوزه های مختلف، بر گســترش همکاری 
دوجانبــه در امر صادرات و واردات ماشیــن آلات و تجهیزات صنعتی 

تاکید کرد.
احمدی با اشــاره به مشکلات بانکی و مالی، سیستم تهاتر موازی برای 

صادرات و واردات ماشین آلات و تجهیزات صنعتی را پیشنهاد کرد و گفت: 
بر اساس این مدل سازو کاری تعریف می شود که مشکلات تبادلات مالی 

مرتفع می شود.
احمدی هدف از ارائه این پیشــنهاد را رفع نیازهای صنعتی دو کشــور 
عنوان کرد و ابراز امیدواری کرد این پلتفرم هر چه زودتر عملیاتی شود تا 
با اجرایی شدن زودتر آن، تجار و فعالان اقتصادی و صنعتی نیز علاقه مند 

به مشارکت در این مدل همکاری شوند.
رئیس مرکز صادرات روسیه )آر ای سی( هم در این دیدار با اشــاره به 
شــناخت مشترک دوجانبه، از گســترش همکاری های صنعتی و تجاری 

بین ایران و روسیه در قالب پلتفرم پیشنهادی استقبال کرد و گفت: این 
پیشنهاد به مکانیزم مرکز صادرات روسیه هم نزدیک است.

ورونیــکا نیکیشینا با بیان اینکه مرکز صــادرات روسیه از طریق ایدرو 
اطلاعات لازم از جمله نوع ماشین آلات و تجهیزات و شرکت های ایرانی را 
دریافت خواهد کرد: گفت: تعیین نرخ مبادله روبل و ریال و چرخه زمان 

تسویه حساب از مسائل مهم در بررسی این پیشنهاد است.
رئیس مرکز صادرات روسیه همچنین ابراز امیدواری کرد جزییات این 
پیشنهاد در نشست آتی کارشناسان دو طرف مورد بررسی و مداقه نهایی 

قرار گیرد.

وزیــر تعاون، کار و رفاه اجتماعی از تمایل ایران و عمان برای توســعه 
همکاری ها در حوزه های مختلف ازجمله اســتفاده از نخبگان ایرانی خبر 
داد و گفت: ســال گذشته شاهد رشد ۴۲ درصدی تجارت میان ۲ کشور 
بودیم و می توانیم برای سال آینده حجم تبادلات تجاری ایران و عمان را 

به چهار میلیارد دلار برسانیم.
»سید صولــت مرتضوی« وزیر تعاون، کار و رفــاه اجتماعی جمهوری 
اســلامی ایران ظهر امروز با »محاد بن سعید باعوین« وزیر کار سلطنت 

عمان دیدار کرد.
مرتضــوی در این دیدار که با حضور معاونان وزیر تعاون و هیات همراه 
وزیر کار ســلطنت عمان برگزار شد، اظهار کرد: روابط جمهوری اسلامی 
ایران و عمان تاریخی و همه جانبه اســت و دارای اشتراکات بسیار وسیع 
و مطلوبی هستیم. امیدوارم با توجه به ارتباطات مطلوبی که وجود دارد، 

بتوانیم سطح روابط خود را بیش از پیش افزایش دهیم.
وی افزود: مواضع دولت سلطنتی عمان در عرصه سیاست بین الملل از 
جمله مواضع مســتحکمی در حوزه مردم مظلوم فلسطین دارد برای ما 

شعف برانگیز است.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی تصریح کرد: تاخیر در اتخاذ تصمیمی 
معقول و همه جانبه از ســوی دولت های اســلامی در برخــورد با رژیم 
منحوس صهیونیســتی آینده کشورهای اســلامی را به مخاطره خواهد 

انداخت.
مرتضــوی بیان کرد: روابط بین ایــران و عمان همواره متاثر از عواملی 
مانند نزدیکی جغرافیایی، پیوندهای تاریخی و فرهنگی میان ۲ ملت بوده 
و به همین دلیل همیشــه روابط خوبی را شاهد بودیم مانند تعاملاتی که 
در ســفر رئیس جمهور ایران به عمان در تیرماه ۱۴۰۱ و سفر »سلطان 

هیثم بن طارق« به ایران در تیرماه ۱۴۰۲ صورت گرفته است.
وی تاکید کرد: حضور وزیر کار سلطنت عمان در ایران نشان از تمایل 
هر ۲ کشور برای توسعه همکاری ها دارد. می توانیم در حوزه های بسیاری 

مانند ســاماندهی نیروی کار، اســتفاده از نخبگان ایرانی در بخش های 
مختلف و اســتفاده از ظرفیت های نیروی کار ۲ کشــور همکاری هایی را 

داشته باشیم.
وزیــر کار گفت: مدت ها تحریم های ظالمانــه بسیاری علیه ایران انجام 
شــد، اما جوانان ما توانستند این مشکلات را با تکیه بر دانش و توان خود 
پشــت سر بگذارند. آمادگی داریم که تجربیات چند ساله خود را صادقانه 

در اختیار مردم و سلطنت عمان قرار دهیم.
مرتضوی ادامه داد: در ســال گذشته شــاهد رشد ۴۲ درصدی تجارت 
میان ۲ کشــور بودیم، اما فکر می کنم می توانیم برای ســال آینده حجم 

تبادلات تجاری بین ۲ کشور را به چهار میلیارد دلار برسانیم.
وی گفت: در ۲ روز گذشــته از بخش های مختلف وزارت تعاون بازدید 
کردیــد و ما این آمادگی را داریم که در خصوص تمام فعالیت های حوزه 

تعاون به تفاهمات حداکثری دست یابیم.
وزیر تعاون بیان داشت: وزارت کار مجموعه متنوعی از فعالیت ها مانند 
رفاه اجتماعی، آموزش های فنی و حرفه ای، معدن، فولاد، صنعت لاستیک 
و سیمــان و تولید دارو را مدیریت می کند؛ همچنین ۱۲ درصد از اقتصاد 
کشور در این وزارتخانه تمشیت می شود. در حوزه بانکداری ۲ بانک بزرگ 
سراسری تحت مدیریت این وزارتخانه و رسیدگی به امور بازنشستگان نیز 

برعهده این وزارتخانه است.
مرتضوی اضافه کرد: راهبرد جمهوری اســلامی ایران بر تعامل بیشــتر 
با کشــورهای منطقه خصوصاً کشــور دوست و همســایه عمان است و 
امیدواریــم در بخش های مختلف بتوانیم ایــن همکاری را پیش ببریم و 
نیز ســفیر عمان در ایران شــرایط حضور دیگر وزرای عمان در ایران را 

فراهم کند.
زمینه همکاری میان ایران و عمان فراهم است

»محاد بن ســعید باعوین« وزیر کار ســلطنت عمان نیز در ادامه این 
دیدار گفت: از روزی که وارد ایران شدیم شاهد حسن استقبال و میزبانی 

ســخاوتمندانه شما بودیم. درباره اشاره ای که به مساله فلسطین داشتید 
باید بگویم که این موضعی است که تمام کشورها باید آن را اتخاذ کنند 

تا عدالت برای تمام برادران و خواهران فلسطینی برقرار شود.
باعوین افزود: همکاری و چشــم اندازهای بسیاری در امور اقتصادی 
و اجرایی هر دو کشــور نهفته اســت که می توانیم آن ها را به مرحله 
انجام برســانیم. زمینه همکاری در حوزه هایی مانند کسب وکار، رفاه 
اجتماعی و مسائلی مانند آن فراهم است که می توان آنها را به صورت 
عملی پیاده کنیم یا بــه تبادل تجربیات خود بپردازیم و ظرفیت های 
کاری را ارتقا دهیم که این اقدام به توســعه ظرفیت نیروی انســانی 

منجر می شود.
در ادامه »ابراهیم بن احمد المعینی« ســفیر سلطنت عمان در 
تهران گفت: از زمان تعیین من به عنوان ســفیر ســلطنت عمان 
۲ نشســت در این وزارتخانه برگزار شــده و به صورت  در ایران 
فــراوان در خصــوص زمینه های همکاری صحبــت کردیم و این 
۲ نشستی است که پیش از  نشســت برای به ثمر نشــاندن نتایج 

است. شده  برگزار  این 
وی تاکید کرد: در نشست های گذشته مسائل نظری بررسی شد و من 
با فعالیت های این وزارتخانه آشــنا و متوجه شدم فرصت های فراوانی در 
حوزه انتقال تجربیات مربوط به کســب و کار میان دو کشور وجود دارد. 
توافق محوری و بزرگی در زمینه روابط میان جمهوری اســلامی ایران و 
سلطنت عمان وجود دارد که مربوط به همکاری و تبادل تجربیات است. 
در ســلطنت عمان در حوزه ساماندهی کسب و کارها فعالیت های زیادی 
انجام دادیــم و امیدواریم با توافقاتی که در این ســفر صورت می گیرد، 

ساماندهی بیشتر در بازار کار را شاهد باشیم.
ســفیر عمان در تهران گفت: در تمام نشســت ها عنوان کردم که من 
ســفیر عمان هســتم اما ماموریت من برآورده کردن خواسته های هر ۲ 

کشور است و نه فقط عمان.

بانک مرکزی اعلام کرد: ماحصل اقدامات دولت و بانک مرکزی در زمینه مدیریت 
بازار ارز و کنترل رشد نقدینگی طی یک سال و نیم گذشته و علی الخصوص پس 
از اجرای سیاست های تثبیت اقتصاد کلان، در تحولات نرخ تورم و رشد اقتصادی 
عینیت یافته و عملکرد ارقام تورم و رشد طی ماه های سپری شده از سال جاری 

نیز موید برقراری ثبات نسبی در عملکرد کلان اقتصادی کشور است.
بانک مرکزی پس از انتشــار گزارشی در روزنامه خراسان با عنوان »وضعیت 
قرمز حساب سرمایه در نیمه نخست ۱۴۰۲« در تاریخ ۲۸ بهمن ماه ۱۴۰۲ در 
آن روزنامه و طرح مواردی درباره آمار و ارقام بخش خارجی اقتصاد، توضیحاتی 

در این رابطه ارائه کرد. مشروح این توضیحات به شرح زیر است:
ابتدا لازم به اشــاره اســت که ارقام جدول تراز پرداخت ها در ذیل دو بخش 
اصلی  حساب جاری  و  حساب مالی و سرمایه  دارای ماهیت حسابداری بوده 
و علائــم مثبت و منفی ارقام، تعبیر و تفسیر خاص خود را دارد. ارقام حســاب 
مالی و سرمایه انعکاس مالی رویدادهایی است که در ذیل حساب جاری محقق 
می گردد. بنابراین وقتی اقتصاد دارای مازاد در حســاب جاری اســت این مازاد 
می تواند موجب افزایش سپرده و نقود نزد بانک ها و سایربخش های اقتصاد گردد 
یا این که به شکل اعتبارات تجاری اعطایی به دنیای خارج )ناشی از وقفه زمانی 
بیــن زمان صادرات کالا و موعد وصول عواید نــاشی از صادرات( در ارقام ذیل 

حساب مالی انعکاس یابد.

همــه این اقلام با علامت منفی در ذیل حســاب مالی و ســرمایه جدول تراز 
پرداخت هــا منعکس می گردد و چون خالص این رقم با علامت منفی نشــان از 
افزایش خالص مطالبات از دنیای خارج اســت، تلقی رقم منفی حساب مالی و 
ســرمایه به عنوان فرار سرمایه از کشور صحیح نمی باشد. البته نمی توان خروج 
سرمایه به شــکل خرید املاک و مستغلات در خارج از کشور که طی سال های 
اخیر تشــدید شــده و برآورد ارزش آن در ذیل پرداخت های حســاب سرمایه 
منعکس می گردد را نادیده گرفت.در گزارش منتشرشده تفاوت بین نرخ ارز در 
بازار رسمی و غیررسمی و روند رو به افزایش مهاجرت به خارج از کشور عنوان 
عوامل تشدیدکننده خروج ســرمایه از کشور عنوان گردیده است. بدون تردید 
مهاجرت یکی از عوامل اثرگذار بر جریانات سرمایه و کالا بین کشورها می باشد 
اما این که خروج ســرمایه به تفاوت نرخ های ارز بین بازار رســمی و غیررســمی 
نســبت داده شده جای بحث و بررسی دارد.در خصوص تفاوت بین نرخ های ارز 
در بازار رسمی و غیررسمی لازم به اشاره است که نرخ های ارز در بازار غیررسمی 
چون تســویه کننده معاملات غیرمجاز ارز هستند، از یک سو به واسطه تحمیل 
هزینه های مبادله، در مقایسه با نرخ های بازار رسمی بالاتر بوده و از سوی دیگر 
چون به شــدت تحت تاثیر انتظارات و جو روانی قرار دارد با التهاب و نوســان 
بالاتری همراه است. این در حالی است که نرخ ارز در بازار رسمی، متاثر از عوامل 
بنیادی تعیین کننده تحولات نرخ ارز اســت و به صورت توافق بین خریداران و 

فروشندگان ارز به دست آمده و شامل هزینه های نقل و انتقال غیرمجاز ارز نیز 
نمی شــود و طبیعتاً نرخ های آن نیز پایین تر است و نتیجه تصمیم گیری فعالان 
اقتصادی با نظر داشتن عوامل میان مدت و بلندمدت است.در ارتباط با این نکته 
که علت فرار سرمایه اختلاف بین نرخ های ارز در بازار رسمی و غیررسمی عنوان 
شده لازم به اشاره است که با توجه به این که کارگزاران اقتصادی ثروت خود را با 
هدف حداکثر کردن بازدهی تعدیل شده با ریسک، به خرید دارایی های گوناگون 
اختصاص می دهند، عوامل موثر بر خروج سرمایه از کشور را می توان در چارچوب 
عوامل موثر بر ریسک و بازدهی نسبی دارایی های داخلی و خارجی توضیح داد.

تحت این شــرایط، آنچه تقاضای خروج سرمایه را افزایش می دهد نه کاهش 
بازده دارایی های داخلی بلکه بسیاری از متغیرهای دیگری اســت که عموماً به 
کلیت وضعیت فعلی و انتظاری فضای سیاسی - اجتماعی  - اقتصادی کشــورها 
ارتباط می یابد؛ به گونه ای که تقاضاهای خروج ســرمایه حتی در برخی مواقع 
می تواند با هدف انتقال سرمایه به فضایی باثبات تر و کم ریسک تر، مستقل از بازده 
دارایی های داخلی شــکل گیرد. در این راستا، از جمله مهم ترین عوامل موثر بر 
خروج ســرمایه می توان به بی ثباتی اقتصاد کلان، عدم اطمینان های اقتصادی و 
بی ثباتی ها و ریسک های سیاسی، وجود تحریم های شدید مالی و اقتصادی و افت 
سرمایه گذاری خارجی به دلیل ریسک های بالا و نبود مسیرهای قانونی برای نقل 

و انتقال اصل و فرع سرمایه های خارجی و ... اشاره نمود.

اقتصاد
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وزیر نفت خبر داد:

امضای 15 سند همکاری 
بین ایران و روسیه

وزیر نفت از امضای تفاهمنامه ۱۵ سند مشتمل بر ۱۱ محور همکاری 
بین ایران و روسیه در هفدهمین اجلاس کمیسیون مشترک دو کشور 

خبر داد.
جواد اوجی در هفدهمین اجلاس کمیسیون مشــترک همکاری های 
ایران و روسیه گفت: از دولت روسیه و آقای نواک معاون نخســت وزیر 
روسیه تشــکر می کنم که در این اجلاس حضــور پیدا کردند، در ابتدا 

جنایات رژیم غاصب صهیونیستی را محکوم می کنم.
وی افــزود: اکنون فضای همکاری ایران و روسیه در بالاترین ســطح 

قرارداد و تصمیمات زیر نظر مستقیم روسای جمهور دو کشور است.
وزیر نفت گفت: به عنوان رئیس کمیسیون مشــترک ایران و روسیه 
اعتقاد دارم که دوستی دو کشور اکنون بیشتر از هر زمان دیگری بوده 
و این موضــوع را از افزایش صادرات ایران به روسیه چه از لحاظ وزنی 

چه از لحاظ ارزشی می توان درک کرد.
اوجی با اشــاره به حجم چند ۱۰ میلیــارد دلاری بازار روسیه افزود: 
هر چند دو کشــور از اولین شرکای یکدیگر هستند اما در بازار یکدیگر 

حضور کم رنگی دارند و این موضوع نیز باید مورد بررسی قرار گیرد.
وی ادامــه داد: روسیه یــکی از بزرگ ترین صادرکنندگان محصولات 
کشاورزی محسوب می شود و ایران نیز واردکننده محصولات کشاورزی 
اســت از این رو می توانیم از این فرصت برای افزایش تجاری اســتفاده 

کرد.
رییس کمیسیون مشــترک ایران و روسیه افــزود: تفاهم هایی را در 
حوزه های سیاسی، اقتصادی حمل و نقل و غیره به امضا رسانده ایم که 
از جمله آنها همکاری در حوزه نفت و گاز و اجرای تفاهمنامه های قبلی 
اســت، این در صورتی اســت که روس ها پیش از این در هشت میدان 

حضور داشتند که برخی آنها به بهره برداری رسیده است.
وی افــزود: دومین مورد حوزه توجه بــه تبدیل ایران به هاب گازی، 
پتروشیمی، ترانزیت و ســواپ نفتی است. سومین مورد در حوزه مانع 

زدایی در حوزه پولی و بانکی دو کشور است.
اوجی ادامه داد: چهارمین مورد، تعامل دو کشــور با عنایت به مراکز 
تجاری خود و ســایر کشــورها اســت. پنجمین مورد، تعامل در حوزه 
کشاورزی و ششمین مورد تعامل در حوزه حمل و نقل، خودرو، واگن، 

توربین و ژنراتور است.
وی افزود: هشــتمین مــورد قرارداد تجاری در حوزه قرارداد رشــت 
- آســتارا بوده و هشتمین مورد آن، برقی ســازی راه آهن گرمسار و 

اینچه برون است.
وزیــر نفت افزود: نهمیــن مورد آن رفع موانع گمــرکی و دهمین و 
یازدهمین به ترتیب رفع مشکلات نیروگاه سیراف و توسعه همکاری های 

صلح آمیز هسته ای و فضایی است.

سرپرست سازمان 
خصوصی سازی منصوب شد

وزیر امور اقتصــادی و دارایی طی حکمی ابراهیم بازیان را به عنوان 
سرپرست سازمان خصوصی سازی منصوب کرد.

به گزارش ایرنا، در حکم سید احسان خاندوزی خطاب به بازیان آمده 
اســت: نظر به ســوابق و تجربیات جنابعالی ضمن تشکر از آقای میثم 
پیله فروش در دوره تصدی سرپرســتی ســازمان خصوصی سازی، به 
موجب این حکم به عنوان سرپرست سازمان خصوصی سازی منصوب 
می شــوید. انتظار می رود تمام مســاعی خود را با همفکری و همدلی 
مجموعه همکاران آن سازمان به منظور انجام وظایف قانونی محوله به 

کار گیرید.
در این حکم تصریح شده است: همکاری و همدلی و همراهی در این 
مسوولیت دسته جمعی، پیش شرط موفقیت است. امید است با اتکال 
به خداوند متعال و اهتمام به عدالت محوری، انقلابی گری، مردم داری، 
پاکدستی، فسادســتیزی و قانون مداری در تحقق اهداف دولت و حل 

مشکلات مجدانه بکوشید.
ابراهیم بازیان دارای مدرک مهندسی عمران از دانشگاه تبریز و دانش 
آموخته مقطع کارشــناسی ارشــد و دکترا در رشته مدیریت راهبردی 
است و در سوابق وی مسوولیت هایی همچون مدیرعامل شرکت سرمایه 
گذاری تامین اجتماعی )شستا(، مدیرعامل و عضو هیئت  مدیره مجتمع 
اقتصادی کمیته امداد امام خمینی)ره(، مدیرعامل شــرکت ســرمایه  
گذاری خانه  ســازی ایران )تامین اجتماعی(، ســه دوره متوالی عضو 
شورای شهر ارومیه، شهردار ارومیه، مشاور رئیس و مدیرکل دفتر تامین 
مسکن و ساختمان کمیته امداد امام خمینی )ره(، و نایب رئیس هیئت 

مدیره موسسه املاک و مستغلات تامین اجتماعی مشاهده می شود.

حجم معاملات قراردادهای 
گواهی ظرفیت به 2300 مگاوات رسید

مجموع حجــم معاملات قراردادهای گواهی ظرفیت در بورس 
انرژی، از ابتدای راه اندازی بازار گواهی ظرفیت )۱۳۹۸( تا پایان 

بهمن ۱۴۰۲ به ۲۳۰۰ مگاوات رسید.
به گزارش شرکت مدیریت شبکه برق ایران، بر اساس گزارش 
معاونت بازار برق ایران، تاکنون ۳۶۴ مشــترک بالای ۵ مگاوات 
برای دریافت گواهی ظرفیت به شرکت بورس انرژی معرفی شده 
که در پی آن ۷۵۰ معامله در تالار معاملات اوراق گواهی ظرفیت 

بورس انرژی انجام شده است.
ارزش مجموع معاملات انجام شــده در تــالار معاملات اوراق 
گواهی ظرفیت بــورس انرژی تاکنون حــدود ۵۹ هزار و ۶۳۵ 
میلیارد ریال و حداکثر قیمت معامله شده در این بازار برابر ۹۴ 

میلیون و ۵۹۰ هزار ریال بر کیلووات بوده است.
تاکنون ۴۹۴۳ مگاوات درخواست خرید اوراق گواهی ظرفیت 
توسط مشترکان بالای ۵ مگاوات از طرف شرکت مدیریت شبکه 
بــرق ایران به بــورس انرژی معرفی شــده و در پایان بهمن ماه 
۱۴۰۲ به میــزان ۱۵۶۴ مگاوات گــواهی ظرفیت برای عرضه 

وجود دارد.
در بهمن ماه ســال جاری، به تعــداد ۱۹ معامله اوراق گواهی 
ظرفیــت با حجم ۱۸ مگاوات و باارزش یک هزار و ۶۶۵ میلیارد 

ریال انجام شده است.
گواهی ظرفیت سندی است قابل معامله که با اجازه وزارت نیرو 
مبتنی بر ایجاد ظرفیت نیروگاهی قابل اتکای جدید و یا کاهش 

قدرت قراردادی مشترکان موجود صادر می شود.
واحــد گواهی ظرفیت کیلووات بوده که معرف تعهد تدارک 
یــک کیلووات ظرفیت مطمئن نیــروگاهی به مدت نامحدود 

است.

مجری طرح اپراتور هوشمند انرژی اعلام کرد؛خبر...

برخورد قانونی با مزارع استخراج رمزارز غیرمجاز
مجری طرح اپراتور هوشــمند انــرژی گفت: مزارع 
اســتخراج رمزارز که یک یا چند مورد از موارد الزامی 
را رعایت نکنند، مطابق قانون با آنها برخورد شــده و 
جرایم بسیار ســنگینی از جملــه ضبط ماینرها، اخذ 
هزینــه برق تا ۱۰۰ برابر قیمت برق یارانه ای و حبس 

تعزیری برای متخلفین و مجرمان اعمال خواهد شد.
به گزارش وزارت نیرو، محمد خدادادی خاطرنشان 
کرد: اســتخراج رمزارزها با استفاده از تعرفه های برق 
یارانه ای اعم از تعرفه برق خانگی، صنعتی، کشاورزی 
و تجاری غیرقانونی اســت و در ایام اوج مصرف باعث 
افزایــش احتمال خامــوشی صنایع می شــود و این 
موضوع به تورم و بیکارشده هموطنان شاغل در صنایع 

مختلف دامن می زند.
وی ادامــه داد: ماینرهای غیرمجــاز منجر به افت 
شاخص های کیفی برق شده و احتمال سوختن لوازم 
الکتریکی همسایگان را به شدت افزایش می دهد. علاوه 
بر این، به دلیل عدم رعایت مســائل ایمنی، استفاده 
غیرمجــاز از ماینرهــا بعضاً می توانــد منجر به ایجاد 

آتش سوزی های گسترده شود.
مجری طرح اپراتور هوشــمند انــرژی در ارتباط با 
مراکز قانونی اســتخراج رمزارز، گفــت: مراکز قانونی 
اســتخراج رمزارزها، مراکزی هســتند کــه از وزارت 

صمت جواز تأسیــس و پروانه بهره بــرداری دریافت 
می کنند، اســتاندارد اجبــاری ۲۲۸۰۰ در خصوص 
نصب برچســب انرژی بــر روی هر ماینــر را رعایت 
می کنند، نسبت به ثبت مشخصات ماینرهای خود در 

سامانه جامع تجارت و دریافت کد رهگیری یکتا برای 
هر ماینر اقــدام می کنند و از تعرفه های برق یارانه ای 

سوءاستفاده نمی کنند.
خدادادی بیــان کرد: این مــزارع می توانند آزادانه 
نسبت به فعالیت خود اقدام کرده و در صورت استفاده 

از رمزارز حاصل از استخراج برای واردات سایر کالاها 
و خدمات از مشــوق های قانونی نیز برخوردار خواهند 
شــد. همچنین در صورت تأمین برق از تابلوی ســبز 
بورس انــرژی، جریان برق آنها حتی در فصول گرم و 

سرد سال قطع نمی شود.
وی ادامــه داد: اما مزارعی کــه یک یا چند مورد از 
موارد اعلام شده را رعایت نکنند، مطابق قانون با آنها 
برخورد شــده و جرایم بسیار سنگینی از جمله ضبط 
ماینرها، اخــذ هزینه برق تــا ۱۰۰ برابر قیمت برق 
یارانــه ای و حبس تعزیری برای متخلفین و مجرمین 

اعمال خواهد شد.
مجری طرح اپراتور هوشمند انرژی خاطرنشان کرد: 
مزارع قانونی اســتخراج رمزارز با هر قدرت انشعاب، 
می توانند نســبت به خرید برق از تابلوی سبز بورس 
انــرژی اقدام کنند. در این حالــت، برق موردنیاز این 
مــزارع در همه ایام ســال تأمین شــده و مشــمول 
محدودیت هــای مدیریت مصرف در ایام پیک گرما و 
یا ایام سرد ســال که محدودیت در تأمین گاز وجود 

دارد نمی شوند.
وی گفت: این روش، به همراه روش استفاده از گاز 
فلر، پایدارترین و قابل اتکاترین شیوه برای تأمین برق 

موردنیاز جهت استخراج رمزارزها در کشور است.

کارگاه آمــوزشی» نحوه انجام ثبت ســفارش ویژه 
محصولات دانش بنیان« با هدف افزایش توانمندی های 

شرکت های دانش بنیان در حوزه صادرات برگزار شد.
به گزارش ســازمان توســعه تجارت ، دفتر صادرات 
محصــولات دانش بنیان و خدمــات فنی و مهندسی 
سازمان توسعه تجارت ایران با همکاری معاونت علمی، 
فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری، کارگاه 
آموزشی »نحوه انجام ثبت ســفارش ویژه محصولات 
دانش بنیان« را با حضور نرگس باقری، مدیر کل دفتر 
مقررات صادرات و واردات و کارشناسان سامانه جامع 

تجارت برگزار کرد.

در همین رابطــه لیلا صادقی، رییــس اداره دانش 
بنیان دفتر محصــولات دانش بنیان و خدمات فنی و 
مهندسی سازمان توســعه تجارت، گفت: این کارگاه 
آموزشی سومین نشست آموزشی است که گروه دانش 
بنیان در ســال جاری با هدف افزایش توانمندی های 

صادراتی شرکت های دانش بنیان برگزار کرده است.
صادقی با اشــاره بــه اهداف برگــزاری این کارگاه 
آموزشی، تصریح کرد: هــدف افزایش توانمندی های 
شرکت های دانش بنیان در حوزه صادرات است و در 

این راه نهایت تلاش خود را خواهیم کرد.
رییس اداره دانش بنیان دفتر محصولات دانش بنیان 

و خدمات فنی و مهندسی ســازمان توســعه تجارت 
ادامه داد: توانمندســازی صادراتی برای شرکت های 
دانش بنیــان از اهمیت بسیاری برخوردار اســت و بر 

رشد و توسعه آنها تأثیر مستقیم خواهد گذاشت.
به گفته وی؛ توانمندسازی به شرکت های دانش بنیان 
امکان می دهد تا بــه بازارهای جدید و بین المللی راه 

پیدا کنند و بازارهای بیشتری را تصاحب کنند.
رییس اداره دانش بنیان دفتر محصولات دانش بنیان 
و خدمات فنی و مهندسی ســازمان توسعه تجارت با 
تاکید بر اینکه توانمندسازی به افزایش درآمدها ختم 
خواهد شــد، افزود: ورود به بازارهــای جهانی باعث 

افزایش فروش، درآمدها و ســودآوری شــرکت های 
دانش بنیان می شود. همچنین تبادل دانش و فناوری 

از جمله موارد دیگر مطرح شده است.
صــادقی ادامه داد: بــا ورود به بازارهــای خارجی، 
شرکت های دانش بنیان امکان تبادل دانش و فناوری 
با سایر کشــورها را دارند. این امر باعث بهبود سطح 

دانش و افزایش توانایی نوآوری آنها می شود.
به گزارش ایرنا، در این کارگاه کارشناســان سامانه 
جامــع تجارت، فرآیند ثبت کالا تا ثبت ســفارش در 
سامانه را برای فعالان شرکت های دانش بنیان توضیح 

و تشریح کردند.

یک مقام مسئول سازمان توسعه تجارت خبر داد:

افزایش توانمندی های صادراتی دانش بنیان ها

وزیر نیرو از آمادگی شرکت های ایرانی برای حضور 
و فعالیت در پروژه های کشــور تاجیکســتان خبر داد 
و گفت: خدمات شــرکت های ایرانی در تمام حوزه ها 
به ویــژه در حــوزه توربین های بــزرگ و بخش های 

تکنیکی قابل ارائه است
به گزارش وزارت نیرو، علی اکبر محرابیان در نشست 
پیگیری مفاد ســند همکاری های مشــترک ایران و 
تاجیکستان که به صورت مجازی برگزار شد، پیگیری 
مفاد ســند همکاری های مشترک ایران و تاجیکستان 
در شــانزدهمین کمیسیون مشترک دو کشور را مورد 

تأکید قرارداد.
ویدئوکنفرانسی  به صــورت  این نشســت که  در 
برگــزار شــد، محرابیــان از تلاش هــای دولــت 
جمهوری تاجیکســتان برای برگزاری شانزدهمین 

ایران و  اســلامی  اجــلاس کمیسیون جمهــوری 
جمهــوری تاجیکســتان در دوشــنبه و برپــایی 
نمایشــگاه ایران ساخت که دســتاوردهای خوبی 

کرد. تقدیر  گذاشت،  نمایش  به  را 
وی با اشــاره به بازدید از پروژه راغون در ســفر به 
تاجیکستان ادامه داد: پروژه ارزشمندی در کل منطقه 
در حال انجام اســت. این سد با حجم آب ۱۴ میلیارد 
مترمکعــب، ۳۶۰۰ مگاوات نیــروگاه و ۱۰۰ کیلومتر 
تونل به عنوان مرتفع ترین ســد جهان در دست ساخت 
است و شــرکت های متعدد و فعال ایرانی نیز در این 

پروژه مشغول به کار هستند.
وزیر نیرو آمادگی شــرکت های ایــرانی برای حضور 
و فعالیت در پروژه های کشــور تاجیکســتان را مورد 
تأکید قرارداد و گفت: خدمات شــرکت های ایرانی در 

تمام حوزه هــا به ویژه در حــوزه توربین های بزرگ و 
بخش های تکنیکی قابل ارائه است و می توان با استفاده 
از توان شــرکت های فعال در این پروژه و حضور دیگر 
شــرکت های توانمند ایرانی به تکمیل پروژه ســرعت 

بیشتری بخشید.
نیروگاه سنگ توده ۲ و احداث نیروگاه خورشیدی در 
منطقه واروخ از دیگر محورهای موردبحث در نشست 
وزیران نیرو و انرژی دو کشور ایران و تاجیکستان بود 

که موردبحث و تبادل نظر قرار گرفت.
دلیر جمعه، وزیر انرژی و ذخائر آبی تاجیکستان نیز 
با بیان اینکه بررسی موارد سند و قابلیت اجرایی بودن 
آن بعد از امضای سند شانزدهمین کمیسیون مشترک 
ایران و تاجیکســتان در اولویت اســت، درخواســت 
پیگیری قرارداد سنگ توده دو و بازپرداخت مطالبات 

شــرکت های ایرانی، احداث نیــروگاه خورشیدی در 
منطقه واروخ و همکاری های لازم جهت تأمین سوخت 
جهت راه اندازی پالایشگاه دنغره در تاجیکستان را در 

کمیسیون مطرح کرد.
شانزدهمین اجلاس کمیسیون مشترک همکاری های 
اقتصادی، تجاری و علمی جمهوری اســلامی ایران و 
جمهوری تاجیکســتان و نیز نمایشــگاه ایران ساخت 
برای تبادل اطلاعات، برقراری ارتباطات تجاری جدید، 
افزایــش توانمندی کســب وکار و آشــنایی با آخرین 
دستاوردهای شــرکت های ایرانی در دی ماه امسال به 
میزبانی وزارت انرژی و ذخایر آبی تاجیکستان در شهر 
دوشنبه برگزار شــد که به عنوان نمایش برای توسعه 
صادرات و تبادل تجارب با کشــور تاجیکســتان بوده 

است.

 وزیر نیر خبر داد:

آمادگی شرکت های ایرانی برای حضور در پروژه های تاجیکستان

شواهد و آمارها نشان می دهد ایران از صادرکننده بنزین در 
حال تبدیل شدن به یک واردکننده است و با این روند به نظر 
می رســد در سال آینده به واردات نزدیک به ۴ میلیارد دلاری 

بنزین نیاز باشد.
وضعیت سال ۱۴۰۲ با ســال های دیگر متفاوت بود؛ حجم 
زیادِ خودروها در سطح شهرها، مصرف بی رویه بنزین، ترافیک 
شــدید، آلودگی هوا و... سبب رشد مصرف بنزین و سر به سر 
شدن میزان تولید و مصرف شده است و حتی در برخی مواقع 

از سال جاری نیز مصرف از تولید پیشی گرفت.
رشد مصرف بنزین در ایران به یک بحران تبدیل شده است، 
اما مســئولان معتقدند که فعلاً نیازی به واردات بنزین نیست؛ 
این در حالی اســت که دولت سیزدهم برای افزایش ظرفیت 
تولیــد فرآورده های نفــتی ازجمله بنزین اقدامــاتی ازجمله 
ساخت پالایشــگاه های جدید را در دستور کار خود قرار داده 

است.
مصرف روزانه ۱۳۲ میلیون لیتر بنزین در تعطیلات اخیر

جواد اوجی وزیر نفت روز دوشــنبه هفته جاری به افزایش 
مصرف روزانه بنزین در ایام تعطیلات اخیر اشاره کرد و گفت: 
مصرف بنزین کشــور به ۱۳۲ میلیــون لیتر در روز رسید و با 
وجود ســرمای شدید در کشور در روزهای اخیر هیچ یک از ۴ 
هزار و ۲۰۰ جایگاه عرضه ســوخت مایع کشور دچار اختلال و 

کمبود سوخت نشد.
رشــد مصرف بنزین در تعطیلات اخیر به ۱۳۲ میلیون لیتر 

یک رکورد در مصرف این فرآورده نفتی محسوب می شود.
جلیل ســالاری معاون وزیر نفت در امــور پالایش و پخش 
فرآورده های نفتی، با بیان اینکه در حال حاضر تولید و مصرف 
بنزین کشــور سربه سر و معادل هم است، گفت: »برای تعیین 
میزان واردات بنزین باید ببینیم شــرایط آینده به چه صورت 

است.«
جعفــر ســالاری نســب مدیرعامل شــرکت مــلی پخش 
فرآورده هــای نفتی نیــز با بیان اینکه میــزان کنونی مصرف 
بنزین در حــال حاضر ۱۱۵ میلیون لیتر اســت، اظهار کرد: 
»به دلیل تقارن عید نوروز با ایام ماه رمضان هنوز مشــخص 
نیســت که چه میزان مصرف افزایش پیــدا کند. هفته آینده 
می تــوان در این خصوص نظر داد. میزان ذخایر کافی اســت 

و مشکلی نیست.«
بنا بر گفته مدیرعامل شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی، 
هرچند که مصرف بنزین حدود ۱۲ تا ۱۳ درصد رشــد کرده 
اســت، اما در حال حاضر واردات بنزین در دستور کار نبوده و 
تمامی بنزین موردنیاز کشــور از پالایشگاه های داخلی تحویل 

گرفته می شود.
احتمال واردات بنزین برای سال ۱۴۰۳ چقدر است؟

جلیل سالاری معاون وزیر نفت، در خصوص وضعیت واردات 
بنزین گفته بود: »واردات بنزین بســتگی بــه میزان مصرف 
بنزیــن دارد و همچنین بســتگی به ایــن دارد که چه مقدار 
خودرو به ناوگان حمل ونقل کشــور افزوده شود و در حالی که 
۵۵ درصد خودروهای در حال تردد در کلان شــهرها فرسوده 
هستند، به این بستگی دارد که چقدر در زمینه از مدار خارج 
شدن خودروهای فرســوده اقدام شــود و ناوگان حمل ونقل 
نوســازی شود که تمامی این مســائل به میزان مصرف بنزین 

مرتبط است.«
آن طور که معاون وزیر نفت درباره وضعیت تولید بنزین در 
کشور گفته است، با تکمیل بخشی از طرح های توسعه کیفی 
پالایشگاه آبادان حدود یک تا ۲ میلیون لیتر به تولید بنزین تا 
پایان سال جاری افزوده خواهد شد؛ همچنین با به مدار آمدن 
بخــشی از افزایش ظرفیت پالایشــگاه اصفهان ۲ تا ۳ میلیون 

لیتر هم به ظرفیت تولید بنزین اضافه می شود.
ســالاری اعلام کرد: »با توجه به اینکه تعمیرات اســاسی 
در پالایشــگاه های کشــور پیش بینی شــده، مثلاً پالایشگاه 
ســتاره خلیج فارس از ابتدای این ماه به مدار بهره برداری 
بازگشــته و یکی از واحدهای پالایشگاه ستاره خلیج فارس 
به صورت کامل تعمیرات اســاسی آن انجام شده و شرایط 
بقیه پالایشــگاه ها نیز مساعد اســت؛ امیدواریم با تولیداتی 

که در حوزه پالایشگاهی داریم بتوانیم شرایط تأمین بنزین 
را تثبیت کنیم.«

واردات بنزین چقدر خرج روی دست دولت می گذارد؟
هرچند که در حال حاضر بنزین کافی برای عرضه در کشور 
وجود دارد و مشکلی در این زمینه نیست، اما وضعیت مصرف 
به گونه ای است که نمی توان به همین میزان تولید اکتفا کرد. 
همیــن اتفاق، نگرانی ها را بــرای واردات بنزین قوت بخشیده 
اســت، اما اگر ایران ناچار به واردات بنزین شــود، چقدر باید 

هزینه کند؟
هاشم اورعی استاد دانشگاه صنعتی شریف، معتقد است که 
با ادامه روند کنونی، ایران برای تامین سوخت مورد نیاز کشور 

با چالش جدی مواجه می شود.
وی افزود: آمار مصرف بنزین در ایران نشان می دهد که در 
۶ ماهه اول ســال ۱۴۰۲ متوسط مصرف به ۱۱۶ میلیون لیتر 
رسید و بدتر اینکه ایرانیان نســبت به مدت مشابه سال قبل 

۱۳.۵ درصد افزایش مصرف بنزین داشته اند.
اورعی گفــت: با ایــن روند و طبق اعلام شــرکت پالایش و 
پخش متوســط تولید ۱۱۵ میلیون لیتر اســت و پیش بینی 
می شود به طور متوسط روزی حداقل ۱۰ میلیون لیتر کمبود 
خواهیم داشــت که در نتیجه باید نزدیــک به ۴ میلیارد دلار 

صرف واردات بنزین کنیم. 

از اجرای  ایران  بازآفرینی شــهری  مدیرعامل شــرکت 
بیــش از پنج هزار و ۶۰۰ پــروژه زیربنــایی، روبنایی و 
توانمندســازی در بافت های ناکارآمد شــهری توسط آن 
شــرکت و همچنین دستگاه های عضو ســتاد بازآفرینی 

داد. خبر  پایدار،  شهری 
بــه گزارش وزارت راه و شهرســازی، »محمــد آیینی« در 
نشست با کارکنان شــرکت با بیان اینکه هدف اصلی خدمت 
و تلاش در حــوزه بازآفرینی شــهری در حقیقت حفظ جان 
انســان ها و شهروندان است که دغدغه ســقف بالای سرشان 
در محلات بافت های فرســوده به شمار می آید، گفت: کارکنان 
شــرکت بازآفرینی شــهری ایران باید راهنمایــان و مبلغان 
بازآفرینی شهری باشــند و هر کارشناس در شرکت باید یک 

رسانه باشد.
دبیر ســتاد ملی بازآفرینی شــهری پایدار با اشاره به اینکه 
بیش از ۲۳۰ هزار پروانه نوسازی در محلات بازآفرینی شهری 
صادر شده اســت، افزود: دســتاوردها، اقدامات و عملکرد در 
حوزه بازآفرینی شهری باید اطلاع رسانی و آگاهی بخشی شود
انجام ۱۸۱۵ پروژه زیربنایی و روبنایی در بافت های ناکارآمد
وزیر راه و شهرســازی با بیــان اینکه تاکنــون چهار هزار 
کیلومتــر طول از معابــر خاکی در محلات هــدف بازآفرینی 
شــهری آسفالت شده است، اظهار داشــت: از ابتدای تشکیل 
شــرکت تاکنون یک هزار و ۸۱۵ پروژه زیربنــایی و روبنایی 
توسط شــرکت بازآفرینی شــهری ایران به طور مستقیم در 
قالب اقدام تشویقی و منابع اهرمی شامل ۲۷۷ پروژه آموزشی 

و فرهنگی، ۷۲ پروژه بهداشــتی و درمانی، ۸۰ پروژه پارک و 
فضای سبز، ۱۶ پروژه نیروی انتظامی، ۶۲۴ پروژه زیربنایی و 
معابر، ۹۲ پروژه ورزشی و غیره در بافت های ناکارآمد شــهری 

به انجام رسانده است.
انجــام ۳۸۷۵ پــروژه خدمــات زیربنایی و روبنایی ســایر 

دستگاه ها در بافت های ناکارآمد
وی افزود: با پیگیری شرکت بازآفرینی شهری ایران به عنوان 
دبیرخانه ســتاد ملی بازآفرینی شهری پایدار، بیش از سه هزار 
و ۸۷۵ پروژه  تامین خدمات زیربنایی و روبنایی و فعالیت های 
توانمندســازی توسط سایر دســتگاه های عضو ستاد ملی به 
انجام رسیده است و ساکنان این محلات از مواهب این پروژه ها 

و اقدامات بهره مند شده اند.

واردات بنزین چقدر خرج روی دست دولت می گذارد؟

مدیرعامل شرکت بازآفرینی شهری ایران:

5600 پروژه زیربنایی، روبنایی و توانمندسازی در بافت های ناکارآمد شهری اجرا شد

نفت و انرژی
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وزارت اقتصاد:
حمایت از تولید برای دولت سیزدهم مقدم 

بر افزایش درآمد مالیاتی است
وزارت اقتصاد اعلام کرد: اینکه قرار اســت درآمدهای مالیاتی با فشار 
بر مولد تولیدکنندگان افزایش یابد، ادعای درســتی نیست؛ چنانکه در 
دو سال گذشــته علی رغم افزایش ۵۰ درصدی درآمد مالیاتی دولت، 
مالیات تولیدکننــدگان ۷ درصد کاهش یافتــه و از ۲۵ درصد به ۱۸ 

درصد رسیده است.
وزارت اموراقتصادی و دارایی در پاسخ به گزارش روز ۷ اسفند روزنامه 
جهان صنعت با تیتر »تیر خلاص بر ســرمایه تولیدکنندگان« توضیح 
داد: رویکرد دولت در بودجه ســال ۱۴۰۳ نیز فشــار مالیاتی بر بخش 
تولید و همچنین حقوق بگیران نیســت و هیچ پایه مالیاتی برای تولید 
کنندگان اضافه نشــده اســت بنابراین بازی با الفاظ برای القای فشار 

بیشتر به بخش تولید به وسیله مالیات مردود است.
همچنان که بارها از ســوی دولت اعلام شده است، حرکت از بودجه 
متــکی به درآمدهای نفتی به بودجه مبتــنی بر درآمدهای پایدار یک 
رویکرد اصولی از ســوی دولت سیزدهم بوده اما این دولت در افزایش 
درآمدهــای مالیاتی همواره دو رویکرد مهــم عدالت محوری و حمایت 
از تولید را دنبال کرده و در بیش از یک ســال گذشته این رویکرد آثار 

مثبتی بر رشد درآمدهای پایدار دولت داشته است.
رشــد درآمدهای مالیاتی طی دوره اســتقرار دولت سیزدهم همواره 
بیش از ۵۰درصد بوده که این امر در ســنوات گذشــته سابقه نداشته 
و بر همین اســاس نیز در لایحه بودجه سال ۱۴۰۳ افزایش درآمدهای 
مالیــاتی به میزان ۴۹.۸درصد در ادامه همین رویه پیش بینی شــده و 
به معنای فشــار بر تولید نیست، چرا که برای دولت همیشه حمایت از 

تولید مقدم بر افزایش درآمد مالیاتی است.
کاهش بار مالی تولید، ارتقــای عدالت مالیاتی و بهبود توزیع درآمد 
از طریــق وضع مالیات بر جمع درآمد، حرکت از ســمت نظام مالیاتی 
ممیز محور به ســمت نظام مالیاتی هوشمند داده محور، کارآمدسازی 
مشوق های مالیاتی و همچنین ایجاد ارتباط میان نظام مالیاتی و نظام 
حمایتی از مهم ترین اهداف دولــت در مسیر اصلاح نظام مالیاتی بوده 
است. همچنین اقدامات دولت در تغییر رویکرد مالیات ستانی از سیستم 
مالیات ســتانی ممیز محور به سیســتم اخذ مالیات هوشمند و مالیات 
بر مجموع درآمد، نشــان دهنده عزم دولت بر عدالت محوری و حمایت 
از تولیدکننده در زمینه اخذ مالیات اســت؛ چراکه در سیســتمی که 
نتواند هوشمند و الکترونیک باشد، فاکتورها کاغذی باشند، رسیدگی ها 
سیستمی نباشند و رسیدگی ها سنتی و ممیز محور باشند، انواع مفاسد 
و فرار مالیاتی رخ می دهد و حتی ممکن اســت فسادهای احتمالی بین 
مــودی و ممیز رخ بدهد کــه هم برای تولیدکننــده و هم برای نظام 

مالیاتی و درآمدهای مالیاتی کشور مضر است.
بنــا بر این گــزارش راه اندازی ســامانه مودیان و اتصــال پایانه های 
فروشگاهی به پرونده های مالیاتی که نقش مهمی در ایجاد شفافیت در 
مبادلات اقتصادی و به تبع آن کاهش زمینه های فرار مالیاتی داشــته و 
همچنین ایجاد ارتباط میان تراکنش بانکی و فعالیت اقتصادی اشخاص 
موجب شــد تا تعداد اشخاص حقیقی دارای اظهارنامه مالیات عملکرد 
از حدود ۲.۶میلیون فقره در سال ۱۴۰۰ به ۵.۳میلیون در سال ۱۴۰۲ 
افزایش و درآمد ابرازی آنهــا از حدود ۳هزار میلیارد تومان به ۳۱هزار 

میلیارد تومان )۱۰برابر( افزایش یابد.
در همیــن حال رشــد درآمدهای مالیاتی طی دوره اســتقرار دولت 
سیزدهم همواره بیش از ۵۰ درصد بوده که این امر در سنوات گذشته 
سابقه نداشته و بر همین اساس نیز در لایحه بودجه سال ۱۴۰۳ افزایش 
درآمدهای مالیاتی به میزان ۴۹.۸درصد در ادامه همین رویه پیش بینی 

شده است.
پیش بینی افزایش درآمدهای مالیاتی در بودجه ۱۴۰۳ به معنای فشار 
بر بخش تولید نیســت، شناسایی مودیان جدید به منظور جلوگیری از 
فرارهای مالیاتی برای کسب درآمدی که دولت در بودجه آن را تعریف 
و پیش بینی کرده یکی از محمل های هزینه این درآمدها تامین مالی 
برای بخش تولید است، از این جهت طی دو سال گذشته بودجه بندی 
دولت سیزدهم هرگز فشاری را بر بخش تولید نه تنها وارد نکرده، بلکه 
همچنان که اشاره شــد در بودجه ۱۴۰۲ برای بخش تولید معافیت ۷ 
درصد نیز در نظر گرفته شد و در عین حال نیز از محل تبصره ۱۸ برای 

این بخش حمایت های مورد نیاز صورت گرفت.
 

در دیدار وزیر راه و شهرسازی 
با دستیار ویژه رییس جمهوری روسیه مطرح شد؛

تاکید مقام های ایران و روسیه بر اجرای 
سریع تر خط ریلی رشت- آستارا

در دیدار وزیر راه و شهرسازی کشورمان با دستیار ویژه رییس جمهوری 
روسیه و هیات همراه، دو طرف بر اجرای خط ریلی رشت- آستارا تاکید 

کردند.
به گزارش وزارت راه و شهرســازی، امروز )چهارشــنبه، ۹ اســفند(، 
_مهرداد بذرپاش_ وزیر راه و شهرسازی کشورمان با _ایگور لویتین_ 
دســتیار ویژه رییس جمهوری روسیه و هیات همراه دیدار و گفت وگو 
کــرد. در این دیدار موضوعاتی از جمله توســعه ترانزیت و اجرای خط 

ریلی رشت- آستارا مورد بررسی و تاکید قرار گرفت.
در این نشســت مشترک که با حضور مسوولان ارشد ۲ کشور برگزار 
شــد، اجرای هرچه سریع تر فاز اجرایی ساخت ۱۶۴ کیلومتر خط ریلی 
رشت- آســتارا، افزایش حجم ترانزیت از طریق ایران، تکمیل کریدور 
شــمال- جنوب و حذف بروکراسی برای تسریع در موضوعات حمل و 
نقلی دو کشور مورد تاکید قرار گرفت و طرفین بر تقویت مبادلات حمل 

و نقلی با یکدیگر توافق کردند.

وزارت اقتصاد اعلام کرد؛

تامین مالی 600 هزار میلیارد تومانی 
در بازار سرمایه

وزارت اقتصاد اعلام کرد: تلاش دولت همواره در راســتای رونق بازار 
ســرمایه بوده و از ابتدای سال جاری تاکنون ۶۰۰ هزار میلیارد تومان 
تأمین مالی در بازار سرمایه صورت گرفته که تا پایان سال به ۷۵۰ هزار 

میلیارد تومان نیز خواهد رسید.
وزارت امور اقتصادی و دارایی در پاســخ به گزارش روز ۲ اسفند ماه 
روزنامه تعادل با عنوان »فشــار مضاعف بــه بورس« توضیح داد: تلاش 
دولت همواره در راســتای رونق بورس و بازار سرمایه بوده و از ابتدای 
سال جاری تاکنون ۶۰۰ هزار میلیارد تومان تأمین مالی در بازار سرمایه 
صورت گرفته اســت که تا پایان ســال به ۷۵۰ هزار میلیارد تومان نیز 

خواهد رسید.
بازار سرمایه کشــورمان پس از ریزش تاریخی سال ۱۳۹۹ با مشکل 
عدم اعتماد مردم و ســرمایه گذاران مواجه شــده که تمام تلاش دولت 
سیزدهم همواره بر این هدف متمرکز شــده که اعتماد از دســت رفته 

مردم به بورس به  واسطه اقدامات غیرمنطقی دولت قبل بازگردد.

خبر... در آیین رونمایی از سامانه مدیریت ریسک؛

خشکاندن 10 میلیون فرصت فساد، از طریق درگاه ملی مجوزها
وزیــر اقتصــاد و امور دارایی گفــت: نزدیک به ۱۰ 
میلیون فرصت فساد فقط از طریق پیاده سازی درگاه 

ملی مجوز خشکانده شده است.
بــه گزارش وزارت اقتصاد، سید احســان خاندوزی 
روز ســه شــنبه در آیین رونمایی از سامانه مدیریت 
ریســک فســاد وزارت اموراقتصادی و دارایی افزود: 
سامانه مدیریت ریسک فساد در واقع سامانه ای برای 
کاهش زمینه یا بســترهای فساد اســت. این سامانه 
نتیجــه ماه ها تلاش همکاران مــا در این وزارتخانه و 
بیرون این وزارتخانه بود که البته بسیار متاســفیم از 
اینکه این تلاش ها به درســتی و کافی به گوش عموم 
مردم نمی رسد اما باید در این راه با قدرت تر و در تراز 
مردم ایران و منویات و فرمایشات مقام معظم رهبری 
که بیتس سال پیش در خصوص مبارزه با فساد بیان 

کردند، عمل کنیم.
وی تصریح کرد: در حوزه اقتصادی یکی از اقدامات 
مهم و سهل الوصول برای مبارزه با فساد، اطلاع رسانی 
در مورد فســاد است. چه در وزارت اقتصاد و چه سایر 
وزارتخانه ها و سایر بخش هایی که گردش های مالی 
بزرگ رخ می دهد، هرازگاهی دولت یکی از فسادهای 
بزرگ را رسیدگی و آن را اطلاع رسانی کند و در عین 

حال راه تکرار آن را نیز ببندد.
وزیر اقتصاد افزود: رویکــرد رئیس جمهوری این 
اســت که باید بتوانیم ناظر به اصلاحات واقعی امور 
و رو بــه آینده، دســتاوردی برای مــردم و فعالان 
اقتصــادی داشــته باشیــم و نباید وقتمــان را در 
گذشته سپری کنیم.خاندوزی اضافه کرد: فساد که 
رخ می دهد چند بســتر را درگیــر می کند و ما در 
مقام قوه مجریه باید ایــن زمینه های لغزنده ای که 
باعث می شود، تعدادی از فعالان اقتصادی در بخش 
های مختلف دچار رفتارهای فســاد و سوءاستفاده 

شوند را از بین ببریم.
خاندوزی گفت: یکی از محورهای فسادزا مربوط به 
مقررات یا ســاز و کارهای اجرای قانون و فرآیندهای 
اجرایی ما اســت و یا به دلیل در مصونیت قرار گرفتن 
و عدم شــفافیت ها و تعارض منافع شاهد بروز زمینه 

فساد بودیم.
وی به برخی اقدامات مبارزه با فســاد اشــاره کرد 
و ادامــه داد: در حــوزه مقرراتی که منجر به فســاد 
اقتصادی می شــد، از جمله اقدامات مقابله با فســاد 
حذف رانت ارز ۴۲۰۰ تومانی بود که چقدر شــرکت 
های اقتصادی را در مسیر تجاری وارزی کشــور دچار 

فساد می کرد.
خاندوزی با بیان اینکه جلوگیری از تغییرات مستمر 
بخشنامه ها از دیگر برنامه های مقابله با فساد بود،اظهار 
کرد: به عنوان مثال گاهی در طول سال یک محصول 
۶ بــار تغییر تعرفــه می داد. این امر باعث می شــد 
کسانی که از رانت اطلاعاتی برخوردار بودند سودهای 
میلیــاردی ببرند. ما با جدیــت در گمرک مقابل این 
مســاله ایستادیم. در همین راستا در ۱۱ ماهه امسال 
۱۱۹ بخشنامه صادر شد در حالی که این رقم در ۱۱ 
ماهه پارســال ۲۵۰ بخشنامه بود که این مدل مقرره 

گذاری فساد در کشور ایجاد می کرد.
وی تاکید کرد: هرچنــد برخی از مقاومت برخی از 
دستگاه های اجرایی و دیوان سالاری کشور این بود که 
با دست باز بخش نامه صادر کنند، فشار وار می کردند 
اما ما مقابل این فشارها ایستادیم و از فعالان اقتصادی 
دفاع کردیم و این از جنس مقرراتی بود که خود فساد 
ایجــاد می کرد. همچنین برخی از قیمت گذاری ها و 

سیاست های پولی و ارزی نیز فسادزا بودند.
وزیر اقتصاد افــزود: محور دوم مربوط مقررات نبود 
بلکه فرآیندهای اجرایی دســتگاه ها بــود که زمینه 
مفســدپروری را در کشــور ایجاد می کــرد؛ آنچه به 
صورت برجسته در پیش چشم مردم است که بسیاری 
از فرآینده از طریق درگاه های ملی انجام می شود به 
این معناست که بســترهای زیادی از بروز و احتمال 
فســاد کاهش پیدا می کند. در همین راستا اقداماتی 
انجام شد که به عنوان نمونه همین که فرایندهای اخذ 
مجوز از دستگاه های کشور در قالب درگاه ملی انجام 

می شود یعنی بسترهای بروز فساد جمع می شود.
وزیــر اقتصاد اعلام کــرد: تاکنــون نزدیک به یک 
میلیون و ۵۰۰ هزار مجوز کســب و کار صادر شده از 

درگاه ملی وجود دارد. بنابراین نزدیک به ۱۰ میلیون 
فرصت فســاد فقط از طریق پیاده سازی درگاه ملی 

مجوز خشکانده شده است.
وی ادامه داد: همچنین با مفاســدی که دولت های 
قبل در حوزه مالیاتی مواجه بودند، بر اســاس دستور 
صریح رییس جمهوری برای مقابله بدون تعارف با این 
افراد بود برخورد شد. در این بخش دادستانی مالیاتی 
را تقویــت کردیم و فرآیند برخط مالیاتی را برای این 

منظور نیز ایجاد کردیم.
خاندوزی افزود: امــروز همه اوراق مالیاتی از طریق 
پورتال رسمی ســازمان امور مالیاتی به مودیان ابلاغ 
می شــود و برای دریافت و اعتراض به برگ تشخیص 
مالیاتی و _ نیاز به حضور فیزیکی مودی نیســت که 

همین امر جلوی فسادهای مالی را می گیرد.
وی بــا بیان اینکــه امروز ۷۵ درصــد گواهی عدم 
بدهی مالیاتی به صورت سیســتمی صادر می شــود، 
گفت: تلاش می کنیم که تا پایان دولت در هیچ یک از 
فرایندهای مالیات ستانی نیاز به حضور مودی نباشد و 

همه فرآنیدها به صورت برخط انجام شود.
وزیــر اقتصاد با بیان اینکه در مورد بروز فســاد در 

گمرک حواشی زیــادی بود، افــزود: در مورد بخش 
مهمی از ارزش های گمرکی سامانه گمرک شفاف شد؛ 
به عنوان نمونه تمام صورت جلساتی که برای تعیین 
ارزش گمــرکی تک تک قطعات، ماشین آلات و_ بود 

را در سامانه گمرک بارگذاری کردیم تا همه ببینند.
خاندوزی ادامه داد: همچنین سازمان اموال تملیکی 
از تاریکخانه خارج، انبارها ساماندهی شده و فروش ها 

به صورت آنلاین انجام می شود.
وزیر امور اقتصادی و دارایی اضافه کرد: ابربدهکاران 
بیمه ای شناسایی و به همه شرکت های بیمه ای دستور 
داده شــد که این افراد را شناسایی کنند و از آنجایی 
که صنعت بیمه نگران ورشکســتگی برخی از بیمه ها 
به دلیل ایجاد ناطمینانی بود،تاکید کردیم که علاوه بر 
اجرای این مســاله راه این ورشکستگی و از بین رفتن 

اعتماد مردم نیز بسته شود.
وی گفت: هر قدر برای مبارزه با فساد انرژی و وقت 
هزینه کنیم، شــاهد ده ها برابر ثمره آن خواهیم بود و 
امیدواریم در روز پایان خدمت در وزارت اقتصاد زمینه 
و بســتر پاک تری را برای آیندگان به ارث بگذاریم تا 

فساد پرریسک تر و پرهزینه تر شود.

کارگاه علــمی »ارتباط علوم، سیاســت گذاری و 
اقدام برای کاهش خطر حوادث و مدیریت بحران« 
به میزبانی ســازمان برنامــه و بودجه و با همکاری 
سازمان مدیریت بحران کشور و مرکز سازمان ملل 
متحد برای توســعه مدیریت اطلاعات بلایا )اپدیم( 

برگزار شد.
بــه گزارش ســازمان برنامــه و بودجــه، کارگاه 
علــمی »ارتبــاط علــوم، سیاســت گذاری و اقدام 
بــرای کاهش خطر حــوادث و مدیریت بحران« به 
میزبانی سازمان برنامه و بودجه کشور و با همکاری 
سازمان مدیریت بحران کشور و مرکز سازمان ملل 
متحد برای توســعه مدیریت اطلاعات بلایا )اپدیم( 
و با شــرکت نمایندگانی از دستگاه های ذی ربط و 

دانشگاه ها روز سه شنبه )۸ اسفندماه( برگزار شد.
احســان موحدیان معاون مرکز روابط عمومی و 
امور بین الملل ســازمان برنامــه و بودجه در این 

نشســت با اشــاره به ضرورت پیش بینی اقدامات 
پیشــگیرانه در برنامه های کلان و بخشی کشــور، 
گفت: با اســتفاده مؤثر از فناوری های نوین و علم 
روز باید بسترهای لازم برای اشتراک گذاری به موقع 

اطلاعات پردازش شده بین ذی نفعان فراهم شود.
معــاون مرکز روابــط عمومی ســازمان برنامه و 
بودجه افزود: سازمان مدیریت بحران شاخص هایی 
برای ارزیابی عملکرد دســتگاه ها در حوزه مدیریت 
بحران تهیه کرده که با اجرایی کردن آنها مشخص 
می شــود کدام یک از دســتگاه ها وظایف خود را به 

خوبی انجام می دهند.
وی تصریح کرد: اطلس ریســک حوادث توســط 
ســازمان نقشه برداری کشــور در حال تهیه است، 
ولی میــزان آسیبی که در اثر وقوع حوادث مختلف 
شــامل آسیب اجتماعی، فیزیکی و زیست محیطی 
ایجاد می شــود در این نقشــه درج نشــده و باید 

به آن اضافه شــود تا این نقشــه، به نقشه ریسک 
آسیب پذیری مبدل شود.

همچنین مصطفی محقق هماهنگ کننده ارشــد 
مرکز ســازمان ملــل متحد برای توســعه مدیریت 
اطلاعات بلایا در آسیــا و اقیانوسیه )اپدیم( در این 
نشســت، با قدردانی از ســازمان برنامــه و بودجه 
دربــاره برگزاری ایــن رویداد بسیــار مهم، گفت: 
نهــاد و مرجع عالی برنامه ریزی و توســعه کشــور 
درصدد اســت با برگزاری ایــن کارگاه، بین علم، 

سیاست گذاری و اقدام هماهنگی ایجاد کند.
محقق افزود: کارهایی که _اپدیم_ انجام می دهد 
بر اســاس اساســنامه و برنامه اســتراتژیک در سه 
حوزه کلان است؛ بنابراین با تولید و ترویج اطلاعات 
و دانش ریســک در منطقه و اســتفاده از توانایی و 
دانــش داده ها در منطقه، زمینه را برای اســتفاده 
دولت ها از دانــش روز در پروژه های زیرســاختی 

ترغیب می کند.
وی گفت: با بررسی دقیق باید مشــخص شود که 
چرا برنامه های راهبــردی و پروژه های علمی اجرا 

نمی شود.
ارشد مرکز ســازمان ملل متحد  هماهنگ کننده 
بــرای توســعه مدیریت اطلاعــات بلایــا در آسیا 
و اقیانوسیــه )اپدیم( خاطرنشــان کــرد: ضروری 
به نظر می رســد با برقــراری ارتباط میــان علم، 
سیاســت گذاری و اقــدام بســترهای لازم بــرای 

عملیاتی شدن برنامه های راهبردی فراهم شود.
بر اساس این گزارش، در این نشست نمایندگانی 
از دســتگاه های ذی ربــط و دانشــگاه ها در زمینه 
کاهــش خطــر بلایا و مدیریــت بحــران، راه های 
تلفیــق کاهش خطر حوادث و ســوانح و همچنین 
نقــش علوم و فناوری های نویــن، دیدگاه و نظرات 

کارشناسی خود را مطرح کردند.

برگزاری کارگاه »ارتباط علوم، سیاست گذاری و اقدام برای کاهش خطر حوادث«

سامانه مدیریت ریسک فساد 
وزارت اقتصاد رونمایی شد

ســامانه مدیریت ریســک فســاد وزارت امور اقتصــادی و دارایی 
بعدازظهر امروز )چهارشــنبه( طی مراســمی با حضور سید احسان 

خاندوزی وزیر اقتصاد رونمایی شد.
به گزارش وزارت اقتصاد، حجت الاسلام حسن درویشیان رئیس دفتر 
بازرسی ویژه رئیس جمهور، حجت الاســلام محمد رضا یزدی رئیس 
دبیرخانه ســتاد هماهنگی مبارزه با مفاسد اقتصادی و فتاح آقازاده 
مدیر کل دفتر تعالی فرهنگ ســازمانی و سلامت اداری استخدامی 

کشور نیز با حضور در این مراسم، به ایراد سخنرانی پرداختند.
علی نظامی رئیس مرکز بازرسی، مدیریت عملکرد و پاســخگویی 
به شــکایات وزارت اقتصاد از دیگر ســخنرانان این مراسم بود که به 
تشریح فرایند تدوین و عملکرد سامانه مدیریت ریسک فساد وزارت 
اقتصاد پرداخت.بر اســاس این گزارش، سامانه مدیریت ریسک فساد 
وزارت امور اقتصادی و دارایی بــا الهام گرفتن از ادبیات بین المللی 
و نوآوری هــای داخلی، برای ارزیابی نظام مند گلوگاه های فســاد 
و ارائــه راهکارهای رفع آنها - به عنوان اولین تجربه کشــور در این 
حوزه - طراحی شــده است.در این سامانه، فرآیند های ارائه خدمت 
در ســتاد وزارت اقتصاد و دستگاه های تابعه، تجزیه و تحلیل شده، 
موقعیت های فسادزای آنها شناسایی شده و مورد توصیف و ارزیابی 
قرار می گیرد. در ادامه، ریسک های احصاء شده بر اساس »احتمال 
وقوع« و »شدت پیامد«، بصورت کمّی اولویت بندی شده و موقعیت 
های پرریســک بمنظور مدیریت، در دستور کار قرار می گیرند.یکی 
از ابتکارات طراحی شــده در این ســامانه، استفاده تلفیقی از نظرات 
کارشناسان _دســتگاه مالک فرایند_ و _نخبگان و صاحب نظران_ 
در فرایند مورد مطالعه اســت؛ به این معنا که دستگاه مالک فرایند، 
نظرات خود را در خصوص شناســایی و توصیف ریسک ها و یا ارائه 
راهکارها، بیان می کند و سپس نخبگان بیرونی، اظهار نظر تکمیلی 

خود را ارائه می دهند.
بنا بر ساز و کار طراحی شــده در این سامانه، این رفت و برگشت 
کارشناسی بین دستگاه مالک فرایند و نخبگان بیرونی، تحت نظارت 
ضلع ســوم یعنی کمیته سلامت اداری و مرکز بازرسی وزارت اقتصاد 
آنقدر تکرار می شــود تا دو طرف بر ســر ریســک ها و راهکار ها به 
اجماع برســند.در نهایت و پس از تکمیل صد در صدی تمامی پروژه 
های اصلاحی تعریف شــده ذیل راهکارها، در صورت کاهش ریسک 
های فســاد موجود در یک خدمت به زیر آســتانه ی ریسکِ تعریف 
شده، فرآیند مدیریت ریسک فساد خاتمه یافته و برای خدمت مدنظر 

_گواهینامه سلامت فرایند  صادر می شود.
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وزارت اقتصاد اعلام کرد؛
تداوم اقدامات حمایتی دولت از بازار سرمایه

وزارت اقتصــاد اعلام کرد: دولت سیزدهم عــلاوه بر تعریف و اجرای 
بســته های حمایتی تلاش کرده با اقداماتی در راستای پیش بینی پذیر 
کردن اقتصاد و کاهش نااطمینانی ها، ثبات نسبی را به اقتصاد بازگرداند 

تا متاثر از آن وضعیت بازار سرمایه نیز وضعیت باثباتی شود.
وزارت امور اقتصادی ودارایی در پاســخ به گزارش ســوم اسفند ماه 
روزنامه جهان صنعــت با عنوان »نفس بــورس را گرفتند« و روزنامه 
تعــادل با تیتر »جــدال منفی و مثبت در بازار ســرمایه« توضیح داد: 
رویکــرد دولت سیزدهم در قبال بورس همــواره حمایت از این بازار با 
اســتفاده از ابزارهای در اختیار دولت بوده اســت تلاش شــده با تنوع 
بخشی به ابزارهای ســرمایه گذاری هم جذابیــت این بازار و هم حفظ 

سرمایه فعالان این بازار تقویت شود.
دولــت سیزدهم علاوه بر تعریف و اجرای بســته های حمایتی تلاش 
کرده با اقداماتی در راســتای پیش بیــنی پذیر کردن اقتصاد و کاهش 
نااطمینانی ها، ثبات نسبی را به اقتصاد بازگرداند تا متاثر از آن وضعیت 

بازار سرمایه نیز وضعیت باثباتی شود.
در همین حــال اقداماتی همچون تاکید بر متنوع ســازی ابزارهای 
سرمایه گذاری، ســرمایه گذاری های غیر مستقیم و تامین مالی بنگاه 

های اقتصادی از بازار سرمایه در این دولت انجام شده است.
برای نمونه می توان توسعه کمی و کیفی صندوق های سرمایه گذاری 
و طراحی صندوق های ســرمایه گذاری جدید، پذیره نویسی شرکت های 
ســهامی عام پروژه به منظور تامین مــالی پروژه های کلان اقتصادی از 
بورس، تسهیل پذیرش شــرکت های دانش بنیان در بورس و فرابورس، 
تسهیل گری و کاهش مدت زمان فرآیندهای افزایش سرمایه شرکت های 
ثبت شــده نزد ســازمان بورس و اوراق بهادار، متنوع سازی روش های 
تامین مالی مسکن و ثبات بازار سرمایه، طراحی نسل جدید الگوریتم ها 
و هشدارهای نظارتی )بورس بان(، تعیین تکلیف متوفیان سهام عدالت، 
توســعه برگزاری مجامع الکترونیکی، واریزهای منظم صندوق توسعه 

ملی به صندوق تثبیت اشاره کرد.
معرفی و طراحی ابزارهای جدید در راســتای تنوع بخشی به ســبد 
ســرمایه گذاری آحاد جامعه، پرداخت سود ســهام و تسویه سودهای 
معوق، بیمه کردن پرتفوی سهام متعلق به اشخاص حقیقی در راستای 
حمایت از بازار ســرمایه، ایجاد امکان توثیق الکترونیکی سهام، اصلاح 
ســازوکارهای صندوق هــای ETF دولتی، اصــلاح آیین نامه اجرایی 
آزادسازی سهام عدالت و .. مجموعا اقداماتی است که در جهت حمایت 

از بازار سرمایه انجام شده و یا در دست انجام است.
از سوی دیگر شــاهد بهبود شاخص های کلان اقتصادی هستیم که 
این بهبود شاخص ها در رفع نااطمینانی ها و ایجاد ثبات اقتصادی و به 

دنبال آن ثبات بازار سرمایه اثرگذار است.
همچنین در چشــم انداز ماه های پیش رو چنــد اولویت در زمینه 
ایجاد رونق در بازار ســرمایه از سوی دولت پیگیری می شود؛ محور اول 
اصلاح دستورالعمل قیمتگذاری فرآورده های پالایشی است که جلسات 

متعددی برگزار شده است.
محور دوم نظارت بر کســب و کارهای غیر رسمی و فرارهای مالیاتی 
در بازارهای خارج از بورس است. اصلاح نرخ تسعیر ارز در همین مسیر 
بوده است که محصولات پتروشیمی را از بورس کالا ارزان می خریدند و 
با قیمت صادراتی از آن کســب سود می کردند که بعد از اصلاحیه نرخ 
تســعیر ارز، این روند اصلاح شد. برای چند سال آینده هم تلاش دولت 

این است که پیش بینی پذیری صنایع امکان پذیر باشد.
گام سوم هماهنگی بیشــتر و در نظر گرفتن اقتضائات و منافع بازار 
سرمایه در بکارگیری ابزارهای بازار پول است. در واقع نباید سیاست های 

معارض و هزینه ساز برای بازار سرمایه ایجاد شود.

معاون وزیر جهاد کشاورزی اعلام کرد؛

مذاکره با یونیدو برای انتقال 
تکنولوژی  نوین صید و فرآوری

رییس ســازمان شیلات ایران بر استفاده از فناورهای نوین در صنعت 
شیلات تاکید کرد و گفت: با سازمان توسعه صنعتی ملل متحد )یونیدو( 
برای انتقال تکنولوژی های نوین از صید تا فرآوری وارد مذاکره شده ایم

بــه گــزارش وزارت جهــاد کشــاورزی، »سیدحسیــن حسینی« 
اظهارداشــت: بیش از ۴۵ درصد صید کشــور به تون ماهیان اختصاص 
دارد چراکه صیادان کشــور ما با بیش از هزار فروند شناور، رتبه اول در 

غرب اقیانوس هند را به خود اختصاص داده اند.
وی اظهارداشت: ما باید بتوانیم قابلیت های دیگر مصرف تون ماهیان 
را به جز کنسرو داشــته باشیم و به ارزان سازی و سهم سفره از آبزیان 
نیز کمک کنیم که در این راستا وزارت جهادکشاورزی، وزارت صمت و 

بهره برداران بخش خصوصی متولیان این امر محسوب می شوند.
رییس سازمان شیلات با تاکید بر این که باید از صید تا سفره را برای 
افزایش توســعه مصرف آبزیان در کشور رصد کنیم، بیان داشت: یکی 
دیگر از مواردی که در دســتور کار قرار گرفته این است که باید شرایط 

تازه خوری تون ماهی را در کشور فراهم کنیم.
حسینی تصریح کرد: به همین منظور اســتفاده از فنّاورهای نوین که 
برخی کشورها مثل ژاپن در آن پیشرو هستند در دستور کار قرار گرفته 
و با ســازمان یونیدو برای انتقال تنکولوژی های نوین از صید تا فرآوری 

وارد مذاکره شده ایم.
وی با اشــاره بــه این کــه همچنین در نظــر داریم با اســتفاده با 
تکنولوژی هــای داخلی برای عبور از روش صیــد گیلنت به لانگ لاین 
اقدام کنیم، گفت: ســال گذشــته نیز شــاهد انتقال مناسب آبزیان از 
دریا به خشــکی توسط کشتی پشــتیبان که برای نخستین بار توسط 

متخصصان ایران به آب اندازی شد، بودیم.
معاون وزیر جهاد کشــاورزی بــا تاکید بر این کــه موضوع زنجیره 
ارزش تون ماهیان بسیار حائز اهمیت است، گفت: در حال حاضر تولید 
تون ماهیان کشور ۲۸۲ تن است که بخش اعظم آن در قالب کنسرو به 
بازار عرضه می شود، در نظر داریم در فاز نخست ۱۰ درصد از این میزان 
را به صورت تازه وارد ســفره های ایرانیان کنیم و در فازهای بعدی این 

رقم را به ۵۰ درصد برسانیم.
حسینی بیان کرد: از آنجا که در حال حاضر ۹۶ هزار تنُ  ماهیان، تون 
ماهی صید شــده از گونه گیدر اســت، بنابراین می توانیم به راحتی به 

اهداف در نظر گرفته شده تحقق بخشیم.
وی در خصــوص برنامه های این ســازمان برای ارزان ســازی قیمت 
کنســرو تون ماهی گفت: با افزایش واردات و ایجاد تعادل بین صید و 
واردات، امیدواریم در سال آینده شاهد کاهش قیمت کنسرو تون ماهی 

و جلوگیری از افزایش بی رویه قیمت ها باشیم.

خبر...
وزیر اقتصاد: 

اقدامی ریشه ای برای حل فساد انجام داده ایم
وزیر امــور اقتصادی و دارایی در حاشیه رونمایی از ســامانه مدیریت 
ریســک فساد این وزارتخانه، عملیاتی شدن این سامانه را، اقدامی ریشه 

ای برای حل مشکل فساد در کشور خواند.
به گزارش وزارت اقتصاد، سید احســان خاندوزی روز چهارشــنبه در 
جمع خبرنگاران اظهار داشــت: عملیاتی شدن »سامانه مدیریت ریسک 
فســاد وزارت امور اقتصادی و دارایی«، در کنار استفاده از ظرفیت های 
نظارت مردمی )یا اصطلاحا ســوت زنی( اقدامی مهم برای ریشــه کنی 
تخلفات و فســادهای موجود در برخی دستگاه های اجرایی و رویه های 

اقتصادی است.
وی تصریح کرد: علت بروز این فســادها، وجود ریســک بالای فســاد 
خیــزی، در بخشی از فرایندهای فعالیت های اقتصادی، از جمله اعطای 
تسهیلات بانکی یا __ ، گشایش اعتبار، مالیات ستانی، عملیات گمرکی 
و ... اســت که زمینه و بستر مستعدی برای تخلفاتی مثل رانت خواری، 

رشوه خواری و امضای طلایی را فراهم می آورد.
خاندوزی با اشــاره به تأکید شخص رئیس جمهور بر خشکاندن ریشه 
های فساد در ابتدای شــروع بکار دولت سیزدهم گفت: بر مبنای ساز و 
کار ســامانه ای که امروز از آن رونمایی شد، فرایندهای زمینه ساز فساد 
در هر کدام از دســتگاه های اقتصادی کشــور، یک به یک شناسایی و 
دلایل بروز آن، احصا می شود و در ادامه، روش ها و اقداماتی که موجب 

خشکاندن بستر فساد خواهد شد، بکار گرفته می شود.
وی رونمایی از »ســامانه مدیریت ریسک فساد وزارت امور اقتصادی و 

دارایی« را اقدامی در دنباله اقدامات شــفافیت زایی چون انتشار صورت 
های مالی شــرکت های دولتی، اعلام اســامی ابربدهکاران بانکی و بیمه 
ای، حذف مقررات زائد و الکترونیکی کردن فرایندهای صدور مجوزهای 
کسب و کار، سیستمی شدن بسیاری از ابلاغ های مالیاتی و تعیین ارزش 

کالا های گمرکی عنوان کرد.
وزیر اقتصاد افزود: همه این اقدامات، به نوعی امکان تخلف و رشــوه و 
امضای طلایی در اقتصاد را محدود می کند و تلاش داریم در یک ســال 
و نیم باقیمانده از دولت سیزدهم، از طریق »ســامانه مدیریت ریســک 
فســاد وزارت امور اقتصادی و دارایی« بستر های تخلف را نیز به حداقل 

برسانیم.
خاندوزی در پاسخ به سؤالی در خصوص تاریخ واریز سود سهام عدالت، 
با اعلام اینکه تلاش داریم تا حداکثر ۲۵ اسفند ماه جاری، نسبت به واریز 
آن اقدام کنیم، تأکید کرد، این ســود به »همه« دارندگان سهام عدالت 

پرداخت خواهد شد.
وزیر اقتصاد در پاســخ به ســؤال دیگری در خصوص تکلیف واگذاری 
ســهام خودروســازان به مردم، با تأکید بر اینکه اقدامــات لازم در این 
خصوص باید در ابتدا توســط وزارت صمت انجام شــود، گفت: دولت به 
شکل مستقیم، در یکی از شــرکت ها، حدود شش درصد و در شرکتی 
دیگر، حدود ۱۷ درصد ســهام دارد و بقیه موارد، به شکل غیر مستقیم 

است.
وی با اشاره به ســخنان مقام معظم رهبری در ۱۰ بهمن سال جاری 
در دیدار با کارآفرینان و تأکید ویژه ایشــان به استفاده از ظرفیت بخش 
خصــوصی در حوزه مدیریت تمام بخش هــای صنعتی از جمله صنعت 
خودرو، گفت: بعد از اینکه موانع سهام خودروسازان مرتفع شود در مورد 

واگذاری سهام آنها اقدام خواهد شد.
وزیر اقتصاد افزود: متأســفانه بخشی از ســهام خودرو سازها در وثیقه 
برخی از بانک ها اســت که باید، یا خودروســازان از ذیل وزارت صمت 
خــارج شــوند یا وثیقه جدید به بانک ها بدهند تا ســهام شــان جهت 
واگذاری آزاد شــود.خاندوزی در عین حــال تأکید کرد: اولویت ما، ابتدا 

تغییر مدیریت و بعد تغییر مالکیت خودرو سازها است.
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وزیر صنعت، معدن و تجارت عنوان کرد؛

۳ برنامه وزارت صمت 
برای آینده

ایران صادرکننده بنزین 
می شود به شرط وجود 

خودروی استاندارد

حضور چینی ها برای 
سرمایه گذاری در 

شهرهای جدید

معاون وزیر اقتصاد:

مصارف اوراق»گام« متنوع می شود
رئیس  کل گمرک:

۱۲۰ میلیون دلار خودروی 
2ساخته شده وارد کشور شد

3

قطار شهری و هوشمندسازی، در راه شهر جدید امیرکبیر
رئیس اتاق بازرگانی مشترک ایران و پاکستان مطرح کرد؛

ظرفیت تجارت ۵ میلیارد دلاری ایران و پاکستان
عمران  شــرکت  مدیــره  هیــات  عضــو 
شهرهای جدید امیرکبیر و مهاجران گفت: 
در راســتای هوشمندسازی شهر امیرکبیر، 
توســعه فیبر نوری را خواهیم داشت و کار 
را در ابتدا از محلــه ۲ و ۶ آغاز می کنیم. 
تمــام طراحی هــا در این شــهر همراه با 

انجام می شود. پیوست هوشمندسازی 
کریمی در جریان اردوی راویان پیشرفت 
و بازدیــد اصحاب رســانه از پــروژه های 
ساخت مسکن در شــهر جدید امیرکبیر و 
شــهر مهاجران در جمع خبرنگاران اظهار 
کــرد: طبق طــرح تفصیلی، شــهر جدید 
امیرکبیر دارای ۱۶۰۰ هکتار پهنه شــهری 
برای جمعیتی معادل ۱۰۰ هزار نفر است.

وی با اشــاره بــه اینکه این شــهر طبق 
طرح مذکــور به ۱۸ محله تقســیم بندی 
شده اســت، گفت: در حال حاضر محله دو 
با وســعت ۶۰ هکتار، برای ســاخت ۹۰۰ 
واحد ویلایی به مســاحت ۳۰۰ مترمربع به 
صورت کامل آماده ســازی شده است و در 
حال حاضر ســه پیمانکار ساخت واحدهای 

را آغاز کرده اند.
قانون جوانی  راســتای  افزود: در  کریمی 
جمعیــت نیز ۹۷ واحد به متقاضیان واگذار 
شــده و دیگر متقاضیان مسکن پیرو قانون 
جوانی جمعیت نیز، به محله ۴ هدایت می 

شوند.
وی با اشــاره به اینکه آماده سازی اراضی 
محله سه و چهار به وسعت ۶۰ و ۷۰ هکتار 
در حال انجام اســت، گفت: خاکبرداری و 
تســطیح این اراضی به پیشرفت ۳۵ درصد 
رســیده اســت و عملیات بسترسازی برای 
ســاخت ۲۵۰۰ واحد ویلایی با متراژ ۳۰۰ 

مترمربع در حال انجام است.
عمران  شــرکت  مدیــره  هیــات  عضــو 
مهاجران  و  امیرکبیــر  شــهرهای جدیــد 
بیان کرد: تامین و آماده ســازی زمین در 
انجام  این شرکت  توســط  شهرهای جدید 
می شــود و تامین زیرســاخت ها نیز باید 
توسط دســتگاه های خدمات رسان دنبال 
شود، اما در شهر امیرکبیر ایجاد شبکه آب 
و فاضــلاب تاکنون از محــل منابع داخلی 

شرکت دنبال شده است.
وی گفت: قطعا ظرفیت ســاخت ۲۰ هزار 
واحد مســکونی در شــهر جدید امیرکبیر 
وجــود دارد، ولی برای ســاخت ۲۰ هزار 

بایــد طراحی لازم صــورت گیرد و  واحد 
پیش از آن باید امکانات زیرساختی فراهم 
شــود. در گام نخست زمین سه هزار واحد 
که باید در دولت ســیزدهم اجرایی شــود، 

تامین شده است.
کریمــی اضافه کرد: ۲۰۰ نفر به شــکل 
انفــرادی متقاضی دریافــت زمین بوده اند 
که این افراد پس از عقد قرارداد تا سه ماه 
برای دریافت پروانه ســاخت فرصت دارند. 
مهلت ســاخت واحــد نیز ۲ ســال تعیین 
شده اســت و افراد می توانند از تسهیلات 
برای ســاخت واحد ۳۰۰ متری  بلندمدت 
خود که به شکل امانت ۹۹ ساله در اختیار 

استفاده کنند. قرار می گیرد،  متقاضیان 
کریمی اظهــار کرد: پروژه مســکن ملی 
اراک، ۸۱۰۰ واحــدی اســت در حالی که 
تعداد متقاضیان در شــهر مهاجران حدود 
۴۰ هــزار نفر اســت و هم اکنــون حدود 
۷۳۰۰ واحد در حال ســاخت است، اما کار 
در دستگاه های خدمات رسان قدری کند 
پیش می رود. تا ۲۲ بهمن ماه حدود ۴۰۰ 
تــا ۵۰۰ واحد آماده بهره برداری اســت و 
با سرعت  زیرســاختی  امکانات  تامین  باید 

بالا انجام شود.
وی در خصــوص رونــد ســاخت تصفیه 
خانه فاضلاب این شــهر اظهار کرد: برنامه 
این اســت که آب شــرب و آبیاری فضای 
سبز در شــهر امیرکبیر مجزا باشد و قطعا 
آبیاری فضای  برای  بهترین گزینه  پســاب 
سبز خواهد بود و در هر واحد مسکونی دو 
کنتور آب به عنوان شــرب و آبیاری فضای 

سبز تعبیه می شود.
کریمی بــا بیان اینکه فراخــوان مناقصه 
خط انتقال پســاب طی هفته جاری انجام 
خواهد شــد و افزود: ظرفیــت تصفیه خانه 
۶۰۰ مترمکعب در ۲۴ ســاعت است و این 
تصفیه خانه پاســخگوی هفت محله شــهر 

بود. امیرکبیر خواهد  جدید 
وی در خصوص راه اندازی قطار از شــهر 
جدیــد امیرکبیر تــا مهاجــران گفت: فاز 
نخســت مطالعات این پروژه انجام شــد و 
حرکــت های خوبی آغاز شــده اســت که 
بــه جمعیت پذیری شــهر امیرکبیر کمک 

شایانی خواهد داشت.
کریمــی با بیان اینکــه امیرکبیر در پهنه 
مرکزی کشور واقع شــده و قرارگیری آن 

در کنــار قم و اراک و خط راه آهن فرصت 
مغتنمــی برای نقش آفرینی اســت، گفت: 
این شهر باید به شکل جمعی و با مشارکت 
همه دســتگاه های دولتی مرتبط ســاخته 

شود.
هوشمندســازی  راســتای  در  گفت:  وی 
شهر، توســعه فیبر نوری را خواهیم داشت 
و کار را در ابتــدا از محلــه ۲ و ۶ آغاز می 
کنیم. تمام طراحی ها در این شــهر همراه 

انجام می شود. با پیوست هوشمندسازی 
میثم امجد مســئول نهضت ملی مســکن 
شــهر جدید امیرکبیر و مهاجران نیز اظهار 
کرد: در شــهر جدید امیرکبیر ۲۴ هزار و 
۱۵۱ نفر و در مهاجــران ۲۴ هزار و ۷۰۷ 
نفر بــرای نهضت ملی مســکن ثبت تقاضا 
شــد که پس از بررسی استعلامات در شهر 
امیرکبیــر ۴ هزار نفــر و در مهاجران نیز 

۲۶۰۰ نفر تایید شده اند.
وی با اشاره به اینکه در قالب نهضت ملی 
مســکن ۲۰۰ نفر به شکل انفرادی تقاضای 
زمین داشــتند، افزود: بازه زمانی ســاخت 
واحدها، در پروژه هــای صنعتی ۱۸ ماه و 

برای باقی پروژه ها بالای ۲۴ ماه است.
امجد با بیان اینکه با توجه به پیشــرفت 
پروژه ها، آورده متقاضی دریافت می شود، 
افــزود: در مرحلــه اول ۴۰ میلیون تومان 
دریافت شده اســت و با توجه به پیشرفت 
پروژه بیــن ۴۰ تا ۸۰ میلیون تومان آورده 
دریافت می شــود البته در برخی از پروژه 
هــا بیش از ۳ مرحلــه پرداخت وجه انجام 

شده است.
وی اضافه کرد: در شــهر جدید امیرکبیر، 
برای ســاخت ۴ هــزار واحد مســکونی ۳ 
 ۱۵۰ پــروژه  و  دارند  فعالیــت  پیمانــکار 
واحــدی، ۲۰۰ واحــدی، ۱۰۱ واحدی و 
۲۵۵ آنها به ترتیب ۲۲ درصد، ۷۰ درصد، 
۲.۵ درصد و ۱۱ درصد پیشــرفت فیزیکی 

دارند.
امجد با بیان اینکه امیدواریم که در دهه 
فجــر بیش از ۷۰ واحد مســکونی به بهره 
برداری برســد، افزود: پیش بینی می شود 
که تا پایان ســال پــروژه ۲۰۰ واحدی به 

بهره برداری برسد.
وی اضافه کرد: تمامی واحدها یک طبقه 
هســتند و ۳۰۰ متر مساحت )۱۰۰ متر بنا 

و ۲۰۰ متر حیاط( دارند.

رئیس اتاق بازرگانی مشــترک ایران و پاکســتان با 
بیان اینکه ظرفیت تجــارت ۵ میلیارد دلاری ایران و 
پاکستان وجود دارد، پیشــنهاداتی برای افزایش توان 

رقابتی کالاهای ایرانی در پاکستان مطرح کرد.
عبدالحکیم ریگی در گفت وگو با ایسنا، با بیان اینکه 
تجارت بین ایران و پاکســتان حدود ۲.۵ میلیارد دلار 
است، اظهار کرد: در صورت تامین زیرساخت ها ظرفیت 
تجارت بین دو کشــور تا پنج میلیارد دلار وجود دارد. 
البته برای تحقق این هدف لازم است توافق نامه تعرفه 
ترجیحی هم بازنگری شــود یا تجارت آزاد با پاکستان 

شروع شود.
وی در پاســخ به سوالی درباره اخباری که سال قبل 
از شــروع تجارت آزاد با پاکســتان منتشر شد، گفت: 
در ایــن مدت مذاکراتی برای آغاز تجارت آزاد بین دو 
دولت  و وزرای بازرگانی دو کشور انجام شده است. اگر 
این مواقفت نامه تصویب شود، الزام قانونی خواهد بود.

ریگی بــا بیان اینکه عضو نبودن ایران در ســازمان 
تجــارت جهانی بــا قراردادهای تجــارت آزاد جبران 
خواهد شــد، تصریح کــرد: پاکســتان تقریبا کالای 
ممنوعه وارداتی ندارد و این موضوع برای کشور مقابل 

هم باید با مذاکره حل شود.
رئیس اتاق بازرگانی مشــترک ایران و پاکســتان در 
ادامــه مزیت ایران برای رقابت با ســایر کشــورها در 
پاکســتان را موقعیت جغرافیایــی عنوان کرد و گفت: 
قرارداد تعرفه ترجیحی که بر اســاس آن برخی کالاها 
۱۰ تــا ۳۰ درصــد معاوفیت دارند، مرز مشــترک و 
کاهش هزینه حمل و نقــل از جمله مزیت های ایران 
برای رقابت در پاکستان است. البته برای افزایش توان 
رقابــت باید به دنبال کاهــش هزینه های حمل ونقل، 

تامین زیرساخت ها روان سازی در مرزها باشیم.
نگاهی به روند تجارت ایران و پاکستان

گفتنی است در ســال ۱۳۸۲ ایران و پاکستان یک 
موافقت نامه تعرفه ترجیحی منعقد کردند، اما از ســال 
۱۳۹۷ واردات بیش از ۲۰۰۰ قلم کالا ممنوع شــد و 
خیلی از کالاهای موجود در توافق نامه تعرفه ترجیحی 
ایران و پاکســتان نیز در این لیســت قرار گرفتند. اما 
آذر ماه ســال گذشته ســخنگوی وقت وزارت صمت 
از احیــای موافقت نامه تعرفه ترجیحــی بین ایران و 
پاکستان خبر داد و مقرر شد واردات برخی از کالاهای 
ممنوعه نیز از این کشــور آزاد شود و ایران نیز بتواند 
بــا تعرفه کمتر به پاکســتان کالاهایی را صادر کند تا 
کارکرد اصلی تجارت ترجیحی با پاکســتان احیا شد. 
اما به نظر می رســد این تصمیم هنوز به شــکل کامل 

اجرا نشده است.
به نظر می رســد یکی از مــواردی که محل اختلاف 

برای تجارت آزاد است، بخش نساجی و پوشاک است 
کــه پاکســتان در آن توان صادراتی خوبــی دارد، اما 

واردات این کالاها به ایران ممنوع است.
در مجموع بررسی آمار تجارت بین ایران و پاکستان 
نشــان می دهد تراز تجاری ایران با پاکستان به لحاظ 
ارزشی طی ۱۰ سال مورد بررسی همواره به نفع ایران 
بوده، اما طی دو سال اخیر واردات ایران از پاکستان از 
سرعت رشــد به مراتب بالاتری در مقایسه با صادرات 
ایران به پاکستان داشته و سهم برنج نیز از کل ارزش 
صادرات ایران از این کشــور بیــش از ۸۵ درصد بوده 

است.
بخش عمده ای از صادرات غیر نفتی ایران به پاکستان 
را ســایر گازهای نفتی و هیدروکربن های گازی شکل 
مایع شده غیر مذکور در ظروف هزار سانتی متر مکعب 
و بیشتر، سهم حدود ۱۵ درصد از ارزش کل صادرات 
تشــکیل می دهد. پس از این محصول، قیر نفت سهم 
حدود ۱۰ درصد از ارزش کل صادرات و شــیر خشک 
صنعتی از گاو که میزان مواد چرب آن بیشــتر از ۱.۵ 
درصد وزنی نباشــد سهم حدود ۹ درصد از ارزش کل 
صادرات عمــده کالاهای صادراتی به پاکســتان بوده 
است. گاز طبیعی مایع شده، روغن و سایر محصولات 
تقطیر قطران ذغال سنگ، سایر مواد پلاستیکی، بوتان 
مایع شــده، میله های آهنی و فــولادی، گوجه فرنگی 
و خرما ســایر کالاهای صادراتی به پاکستان هستند. 
در مجموع ۱۰ کالای عنوان شــده بیــش از نیمی از 
ارزش صادرات ایران به پاکســتان را تشکیل می دهد 
که می تواند نشــان از تنوع کم صــادرات ایران به این 

کشور باشد.
در این میان در ســال ۱۴۰۱ برنج کامل سفید شده 
صیقلی یا براق شــده با ســهم حدود ۷۶.۸ درصد از 
ارزش کل، برنج نیمه ســفید شده با سهم حدود ۸.۶ 
درصد و دانه کنجد به اســتثنای بذر آن با سهم حدود 
۴ درصد از ارزش کل، واردات عمده کالاهای وارداتی 
از پاکستان بوده است. بنابراین در مجموع بیش از ۸۵ 
درصد صادرات ایران از این کشــور شامل برنج است. 
ســایر کالاهایی که بیشترین واردات از پاکستان را به 
خود اختصاص داده اند شامل انبه تازه یا خشک کرده، 
موز ســبز یا خشک کرده، ســایر حیوانات از نوع گاو 
به جز مولد نژاد خالص، ســایر شترها و گونه های شتر 
به استثنای شتر دارای مولد نژاد خالص، ماشین آلات 
برای بســتن بطری ها، پیت ها و غیره و دســتگاه های 
گازدار کردن نوشــابه ها، سایر پلی استیرن و همچنین 
پارچه تار و پودباف از کنف یا سایر الیاف نسجی است. 
به طور کلی ۱۰ کالای یاد شده حدود ۹۸.۸ درصد از 
ارزش کل واردات ایران از پاکستان را تشکیل می دهد.
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وعده اعلام نرخ خرید تضمینی 

گندم این بارهم محقق نشد

پایانی بر قاچاق و کمبود 

شیرخشک

گارانتی هایی که صدای مصرف کنندگان 
لوازم خانگی را درآورد

آغازی دوباره برای »رتبه بندی معلمان« صادرات ۳/4 میلیارد دلاری 

4محصولات کشاورزی

8 مونتاژ کاری به جای داخلی سازی
دبیر شورایعالی مناطق آزاد خبر داد؛

7۲۰ هزار میلیارد تومان تقاضای سرمایه گذاری در مناطق آزاد 
کشور شكل گرفت

وزیر بهداشت مطرح کرد؛

آمارهای هشدار دهنده از پویش ملی سلامت

مشاور رئیس جمهور و دبیر شــورایعالی مناطق 
آزاد و ویژه اقتصادی کشــور از ۷۲۰ هزار میلیارد 
تومان تقاضای ســرمایه گذاری داخلی و خارجی در 
کشــور خبر داد و افزود: در منطقه آزاد انزلی ۴۳ 
هزار میلیارد تومان تقاضای ســرمایه گذاری صورت 
گرفت که نشان از استقبال سرمایه گذاران ایرانی و 

غیر ایرانی دارد.
به گزارش فرینا، حجت اله عبدالملکی در ســفر 
بــه منطقه آزاد انزلی و در حاشــیه افتتاح ۲ طرح 
ســرمایه گذاری  در گفت وگو بــا خبرنگاران اظهار 
کرد: هزار بســته ســرمایه گذاری در مناطق آزاد و 
ویژه اقتصــادی با ۹۰۰ هزار میلیــارد تومان )۲۰ 
میلیارد یــورو( تولید و پیش بینــی در حال انجام 
است که شــامل مطالعات امکان سنجی اقتصادی، 
تامین زمین، آب، برق، گاز و زیرســاخت مورد نیاز 
بــرای هر پروژه و مجوزهــای بی نامی که برای هر 

پروژه می شود. 
ایــن بســته های  عبدالملکــی تصریــح کــرد: 
ســرمایه گذاری موجب شد توجه ســرمایه گذاران 
به این مناطق جلب شــود و حدود ۱۸۰ بســته از 
این تعداد هزار بســته متقاضــی خود را پیدا کرده 
و تعداد بیشــتری نیز طرح های مــورد نیاز خود را 

اعلام کرده اند. 
وی یادآورشــد: با توجه به نامگذاری امســال به 
سال مهار تورم و رشــد تولید است، مناطق آزاد و 
ویژه اقتصــادی کارنامه و جهش خوبی را در حوزه 

سرمایه گذاری و خواهند داشت. 
مشاور رییس جمهور یکی از پروژه های راهبردی 
کشــور در بحث زیرســاختی را اتصال دریای خزر 
بــه خلیج فارس دانســت و افزود: ایــن پروژه که 
موسوم به پروژه اتصال دریا به دریا است در دولت 
سیزدهم در حال پیشــرفت است و قطعه آخر آن 
اتصال راه آهن رشــت به کاسپین در داخل منطقه 
آزاد انزلی که مراحــل پایانی را طی می کند امروز 

مورد بازدید قرار گرفت.
عبدالملکــی تصریح کرد: تجهیزات مورد نیاز این 
پروژه تهیه شده و کار با سرعت درحال انجام است 
که ظرف هفته هــای آینده داخل فنس این منطقه 
به اتمام خواهد رسید و بخش بیرونی هم توسط راه 
و شهرسازی به سرعت انجام خواهد شد. امیدواریم 
در آینده نزدیک پروژه اتصال دریای خزر به خلیج 
فارس از طریق ریل با حضور رئیس جمهور رســما 

کار خود را آغاز کند.
وی اظهــار کرد: یکی از بزرگتریــن بهره برداران 
کریدورهای کشــور مناطق آزاد کشــور هستند و 
بیش از ۸۰ درصد ترانزیت کشــور از طریق مناطق 

آزاد کشور انجام می شود.

دبیر شــورایعالی مناطق آزاد و ویــژه اقتصادی 
کشــور گفت: قطعه مهم راه آهن رشــت کاسپین 
تمام تاسیســات داخلی منطقه توسط این سازمان 
با منابع داخلی اجرا شــده اســت. در بخش خارج 
از فنــس تا رشــت نیز ۱۲ درصد مشــارکت مالی 
آن توســط منطقه آزاد انزلی انجام می شود و این 
منطقــه در اثر این پروژه فعال تر خواهد شــد ودر 
سال های آینده شاهد جهش اقتصادی بسیار خوبی  

در این بخش خواهیم بود.
عبدالملکی سیاســت نظام در ارتبــاط با مناطق 
آزاد را توســعه حــوزه عمل این مناطق و توســعه 
اثرگذاری اقتصادی آنها دانســت و افزود: با افزایش 
اثربخشــی این مناطق سرمایه گذاری و صادرات در 

کشور فزونی خواهد یافت. 
وی گفت: ۱۰ منطقه آزاد جدید افزون بر ۸ منطقه 
آزاد ایجاد شده در حال راه اندازی است و سه منطقه 
در حال آماده ســازی اساســنامه بــرای تصویب در 
شورای نگهبان است. هفت منطقه دیگر نیز اساسنامه 
آن در زمســتان ۱۴۰۱ به تصویب شــورای نگهبان 
رســید در مرحله اســتقلال اعضای هیئت مدیره و 
مدیران عامل می باشــد. تکمیل زیرساخت های این 
۱۰ منطقه از اولویت های مناطق آزاد اســت و بعد از 
آن ســرمایه گذاران و فعالان اقتصادی از مزایای این 

مناطق استفاده خواهند کرد. 
به گفته مشــاور رییس جمهور، با راه اندازی این 
مناطق ســرمایه گذاری، تولید و صادرات رشد قابل 

ملاحظه ای در سطح ملی خواهد داشت.
عبدالملکی بــا بیان اینکــه مهم ترین مبحث در 
توســعه کمی مناطق آزاد ایجاد مناطق مشــترک 
اســت گفت: امروز با ۲۱ کشــور دنیــا برای ایجاد 
مناطــق آزاد  درحال مذاکره هســتیم و به صورت 
مشــترک و بین المللی باپنج کشور روسیه، عمان، 
ترکیه، عراق و ســوریه ســند همکاری امضا شده 

و با کشــورهای امــارات متحده عربی، پاکســتان، 
افغانستان، ازبکســتان نیز مذاکرات در حال انجام 
اســت که روند پیشــرفت آن به اطلاع مردم ایران 

خواهد رسید.
وی در مورد ایجاد منطقه آزاد مشترک با روسیه 
نیز گفت: روســیه علاقمند به ایجاد منطقه آزاد در 
انزلی و چابهار اســت و سفرهای مکرری با مقامات 
مناطــق آزاد ایران و روســیه انجام شــده و متن 
تفاهمنامه برای شکل دهی کار به طرف روس ارائه 
شده است و ظرف ســه ماه آینده تفاهمنامه امضا 
خواهد شد و ما می توانیم مطالعات دقیق تر را برای 

ایجاد مناطق آزاد روسیه داشته باشیم. 
دبیر شورایعالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی ادامه 
داد: در بودجه سال جاری خودروهای پلاک منطقه 
آزاد می توانند در سرزمین اصلی با پلاک ملی تردد 
کنند و در روزهای اخیــر آیین نامه اجرایی آن به 
تصویب رســید و به معاون اول رئیس جمهور این 

آیین نامه ابلاغ شد. 
عبدالملکــی گفــت: صاحبــان ایــن خودروها با 
پرداخت حقوق و عوارض گمرکی مشخص می توانند 
از پلاک منطقه آزاد به پلاک ســرزمین اصلی تغییر 

داده و در کل سرزمین تردد داشته باشند.
وی تصریح کــرد: همچنین مصوبــه دیگری در 
دولــت مراحل پایانــی را در کمیســیون زیربنایی 
دولــت طی میکند و آماده طرح در جلســه هیئت 
وزیران اســت که در آن واردات خودرو به مناطق 
آزاد دیده شــده و به ازای هر خودروی بنزین سوز 
که از منطقه آزاد به سرزمین اصلی منتقل می شود 
اجازه واردات یک دســتگاه خــودروی احتراقی به 
منطقه آزاد تا سقف ۴۰ هزار دلار داده خواهد شد 
و واردات خودروهای هیبریدی و برقی نیز تا سقف 
۴۰ هــزار دلار واردات آن بــه مناطق آزاد میســر 

خواهد شد.

وزیر بهداشــت با بیان اینکه آمارهای به دست آمده 
از پویــش ملی ســلامت تا کنون به ویــژه در مناطق 
شهری هشــدار دهنده است؛ گفت: ســبک زندگی و 
تغذیه در مناطق شهری، وضعیت مناسبی ندارد و این 
درحالیســت که سه چهارم مردم کشورمان در مناطق 

شهری سکونت دارند.
به گزارش ایسنا، بهرام عین اللهی در نشست اعطای 
عالی  دوره شــورای  منتخبان ششــمین  اعتبارنامــه 
ســازمان نظام پرســتاری که در سالن شــهید سردار 
سلیمانی وزارت بهداشــت برگزار شد، ضمن قدردانی 
از دســت اندرکاران برگزاری این انتخابات، گفت: جا 
دارد از جامعه پرستاری که حضور و مشارکت گسترده 

ای در این دوره از انتخابات داشــتند، تشکر کنیم.
وی گفــت: باید قــدر لحظات مســئولیت را بدانیم؛ 
خداونــد این فرصــت را به منتخبان ششــمین دوره 
شــورای عالی سازمان نظام پرســتاری داده که مدتی 
از عمــر خود را بــرای خدمت به جامعه پرســتاری، 

دهند. اختصاص 
وزیر بهداشت پرستاران ایرانی را از بهترین پرستاران 
دنیا دانســت و عنوان کرد: در حادثه تروریستی هفته 
گذشــته در کرمان همچون ســایر برهه ها و بحران ها، 
شــاهد ایثارگری و رشادت نیروهای بهداشتی، درمانی 
و پرســتاران بودیم. برخی امدادگــران ما برای نجات 
مجروحــان، خود دچار مجروحیت شــدند که نشــان 

ایثار آنهاست. دهنده اوج 
عین اللهــی با بیــان این که بلافاصلــه پس از حمله 
تروریســتی، فوج عظیمــی از نیروهای بهداشــتی و 
درمانــی داوطلب بــرای خدمتگزاری بــه مجروحان 
حادثه تروریســتی به کرمان، عزیمــت کردند، گفت: 
جامعه ســلامت در حوادث مختلــف از جمله حادثه 

دارد. تروریستی کرمان، احساس مسئولیت 
وی از مردمــی بودن بــه عنوان یکــی از مهمترین 
ویژگی های جامعه پرســتاری کشــورمان یاد کرد و 
افزود: پرســتاران ما خود را از جامعه جدا نمی دانند و 
در همه صحنه ها و بحران ها از جمله دوران همه گیری 
کرونــا، مردمی بودن خود را به اثبات رســانده اند. به 
عنوان نمونه در عملیات والفجر ۸ وقتی به بیمارستان 
حضرت فاطمه)س( حمله شــیمیایی شــد، پرستاران 
فداکارانه و با وجود مصدومیت خود به یاری مصدومان 
شتافتند که این رشــادت ها و افتخارات باید منعکس 

و روایت شود.
وزیــر بهداشــت از معاونت های آموزشــی و درمان 
وزارت بهداشت خواست که از دیدگاه ها و مشورت های 
اعضای شورایعالی سازمان نظام پرستاری در کارگروه 
هــا، تصمیم گیری هــا و تصمیم ســازی های حوزه 

سلامت و پرستاری، کمک بگیرند.
به گفته عین اللهی، پرســتاران، مهمترین رکن نظام 
ســلامت هســتند که تأثیر قابل توجهی در کارآمدی 
نظام ســلامت و نقش مهمی در ارتقای سلامت جامعه 

دارند.
وی بــا بیــان اینکــه باید بــه نقش پرســتاران در 
پیشــگیری از بیماری ها و مراقبت های بهداشتی توجه 
بیشــتری شــود، افزود: در پویش ملی ســلامت ۳۷ 
میلیون نفر مشــارکت کرده اند که از این تعداد حدود 
۸۰۰ هزار بیمار مبتلا به فشارخون بالا و بیش از ۴۰۰ 
هزار مبتلا به دیابت کــه از بیماری های خود اطلاعی 

شدند. شناسایی  نداشتند، 
وزیر بهداشــت تاکید کرد: آمارهای به دست آمده از 
پویش ملی سلامت تا کنون به ویژه در مناطق شهری 
هشــدار دهنده است؛ چراکه سبک زندگی و تغذیه در 
مناطق شهری، وضعیت مناسبی ندارد و از سوی دیگر 
ســه چهارم مردم کشورمان در مناطق شهری سکونت 
دارند؛ بنابراین از نظام پرســتاری انتظار داریم که به 
حوزه بهداشــت، پیشــگیری و مراقبت های بهداشتی 
نیز وارد شود چراکه ســلامت باید پیشگیری باشد نه 

درمان محور.
عین اللهــی ارائه خدمــات پرســتاری در منزل را 
رویکردی بســیار ارزشمند دانســت و گفت: متأسفانه 
برخــی افراد فاقد مهــارت با مداخلــه در این حوزه، 
شــرایط خدمات پرســتاری در منزل را با مشــکلاتی 
روبــرو کرده اند که نیاز اســت پرســتاران کارآزموده، 
مجــرب و مورد تاییــد با ارائه خدمات پرســتاری در 

منازل موجبات ارتقای سلامت مردم را فراهم آورند.
وی تاکیــد کرد: وزارت بهداشــت موظف اســت در 
جهــت تامین نیازهــای مادی پرســتاران تلاش کند. 
اولین گام ما در این زمینه، اجرای قانون تعرفه گذاری 
پرستاری پس از ۱۵ ســال در دولت مردمی بود. این 
قانــون در ابتدای اجرا ممکن اســت ایراداتی داشــته 
باشــد اما باید به نقطه ای برســیم که پرداخت ها بر 

باشد. نیروها  اساس عملکرد 
بنابــر اعلام وزارت بهداشــت، عین اللهــی از عوامل 
تمایز پرســتاری در ایران نســبت به ســایر کشورها 
را وجــود مهــر و عاطفه سرشــار در بین پرســتاران 
کشــورمان دانســت و گفت: رفتار توام بــا مهربانی و 
عاطفه در قبال بیمــاران در فرهنگ ما رواج دارد. در 
حادثه تروریســتی کرمان دیدم که یک پرســتار برای 
بیماران بشــدت می گریست که این درجه از عاطفه و 
مهربانی در جوامع پرستاری سایر کشورها کمتر دیده 
می شود و وزارت بهداشــت آماده همکاری با سازمان 
نظام پرســتاری برای ترویج فرهنگ اسلامی و ایرانی 

است. پرستاری 
وزیر بهداشــت با اشــاره به فجایــع و جنایات رژیم 
صهیونیســتی در غزه و تاثر جامعه سلامت کشورمان 
از این جنایات، یادآور شــد: جوامع بین المللی مدعی 
حقوق بشــر، بســیار ناکارآمدند و خصلت ددمنشــانه 
نظام استکبار و اذناب آن در جنایات اخیر رژیم جعلی 
صهیونیستی به ویژه هجوم به بیماران و مراکز درمانی 

برای همگان، آشکار شده است.
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نشاء کاری ۹۸ درصدی شالیزارهای 
گیلان

تاکید وزیر کشور بر ساماندهی 
امور اتباع خارجی

نقش سیاست های ارزی در 
تحولات بازرگانی خارجی در 

اقتصاد ایران

رئیس جمهور در جلسه هیئت دولت:

امید به جامعه؛ با گشودن گره زندگی مردم برق ۹۰ درصد صنایع بدون 
3محدودیت تأمین می شود

2 مسیر ریلی خاوران - تبریز در اولویت ساخت قرار دارد
افزایش سهم ایران در تجارت انرژی با واردات گاز از ترکمنستان؛

ایران قطب گازی خاورمیانه می شود وقتی کارت های سوخت در اداره 
یــک کارشــناس بــازار انــرژی گفــت: بــا از ســرگیری پست خاک می خورد

واردات گاز از ترکمنســتان، ایــران به ســمت تبدیــل 
شــدن و ایجــاد هــاب گازی در خاورمیانــه حرکــت 

کــرد. خواهــد 
بــه گــزارش خبرگــزاری مهــر بــه نقــل از وزارت نفــت، 
ــه افزایــش  ــا بیــان اینکــه هرگون ســیدحمید حســینی ب
مــراودات در حــوزه انــرژی بــا کشــورهای همســایه بــه 
جایــگاه ایــران در بــازار گاز جهــان و افزایــش ســهم ایــران 
در تجــارت گاز کمــک می کنــد، افــزود: توســعه تجــارت 
گاز بــا کشــورهای همســایه، بــه چرخــش بهتــری انــرژی 
در کشــور منجــر خواهــد شــد.وی ادامــه داد: زمســتان 
ســال گذشــته در سرشــاخه ها بــا کمبــود گاز مواجــه 
شــدیم کــه ایــن کمبــود بیشــتر در مناطــق شــمال شــرق 
کشــور و نزدیکــی ترکمنســتان بــود و امســال بــا واردات 
گاز از ترکمنســتان می توانیــم بخشــی از ایــن نگرانــی 

بــرای کمبــود گاز را برطــرف کنیــم.
ــی  ــدگان فرآورده هــای نفت ــه صادرکنن عضــو اتحادی
ایــران بــا تأکیــد بــر اینکــه واردات گاز از ترکمنســتان 
همچنیــن می توانــد بــه پایــداری تأمیــن خــوراک گاز 
پتروشــیمی ها کمــک کنــد، گفــت: بــا توجــه بــه رونــد 
افزایــش مصــرف گاز در بخــش خانگــی و تجــاری، 
و  مواجه انــد  خــوراک  کمبــود  بــا  پتروشــیمی ها 
نمی تواننــد بــا ظرفیــت کامــل کار کننــد. ایــن در حالــی 
ــرای  ــاز پتروشــیمی های کشــور ب اســت کــه مجمــوع نی
خــوراک گاز حــدود ۴۰ میلیــون مترمکعــب اســت و 
واردات گاز از ترکمنســتان بخشــی از کمبــود خــوراک 

گازی پتروشــیمی ها را برطــرف خواهــد کــرد.
حســینی بــا بیــان اینکــه توســعه روابــط گازی بــا 
ترکمنســتان اقــدام مناســبی اســت، افــزود: در ایــن 

زمینــه چنــد ســالی فرصت هــا را از دســت دادیــم.
وی تصریــح کــرد: ترکمنســتان در ایــن ســال ها 
روابــط گازی خــود را بــا دیگــر کشــورها توســعه داده 
اســت، بنابرایــن بــرای انجــام مذاکــرات بایــد فعال تــر 
دولــت  در  اتفــاق  ایــن  کــه  عمــل می شــدیم  وارد 

ســیزدهم انجــام شــد و بــه نتیجــه رســید.
ایــن کارشــناس بــازار انــرژی بــا اشــاره بــه اینکــه یکــی 
از مــواردی کــه بــه امضــای ایــن قــرارداد منجرشــد، 
پرداخــت بدهی هــای گذشــته ایــران بــه ترکمنســتان 
بــود، گفــت: دولــت ســیزدهم توانســت از منابــع ایــران 

در عــراق، بدهــی ترکمنســتان را بپــردازد.

 حســینی بــه اهــداف ایــران بــرای تبدیــل شــدن بــه 
هــاب گازی خاورمیانــه اشــاره کــرد و افــزود: افــزون بــر 
واردات گاز از ترکمنســتان، ایــران می توانــد از مســیر 
ترکمنســتان و جمهــوری آذربایجــان گاز روســیه را 
دریافــت و بــه دیگــر کشــورها صــادر کنــد. روســیه 
تــا پیــش از جنــگ اوکرایــن تقریبــاً معــادل ۱۰ فــاز 
پارس جنوبــی بــه اروپــا گاز صــادر می کــرد، امــا اکنــون 
ایــن گاز مــازاد را در اختیــار دارد.وی ادامــه داد: البتــه 
بــرای دریافــت گاز روســیه از ایــن کشــورها، افــزون بــر 
خطــوط لولــه موجــود، بایــد زیرســاخت های تــازه ای نیــز 

شــود.  احــداث 

طــی چنــد روز گذشــته خبــری مبنــی بــر باقــی مانــدن 
حجــم زیــادی از کارت هــای ســوخت در شــرکت ملــی 
پســت منتشــر شــد کــه معــاون فنــی و بازرگانــی شــرکت 
ــر  ــه موث ــن زمین ــد موضــوع در ای ــد چن ــی پســت مــی گوی مل
بــوده اســت و مــی تــوان بــه نشــانی اشــتباه و مســئله 

پرداخــت اشــاره کــرد.
بازرگانــی شــرکت  و  فنــی  محمــد احمــدی- معــاون 
ــاره علــت باقــی  ــا ایســنا، درب ملــی پســت- در گفــت و گــو ب
مانــدن حجــم زیــادی از کارت هــای ســوخت در شــرکت 
پســت، توضیــح داد: مــا در حــوزه کارت ســوخت چنــد 
موضــوع داریــم کــه اولیــن آن ایــن اســت کــه از نظــر 
اینکــه  ایــراد وجــود دارد؛ اول  الــی دو  یــک  فرآینــدی 
مشــخصا بســیاری از آدرس هایــی کــه بایــد بــر روی کارت 
ایــراد هســتند و عمــا  ســوخت نوشــته شــود، دارای 
امــکان توزیــع درســت مرســولات بــرای مــا فراهــم نمــی 

. د شــو
وی افــزود: دوســتان ســامانه هوشــمند کارت ســوخت 
هــم بــه ایــن موضــوع آگاه هســتند کــه چنــد دلیــل دارد؛ 
یکــی از دلایــل ایــن اســت کــه مرســولات بــر اســاس 
ارتباطــات وب سرویســی بــا پســت دیتــای آنهــا از بانــک 
اطاعاتــی و کــد اســتاندارد پســت گرفتــه نمــی شــود، 
ایــن موضــوع اگــر کــه در فرآینــد ســایر مرســولات انجــام 
شــود، بخــش عمــده ای از خطاهــای اصــاح نشــانی خــود 
بــه خــود حــل میشــود. بنابرایــن تعــدادی از مرســولات بــه 
دلیــل عــدم ارتبــاط وب سرویســی دارای نشــانی اشــتباه 

  . هســتند
احمــدی گفــت: ایــن اتفــاق بــه دلیــل اینکــه کارت 
تولیــد  مشــکات،  برخــی  وجــود  دلیــل  بــه  ســوخت 
متوازنــی در طــول ســال نــدارد، بنابرایــن درخواســت 
و سفارشــها الان گرفتــه میشــود و بعــد دو الــی ســه مــاه 
متوقــف مــی شــود و ســپس حجــم زیــادی از درخواســتها 
را تولیــد مــی کننــد. ســال گذشــته تقریبــا از مــاه شــهریور 
بــه بعــد تــا نزدیــک دی مــاه، پســت عــدد پایینــی کارت 
ســوخت را تحویــل گرفــت. در بعضــی مــاه هــا میزانــش 
ــال در مــاه هــای بهمــن و اســفند  ــه طــور مث ــوده امــا ب کــم ب
ایــن اعــداد بــه ۷۰۰ هــزار تــا مرســوله هــم مــی رســید؛ 

بنابرایــن ایــن بحــث، دو تــا ایــراد ایجــاد مــی کنــد.
معــاون فنــی و بازرگانــی شــرکت ملــی پســت در ادامــه 
ســخنانش تشــریح کــرد: اولا چــون تعــدادی از نشــانی 
هــا ایــراد دارنــد، یــک دفعــه حجــم تعــداد مرســولات 
دارای نشــانی اشــکال دار در سیســتم مــا افزایــش پیــدا 
مــی کنــد و نکتــه دوم هــم ایــن اســت کــه چــون بیــن زمــان 
درخواســت و تولیــد و تحویــل کارت هــا بــه پســت فاصلــه 
ایجــاد مــی شــود؛ در ایــن بیــن تعــدادی از صاحبــان 
کارت هــا نقــل مــکان می کننــد، در نتیجــه نشــانی هــا 

تغییــر پیــدا مــی کنــد.
او افــزود: عمــده دلیــل افزایــش حجــم مرســولات در 

باجــه هــای معطلــه همیــن دو نکتــه اســت. امــا چیــزی کــه 
بیشــتر حائــز اهمیــت اســت ایــن اســت کــه چنــد چالــش 
دیگــر هــم اضافــه شــد کــه مــی تــوان بــه افزایــش قیمــت 
بابــت کارت  کارت ســوخت اشــاره کــرد. مبلغــی کــه 
ســوخت دریافــت مــی شــد، ۱۰ هــزار تومــان بــود کــه بــر 
اســاس مصوبــه ای کــه اواخــر ســال گذشــته اتفــاق افتــاد، 
۱۰۰ هــزار تومــان شــد، بنابرایــن یکــی از مســائلی کــه مــا بــا 
آن رو بــه رو شــدیم، همیــن موضــوع بــود چراکــه چالــش 
ــا همــکاران  ــه عنــوان مصــرف کننــده در مواجهــه ب مــردم ب

مــا بــود.
جلســات  دلیــل  همیــن  بــه  مــا  کــرد:  تصریــح  وی 
مســتمری را بــا مجموعــه پــروژه کارت هوشــمند ســوخت و 
متولیــان دیگــر داشــتیم کــه ایــن موضــوع ســبب افزایــش 
حجــم مرســولات در باجــه هــای معطلــه مــی شــود و بایــد 
راهکارهــای اجرایــی و عملیاتــی پیــش بینــی شــود کــه 
البتــه راه حــل هایــی پیــش بینــی شــد کــه مــی تــوان بــه 
موضــوع اصــاح فرآینــد ثبــت نشــانی از مبــدا اشــاره کــرد
او ادامــه داد: درواقــع ســامانه هــای مــا ابتــدا وقتــی 
کــه خودروهــای نــو شــماره درحــال صــادر شــدن کارت 
سوختشــان از مبــدا هســتند یــا کســانی کــه بــه دنبــال 
ثبــت نــام کارت ســوخت المثنــی هســتند، قبــل از اینکــه 
نشــانی براســاس اظهــارات فــرد گرفتــه شــود، بایــد از 
اصــاح  نشــانی ها  پســت  اطاع رســانی  پایــگاه  روی 
شــوند یــا حتــی در مــواردی کــه خــود اظهــاری وجــود 
دارد، از ســرویس هویــت ســنجی مکانــی شــرکت ملــی 
پســت اســتفاده شــود تــا مــا مطمئنــا بدانیــم کــه مصــرف 
ــد. ــد حضــور دارن ــار مــی کنن ــدگان در نشــانی کــه اظه کنن
احمــدی بــا بیــان اینکــه درخواســت دوم ایــن بــود کــه 
هویــت ســنجی مکانــی و نشــانی صحیــح افــراد انجــام 
شــود، ادامــه داد: موضــوع دیگــر هــم پرداخــت اســت کــه 
فرآینــد توزیــع کارت ســوخت را بــه یــک چالــش تبدیــل 
کــرده اســت یــا حتــی زمانــی کــه بــه باجــه هــای معطلــه 
مراجعــه مــی کننــد، بــه دلیــل همیــن موضــوع پرداخــت 
زمــان بیشــتری طــول مــی کشــد بنابرایــن صــف ایجــاد 
مــی شــود و درنهایــت نارضایتــی آن دامــن پســت را 

. میگیــرد
او افــزود: خواهشــمان ایــن اســت کــه ایــن مبلــغ بــه 
صــورت پیــش دریافــت باشــد کــه چالــش مشــابه کمتــری 
بــرای مــا داشــته باشــد همچنیــن درخواســت کردیــم 
بــا توجــه بــه اینکــه مــا دسترســی بــه شــماره صاحبــان 
مرســولات نداریــم لطفــا بــه گیرنــدگان پیامــی مبنــی بــر 
اینکــه کارت ســوخت در دفاتــر مانــده و جهــت دریافــت 

آن اقــدام کننــد، ارســال شــود.
معــاون فنــی و بازرگانــی شــرکت ملــی پســت در پایــان 
گفــت: ایــن اتفــاق هــم بایــد از ســوی ســامانه هوشــمند 
کارت ســوخت یــا ســایر دســتگاه هــای متولــی مدیریــت 

شــود.

راهکار دانش بنیان برای مدیریت انرژی در فصل پیک مصرف
بــا توجــه بــه آغــاز پیــک مصــرف انــرژی در کشــور، 
یکــی از شــرکت های دانش بنیــان راهــکاری مبتنــی 
مصــرف  کنتــرل  منظــور  بــه  اشــیاء،  اینترنــت  بــر 
انــرژی ارائــه داده اســت کــه بــه گفتــه آنهــا در دو فــاز 
قــادر بــه کاهــش مصــرف ۱۰ هــزار مگاواتــی بــرق در 

کشــور خواهــد شــد.
شــرکت  ایــن  مدیــر  اکبریــان،  ســعید  دکتــر 
دانشــگاه  رشــد  مرکــز  در  مســتقر  دانش بنیــان 
زمینــه  ایســنا،  بــا  گفت وگــو  در  شــریف  صنعتــی 
فعالیــت ایــن شــرکت را در حــوزه اینترنــت اشــیاء و 
کنتــرل هوشــمند و ســبز انــرژی دانســت و اظهــار 
کــرد: فعالیــت مــا از ســال ۹۵ و پایان نامــه مــن در 
دکتــری حرفــه ای کارآفرینــی دانشــکده کارآفرینــی 
جهــت هوشمندســازی و کنتــرل مصــرف بــرق بــا 
عنــوان »چگونــه می تــوان از هــوش تجــاری و تلفــن 
بــرق در مصــارف خانگــی  بــرای مدیریــت  همــراه 

اســتفاده کــرد« آغــاز شــد.

بــه  باتوجــه  کــرد:  خاطرنشــان  فنــاور  ایــن 
رشــد تصاعــدی مصــرف بــرق و انــرژی در کشــور، 
ســال های  در  انــرژی  بحــران  می شــود  پیش بینــی 
 ۹۶ ســال  از  بنابرایــن  کنیــم،  تجربــه  را  آینــده 
شــروع بــه ســاخت نمونــه اولیــه از ایــن دســتگاه و 
ثبــت اختــراع آن کــردم و در نهایــت در ســال ۹۸ بــه 
عنــوان یــک اختــراع ثبــت شــد و مــورد تاییــد پــارک 
علــم و فنــاوری دانشــگاه شــریف نیــز قــرار گرفــت 
و در فــرا بــورس پذیرفتــه شــد و در ســال ۹۹ نیــز بــه 
عنــوان یکــی از طرح هــای منتخــب اســتارت آپی در 

شــد. پذیرفتــه  شــریف  نــوآوری  ایســتگاه 
بــه  طــرح  ایــن   ۱۴۰۰ ســال  در  وی،  گفتــه  بــه 
عنــوان یکــی از ایده هــای برگزیــده جشــنواره قــرن 
انتخــاب شــد و در ســال ۱۴۰۱ مــورد تاییــد ســازمان 
جهانــی انــرژی قــرار گرفــت و هــم اکنــون نیــز بــه 
عنــوان یــک محصــول دانش بنیــان آمــاده کمــک 
بــه بحــران انــرژی در کشــور اســت.اکبریان گفــت: 

بخــش ســاختمان بــا داشــتن بیــش از ۳۵ میلیــون 
مشــترک، بیــش از ۵۰ درصــد مصــرف کل بــرق کشــور 
را بــه خــود اختصــاص داده اســت، لــذا بیــش از نیمــی 
از بــرق کشــور در مصــارف خانگــی مصــرف می شــود 
و بهتریــن راهــکار بــرای مصــرف بهینــه در بخــش 
زمــان  در  مخصوصــا  مصــرف  مدیریــت  خانگــی، 

پیــک از ســوی مشــترکین بــرق خانگــی اســت.
وی اضافــه کــرد: بنابرایــن دســتگاه مــا بهتریــن 
راه حــل هوشمندســازی کنتــرل مصــرف بــدون نیــاز 
بــه ســرمایه گذاری کان کشــور اســت؛ چــرا کــه ایــن 
دســتگاه در فــاز اول می توانــد بــا کاهــش مصــرف 
۳۰۰۰ مــگاوات )برابــر بــا تولیــد بــرق ســه نیــروگاه 
۱۰۰۰ مگاواتــی( در مصــرف بــرق صرفه جویــی ایجــاد 
کنــد و در فــاز دوم قــادر اســت بــا کاهــش ۱۰ هــزار 
مگاواتــی بــرق در کشــور از قطعــی بــرق در تابســتان 
کاهــش مصــرف  بــا  زمســتان  در  هــوا  آلودگــی  و 

مــازوت جلوگیــری کنــد.

  سال چهارم
 شماره 290

  چهار شنبه 20  دی ماه 1402
  قیمت: 10000 تومان

پشت پرده موتور سازان داخلی؛

  سال چهارم
 شماره 295

  چهار شنبه 25  بهمن ماه 1402
  قیمت: 10000 تومان

دبیر شورای عالی مناطق آزاد تاکید کرد؛

اهمیت کریدور شمال - جنوب برای بخش های تولیدی کشور

نشست هفدهمین کمیسیون مشترک همکاری های 
اقتصادی ایران و روسیه برگزار شد و در حضور رؤسای 
ایــرانی و روس این کمیسیون، دو کشــور ۶ ســند 

همکاری امضا می کنند.
به گزارش وزارت نفت، نشســت محدود هفدهمین 
کمیسیون مشــترک همکاری هــای اقتصادی ایران و 
روسیه امروز )چهارشــنبه، نهم اســفندماه( با حضور 
جواد اوجی، وزیر نفت ایران و الکســاندر نواک، معاون 
نخست وزیر روسیه با هدف بررسی اقدام های انجام شده 

در زمینه های مختلف اقتصادی برگزار شد.
در این نشست، اقدام های انجام شده در صنایع نفت و 
گاز و همکاری های دوجانبه در حوزه های راه و مسکن، 
استاندارد، مناطق آزاد تجاری و... مطرح و بررسی شد

اوجی در ابتدای این نشست با تأکید بر همکاری های 
ایــران و روسیه در حوزه نفت و گاز، گفت: با توجه به 

اهمیت همکاری دو کشــور در صنعت نفت، مذاکراتی 
در این زمینه انجام خواهد شد.

وی بــا بیان اینکه ایران و روسیه در همه زمینه های 
اقتصــادی امکان همکاری فعال دارنــد، تصریح کرد: 
در دیدار با محمد مخبــر، معاون اول رئیس جمهوری 
مذاکراتی ســازنده برای توسعه همکاری ها انجام شد. 
با توجه به این مذاکرات امیدواریم همکاری ها بین دو 

کشور توسعه یابد.
الکســاندر نواک، معاون نخست وزیر روسیه، در این 
نشســت با اشــاره به ملاقات امروز خود با معاون اول 
رئیس جمهوری و پیگیری مســائل تجاری و اقتصادی 
دو کشــور، گفت: در ســفر دســامبر ســال گذشته 
سیــد ابراهیم رئیــسی، رئیس جمهوری به مســکو، 
رؤسای جمهوری دو کشــور، انرژی را موضوع کلیدی 

همکاری های دوجانبه دانستند.

وی افزود: با توجه به حضور رؤســای شــرکت های 
بزرگ نفــت و گاز روسیه در این نشســت امیدواریم 
مســائل باقی مانده در حوزه های تجــاری و اقتصادی 

پیگیری شود.
معاون نخســت وزیر روسیه با اشــاره به برگزاری 
کشــورهای  مجمــع  ســران  نشســت  هفتمیــن 
الجزایر گفت:  صادرکننــده گاز )جی ئی سی اف( در 
هم اکنــون زمان زیادی بــرای تنظیــم بیانیه این 
نشســت صرف شده و تلاش می شــود درباره انتقال 
گاز طبیعی و گاز طبیعی مایع شده )ال ان جی( دقت 

بیشتری داشته باشیم.
نواک با اشــاره به همکاری فعال ایران و روسیه در 
اتئلاف اوپک پلاس )ائتلاف تولیدکنندگان عضو سازمان 
کشورهای صادرکننده نفت )اوپک( ادامه داد: دو کشور 

در این ائتلاف همکاری های نزدیکی دارند.

وی ادامــه داد: تلاش داریــم در قالب همکاری های 
سازمان شــانگهای برای تشــکیل قطب انرژی که به 
ابتکار ایران مطرح شــده اســت، مذاکرات سازنده ای 
با یکدیگر داشــته باشیم و آماده بررسی این موضوع 

هستیم.
نواک با اشاره به حضور شرکت های روس در صنعت 
نفت ایران در سال های اخیر گفت: برای نمونه شرکت 
»زد ان وســتوک« در توســعه پنج میدان نفتی ایران 

مشارکت دارد.
بر اســاس این گزارش، نشست عمومی هفدهمین 
کمیسیون مشــترک همکاری هــای اقتصادی ایران 
و روسیــه بعدازظهــر امــروز برگزار خواهد شــد 
و در حضــور رؤســای ایــرانی و روس کمیسیــون 
همکاری های مشــترک اقتصادی دو کشور، ۶ سند 

همکاری امضا می شود.

با برگزاری هفدهمین کمیسیون همکاری  اقتصادی؛

ایران و روسیه 6 سند همکاری امضا می کنند

وزیر تعاون با بیان اینکه تاکنون بیش از ۱۵ میلیون 
خانــوار از مجموع ۲۰ میلیون خانــوار از طرح فجرانه 
کالابرگ الکترونیکی استقبال کرده اند، گفت: نزدیک به 
۲ میلیون و ۲۶۰ هزار نفر از زنان روســتایی و عشایر 
دارای ســه فرزند و بیشــتر مشــمول ماده ۲۱ قانون 
جوانی جمعیت شــده اند که در فاز نخست این طرح 

تحت پوشش بیمه اجتماعی قرار خواهند گرفت.
به گــزارش »صولت مرتضوی« در نشســت خبری 
مربوط به اعلام فراخوان »ثبت نام از مادران غیرشاغل 
دارای ســه فرزند و بیشــتر« در مناطق روســتایی و 
عشایری در راستای اجرای قانون جوانی جمعیت افزود: 
این جلسه برای بیمه مادران روستایی و عشایری است 

که توفیق مادری برای سه فرزند را دارند.
این عضــو کابینه دولت سیزدهم خاطرنشــان کرد: 
یکی از شعارهای دولت سیزدهم و یکی از راهبردهای 
برنامه ای آن موضوع عدالت اجتماعی است که تکافل 
اجتماعی یکی از شاخه های آن است. در حوزه تکافل 
اجتماعی در دومین ســالی کــه از تصدی این دولت 

می گذرد اقدامات خوبی انجام شده است.
وی ادامــه داد: تقویت منابع نهادهــای حمایتی به 

منظور تحت پوشــش قرار دادن کســانی که پشــت 
نوبــت کمیته امــداد امام خمینی )ره( یا بهزیســتی 
قرار گرفتند، به منظور پوشــش حداکثری به صورت 
روزشــمار هیچ مددجوی تحت پوشــش بهزیستی یا 
کمیته امام حضرت امام را در نوبت نداریم و به روز به 

متقاضیان پاسخگویی می شود.
وزیر تعاون تاکید کرد: بحث افزایش مستمری افراد 
تحت پوشــش کمیته امداد و بهزیستی مدنظر بود که 
در ســال ۱۴۰۲ به میزان ۴۰ درصــد به مددجویان 
کمیته امداد و بهزیستی افزوده شد. تعداد کسانی که 
در طول ۲ ســال و نیم دولت سیزدهم تحت پوشش 
سازمان بهزیستی قرار گرفتند که تعداد آن ها بیش از 

۵۰۰ هزار نفر از آحاد مختلف جامعه است.
وی اضافه کرد: از اقدامات موثر دیگری که در دولت 
انجام شــده، افزایش یارانه هــا و اجرای طرح کالابرگ 
الکترونیکی است. از ابتدای سال دولت تصمیم گرفت 
کالابــرگ الکترونیکی را در راســتای اجــرای قانون 
عملیاتی کند. به طور تدریجی زیرســاخت های سخت 
افزاری و نرم افزاری تامین شد و از دهه فجر امسال به 

صورت گسترده اجرایی شد.

وزیر تعاون افزود: بر اســاس آخریــن آمار معاونت 
رفاه، تاکنون افزون بــر ۱۵ میلیون خانوار از مجموع 
۲۰ میلیون خانوار از طرح فجرانه کالابرگ الکترونیکی 
اســتقبال کرده اند. همچنین ۱۸ میلیون تراکنش به 
این واســطه انجام شده اســت. اگر بعد خانوار را ۳.۳ 
نفر محاســبه کنیم حدود ۴۶ میلیون و ۵۰۰ هزار نفر 
از مشــمولان ۶۰ میلیون نفری که در دهک های یک 
تا هفت درآمدی قرار دارند توانســته اند از یارانه خود 
در طرح فجرانه کالابرگ الکترونیکی اســتفاده کنند.

وی گفــت: حدود ۲ میلیــون و ۲۶۰ هزار نفر از زنان 
روستایی و عشــایر دارای سه فرزند و بیشتر مشمول 
ماده ۲۱ قانون جوانی جمعیت شــده اند که قرار است 
تحت پوشــش بیمه اجتمــاعی قرار بگیرند. امســال 

ظرفیت تحت پوشش قرار
مدیرعامل صندوق توسعه روســتاییان و عشایر در 
ادامه تاکید کرد: این قانون پشتیبانی معنوی زیادی در 
راستای جوانی جمعیت دارد. در راستای دغدغه هایی 
که درباره پیر شدن ســنی جمعیت وجود دارد، ماده 
۲۱ قانون حمایــت از خانواده و جوانی جمیعت امروز 
به مرحله اجرا در خواهد آمــد که در این مسیر وزیر 

تعــاون و دبیرخانه جوانی جمعیت همــکاری بسیار 
خوبی داشته اند.

»بیت الــه برقراری« افزود: طبق آمــاری که داریم 
اکنون ۲ میلیون و ۲۶۲ هزار نفر از مادران روستایی و 
عشایری مشمول این قانون هستند که فرایند عضویت 
آنان مشخص شده است. مشمولان مرحله نخست بیمه 
اجتماعی مادران روســتایی و عشایری کسانی هستند 
که از اول آبان ۱۴۰۰ به بعد فرزند ســوم آنان به دنیا 
آمده است و در مراحل بعدی به سراغ کسانی خواهیم 
رفت که از سال ۹۹ یا ۹۸ صاحب فرزند سوم شده اند. 
همین امســال ۵۰۰ هزار نفر از مادران غیرشاغل که 

بیمه نیستند را تحت پوشش صندوق قرار بدهیم.
»شــکیبا محبی تبار« دبیر ســتاد ملی جمعیت در 
ادامه تاکید کرد:  با همتی که همه دوستان و همکاران 
ما در ستاد جوانی جمعیت به خرج داده اند و بودجه ای 
که برای این کار در نظر گرفته شــده اســت، مادران 
غیرشــاغل که در روستاها و عشایر قرار دارند و دارای 
سه فرزند هستند، از بیمه اجتماعی برخوردار می شوند 
و امیدواریم در مراحل بعدی تعداد بیشتری از مادران 

را تحت پوشش قرار بدهیم.

مدیرعامــل شــرکت آب و فاضلاب اســتان تهران گفــت: صنایع و 
کارگاه هــای صنعتی اســتان برای اســتفاده از ســالانه ۵۰۰ میلیون 

مترمکعب پساب تولیدی اقدام کنند.
محســن اردکانی در گفت وگو با خبرنگار اقتصادی ایرنا اظهار داشت: 
اکنون بیش از ۳۰ تصفیه خانه فاضلاب در اســتان تهران وجود دارد که 

پساب تولید می کنند.
وی بــا بیان اینکــه هر میزان آب مصرف شــود تبدیــل به فاضلاب 
می شود، افزود: فاضلاب فی نفســه برای طبیعت مخرب است، اما وقتی 
در ســامانه ای به نام نصب انشــعاب، خطوط جمع آوری، خطوط انتقال 
و تصفیه خانه قرار گرفته و تبدیل به پســاب می شــود و این پساب در 

صنعت و کشاورزی قابل استفاده است.
مدیرعامل آبفای اســتان تهران ادامه داد: اکنون در تصفیه خانه های 
بزرگ در شــهر تهران پســاب تولید می کنیم و این بهترین کود عالی 
برای بخش کشــاورزی اســت ، ضمن آنکه گاز برای گرمایش از پساب 

تولید می کنیم و ناشی از تصفیه فاضلاب برق تولید می شــود.
اردکانی بــا بیان اینکه اکنون حدود ۵۰۰ میلیون مترمکعب پســاب 
قابل استفاده در بخش صنعت و کشاورزی تولید می شود، گفت: وزارت 
نیرو بر اســاس بند ع تبصره ۸ قانون بودجه امسال موظف است در یک 
پروســه زمانی آب های ســطحی و زیرزمینی که در بخش صنعت مورد 

استفاده قرار می گیرد را با پساب جایگزین کند.
وی خاطرنشــان کــرد: تقریبــاً ۲۰۰ صنایــع که از آب ســطحی و 
زیرزمینی اســتفاده می کننــد و قابلیت جایگزینی پســاب را دارند با 
شــرکت آب منطقه ای تنظیم کرده ایم و به این صنایع اخطار داده ایم تا 
برای استفاده از پساب اقدام کنند و این جایگزینی حتماً صورت بگیرد

مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب اســتان تهران استفاده از پساب را 
نه یک انتخاب بلکه یک اجتناب دانســت و بیان کرد: این پســاب قابل 
اســتفاده در نیروگاه های حرارتی، فولاد، پتروشیمی ها، پالایشــگاه ها و 
خیــلی از صنایعی که در شــهرک های صنعتی کوچک هســتند، قابل 

استفاده است.
اردکانی تاکید کــرد: از همه صنعت گران و کارگاه های تولیدی برای 
استفاده از پساب دعوت می کنیم و هیچ محدودیتی هم برای تخصیص 
نداریم. یکی از جنبه های مسئولیت همگانی این است که از مصرف آب 

پرهیز کنیم و به سمت استفاده از پساب برویم.
شبکه فاضلاب شهر رصد می شود

وی در مورد پس زدگی فاضلاب، گفت: در جاهایی که به صورت مجاز 
انشــعاب فاضلاب نصب شده، شــاید پس زدگی فاضلاب به ندرت اتفاق 
افتد و شــاید رخ ندهد، البته در جاهای محدودی شبکه داریم، ولی به 
دلیل اینکه در پایین دســت محدودیت وصل به شبکه وجود دارد، اقدام 

به نصب انشــعاب فاضــلاب نمی کنیم که برخی ها بــه صورت غیرمجاز 
فاضلاب منزل خود به این شبکه وصل می کنند.

مدیرعامــل آبفای اســتان تهران گفــت: در حالی که پایین دســت 
مسدود است و طبیعتاً پس زدگی ایجاد می شود، البته اکیپ هایی برای 
رسیدگی به این مســائل داریم و اگر مشــکلاتی ایجاد شود. این موارد 

را رصد می کنیم و تنها به گزارش های مردمی بســنده نخواهیم کرد.
وی ادامه داد: اکنون شــبکه تله متری را فاضلاب در شهر تهران داریم 
و بــه صورت مرتب شــبکه را رصد می کند که گذر فاضلاب از شــبکه 
چقدر اســت و اگر حجم آن از میزان اســتاندارد کمتر باشــد، ســریع 

مراجعه کرده و علت یابی و بازگشایی می شود.
ساخت تصفیه خانه فاضلاب کمتر از یک سال

مدیرعامل آبفای اســتان تهران با بیان اینکه فاضلاب تهران تقریباً در 
۱۲ ماه گذشــته ۳۰ درصد پیشرفت فیزیکی داشته است، ادامه داد: در 
مدت ۴ ســال گذشته ۸ درصد پیشــرفت داشت و توانستیم این کار را 

انجام دهیم.
اردکانی خاطرنشــان کــرد: به تازگی یــک تصفیه خانــه فاضلاب در 
مهرآباد شرق افتتاح شده که رکورد ساخت را شکست، زیرا در کمتر از 
یک ســال این تصفیه خانه ساخته و به بهره برداری رسید. در بخش های 

مختلف اســتان تهران ساخت تصفیه خانه فاضلاب در حال انجام است.

وزیر تعاون خبر داد:

آغاز اجرای مرحله نخست بیمه اجتماعی مادران روستایی و عشایری

مدیرعامل آب و فاضلاب استان تهران:

صنایع برای استفاده از 500 میلیون مترمکعب پساب اقدام کنند
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  چهار شنبه 9  اسفند ماه 1402
  قیمت: 10000 تومان


